
معاون حقوق عامه دادستان کل کشوراعلام کرد :
عدم اهتمام بسیاری از دستگاه ها به 

اجرای قانون حمایت از معلولان 
معــاون حقــوق عامــه دادســتان 
کل کشــور با بیان اینکه بســیاری 
از دســتگاه ها اهتمــام لازم جهت 
اجرای قانون حمایت از حقوق افراد 
دارای معلولیت را ندارند، گفت: باید 
مجدانه پیگیری کنیم تا این قانون 
که برای حدود ۳۰ دستگاه تکالیفی 
را مقرر نموده است، بطور کامل اجرا 

شود. غلامعباس ترکی ...

سخنگوی وزارت امور خارجه :
اروپا نسبت به کوتاهی در قبال 

برجام پاسخگو باشد
سخنگوی وزارت امور خارجه با 
تاکید بر اینکه کشورهای اروپایی 
باید به جای اتهام زنی، نسبت به 
کوتاهی خودشان در قبال برجام 
پاسخگو باشند، گفت: آنها بدانند 
ایــران این حــق را بــرای خودش 
محفوظ می داند که واکنش جدی، 
متناســب و متوازن نشــان دهد. 

ناصر کنعانی  روز دوشنبه در ...
روزنامه

20 تیر ماه 1402  22 ذی الحجه1444   12 جولای 2023  شماره 5764  سال بیست و ششم  5000 تومان سه شنبه 

معاون اجرایی حرم مطهر بانوی کرامت مطرح کرد:

بهره گیری از هوش مصنوعی 
در خدمت رسانی به زائران 
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در سه ماهه نخست امسال؛
۵۴ نفر در تصادف های جاده ای قم جان باختند
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شهردار قم مطرح کرد:

انتقاد از رهاسازی 2 خانه تاریخی
در پروژه بسط شرقی حرم مطهر

شهرداری موافق اجرای پروژه زیرگذر امام موسی صدر است 

مدیر کل آموزش و پرورش استان قم تاکید کرد: 

دانش آموزان باید حداکثر تا پایان تیر ماه در مدارس ثبت نام شوند

عکس:  حسین شاه بداغی

شهردار قم با انتقاد از رهاسازی 2 خانه تاریخی در پروژه بسط 
شرقی حرم مطهر گفت: وجود 2 خانه تاریخی در این پروژه 
سبب وقفه طولانی مدت برای اجرا و حتی تغییرات در روند 

نژاد  پروژه داشته است. دکتر سیدمرتضی سقائیان  اجرایی 
در بازدید از پروژه های عمرانی هسته مرکزی شهر قم اظهار 

داشت: پروژه پارکینگ شرقی حرم مطهر ازجمله طرح های ...

وزیر کشور:
با افزایش اختیارات استانها مسائل 

کشور بهتر حل می شود
وزیــر کشــور گفــت: بی تردیــد 
بــه میزانــی کــه مــا اختیــارات و 
اســتان ها  بــه  را  مســئولیت ها 
تفویض کنیــم و آن هــا بتوانند در 
محل با فوریــت و مطابق با نیازها، 
تصمیم گیری کنند حتما مســائل 
کشــور بهتر حل می شــود. احمد 
وحیــدی وزیر کشــور در حاشــیه 

نشست روزدوشنبه کمیته ... 7 22

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

سالانه2۵ هزار تُن انگور درقم
 تولید می شود
 هزار و ۴۳۹ هکتار از باغات قم زیر کشت انگور است

اینکه  بیان  با  کرامت  بانوی  مطهر  حرم  اجرایی  معاون 
حوزه فناوری اطلاعات آستان مقدس وارد مرحله جدیدی 
ازمسائل فناورانه از جمله هوش مصنوعی شده است، گفت: 
آستان مقدس به دنبال این است که در حوزه های مختلف 

خدمات حرم، خدمات زائر، خدمات فنی مهندسی و فناوری 
اطلاعات از هوش مصنوعی بهره مند شود. هادی محمودنژاد 
هر  مهم  های  شاخصه  از  یکی  کرد:  اظهار  گفت وگویی  در 

شخص، گروه و سازمان این است که بتواند مطابق با ...
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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از برگزاری جشنواره سراسری فیلم "حوّا" 
در هفته عفاف و حجاب در قم خبر داد.  امیرعلی عموزاده در گفت وگو با خبرنگاران 
پیرامون برگزاری جشنواره فیلم »حوّا« در قم و اکران آثار این رویداد در سینما ونوس تاکید 
کرد: این رویداد با مرکزیت تهران و بصورت بین المللی و با اکران آثار متنوعی از کشورهای 
مختلف و در قالب های بلند، کوتاه، مستند، انیمیشن در هفته عفاف و حجاب برگزار 
خواهد شد. وی ادامه داد: قم به عنوان یکی از میزبانان برگزاری این جشنواره برخی آثار 

منتخب این رویداد را در یکی از سالن های پردیس سینمایی ونوس اکران خواهد کرد. ...

لایحه نامگذاری ۳۱ محله و خیابان قم به نام شهدا، روز دوشنبه در جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهر قم به تصویب رسید. براساس این گزارش ،در نود و سومین 
جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم، هفت لایحه دریافتی از تاریخ ۶ تیر تا 
نامگذاری ۳۱  لوایح مصوب، اخذ مجوز  این  از جمله  به تصویب رسید که  ماه  تیر   ۱۹
مورد اسامی پیشنهادی جهت نامگذاری شوارع و معابر به نام شهدا است. در این راستا 
معصومه آمره یکی از اعضای شورای اسلامی شهر قم بیان کرد: با توجه به هماهنگی های 
لازم با خانواده های این شهدا و بنیاد شهید و امور ایثارگران، ۳۱ محله و خیابان به نام ...

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد:
قم میزبان جشنواره سراسری فیلم" حوّا " می شود

در جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم صورت گرفت ؛
تصویب نام گذاری ۳۱ محله و خیابان به نام شهدا 

8۴

قائم مقام مدیرعامل شرکت توزیع برق قم خبرداد: 

تبدیل 110 کیلومتر شبکه سیمی
 به کابل خودنگهدار

قائم مقام مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم با اشاره به اقدامات صورت گرفته جهت 
بهینه سازی شبکه برق این استان گفت : طی ۳ ماه گذشته در راستای کاهش تلفات انرژی 
برق ، بیش از ۱۱۰ کیلومتر شبکه کابل برق مسی به کابل خودنگهدار آلومینیومی تبدیل 
شد.  رضا مداحی درگفت و گویی اظهار داشت: در این مدت ۱۳ هزار و ۵۰۰ کیلوگرم کابل 
ارتباط ترانس به تابلوهای توزیع مربوط به ۹۰ دستگاه ترانس هوایی با ظرفیت های مختلف 
توسط مهندسین شرکت ارائه طرح و توسط تیم های عملیاتی شرکت توزیع استان اجرا 
شد. وی گفت: درطول سال گذشته نیز به طول ۲۱۴ کیلومتر تبدیل شبکه سیمی به کابل 
خودنگهدار اجرا گردیده بود که امسال در مدت ۳ ماه گذشته بیش از ۵۰ درصد کل سال 
قبل تبدیل سیم مسی به کابل خودنگهدار آلومینیومی اجرا شده است. وی در ادامه افزود: 
از ابتدای سال ۱۴۰۱ تاکنون مبلغ سه هزار و ۲۵۰ میلیارد ریال پروژه های احداث ، اصلاح 

و بهینه سازی در راستای افزایش ظرفیت فنی شبکه از شرکت توزیع انجام شده است.
 

دبیر کمیسیون هماهنگی بانک ها در استان قم خبرداد:

مهلت 1۵ روزه برای پرداخت
 تسهیلات ازدواج 

دبیر کمیسیون هماهنگی بانک ها در استان قم گفت: بانک ها مکلفند بعد از تکمیل 
مدارک حداکثر در مدت ۱۵ روز تسهیلات ازدواج را پرداخت کنند.

میرخلفی در گفتگویی با اشاره به اینکه بر اساس ابلاغ بانک مرکزی تسهیلات ازدواج باید 
با یک ضامن پرداخت شود گفت: اصلی ترین شرط پذیرش ضامن این است که ضامن باید 
در  اعتبار سنجی بانک مرکزی تایید شود. وی با تاکید بر اینکه اگر ضامن اعتبارش تایید 
شود بانک ها مکلفند با همان ضامن تسهیلات را پرداخت کنند گفت: اگر بانکی برخلاف 
دستوالعمل بانک مرکزی عمل کرد متقاضی می تواند به بازرسی و یا حراست همان بانک و 
دبیرخانه کمیسیون هماهنگی بانک ها مراجعه و پیگیری کنند. دبیر کمیسیون هماهنگی 
بانک ها در استان قم افزود: براساس ابلاغیه بانک مرکزی بانک ها مکلفند بعد از تکمیل 

مدارک حداکثر در مدت ۱۵ روز تسهیلات ازدواج را پرداخت کنند.
 

مدیر کل آموزش و پرورش استان قم تاکید کرد: 

دانش آموزان باید حداکثر تا پایان تیر ماه 
در مدارس ثبت نام شوند

مدیر کل آموزش و پرورش استان قم تاکید کرد: دانش آموزان باید حداکثر تا پایان تیر 
ماه در مدارس ثبت نام شوند. علیرضا رحیمی با اشاره به افزایش حجم مسافرت ها در 
فصل تابستان و لزوم برنامه ریزی های فشرده برای آماده کردن مدارس تا مهرماه گفت: با 
توجه به اینکه این اداره کل به دنبال آن است که ساماندهی نیروی انسانی و کلاس بندی 
دانش آموزان را تا نیمه اول مرداد به پایان برساند، لذا والدین باید تا پایان تیر ماه نسبت به 
ثبت نام دانش آموزان و ثبت سفارش کتاب های درسی اقدام کنند. وی افزود: در صورت 
بی توجهی به این موضوع  ممکن است خانواده ها در روند ثبت نام و ثبت سفارش کتاب 

های درسی با مشکل مواجه شوند.
 

مدیر کل استاندارد استان قم خبرداد:

اجرای طرح ارزیابی کیفیت کالا 
مدیر کل استاندارد استان قم گفت: طرح ارزیابی رشد کیفیت کالا همزمان با سراسر 
کشور در استان قم در حال اجرا است. محمد مهدی سماواتی اظهارداشت : این طرح 
با هدف ارزیابی کیفیت ۵۰ کالای استاندارد اجباری، شامل کالاهای صنایع غذایی، 
کالاهای شیمی و شوینده ها و صنایع فلزی و غیر فلزی است که همشهریان  در سال 
۱۴۰۱ خرید و آن را مصرف کرده اند. وی افزود: برای اجرای این طرح از اول تیر ماه ۶ 
پرسشگر به درب منازل  مراجعه و به صورت بر خط پاسخ ها را دریافت و به سازمان ملی 
استاندارد ارسال می کند . سماواتی با بیان اینکه تا امروز این طرح  ۲۰ درصد پیشرفت 

داشته  است گفت: این طرح تا پایان تیر ماه ادامه دارد.

ضرورت توجه به 
ظرفیت های قاره آفریقا 

دلیل  به  گذشته  دهه  چهار  طول  در  متاسفانه 
بحران های غرب آسیا و آشفتگی شرایط سیاسی این 

منطقه، جمهوری اسلامی نتوانست حضوری فعال در کشورهای آفریقایی داشته 
باشد که باید در سال های پیش رو این عقب ماندگی را جبران کرد.

روابط پایدار ایران با برخی کشورهای آفریقایی مانند زیمبابوه، کنیا، تانزانیا، 
سودان و الجزایر فرصت مناسبی است تا ایران بتواند بازار مناسبی برای کالاهای 

خود ایجاد کند.
سفر آیت الله رئیسی به سه کشور آفریقایی کنیا، اوگاندا و زیمبابوه این امکان را 
ایجاد می کند تا ایران در آینده بتواند در قاره آفریقا حضور پایدار اقتصادی داشته 

باشد و به سرمایه گذاری مستقیم و یا جذب سرمایه از این کشورها توجه کند.
نخستین گام برای معرفی کالاهای ایرانی برقراری خط مستقیم پروازی میان 
ایران و کشورهای قاره آفریقا، لغو روادید و تاسیس دفاتر اقتصادی و فرهنگی برای 
معرفی کالاهای ایرانی و سنت های فرهنگی ایران است. به دلیل شناخت اندکی 
که تجار ایرانی از خصوصیات کشورهای قاره آفریقا دارند، ریسک سرمایه گذاری 
در چنین کشورهایی برای تجار ایرانی بالا بوده و نیاز است دولت از فعالان تجاری 
برای حضور در بازار آفریقا حمایت کند. اگر تعریف دقیقی از شرایط اجتماعی 
و اقتصادی کشورهای آفریقایی صورت گیرد تجار ایرانی رغبت بیشتری برای 
برقراری مناسبات تجاری و سرمایه گذاری در حوزه های مختلف پیدا خواهند 
کرد. فعال سازی سفارتخانه های ایران در کشورهای آفریقایی و تشکیل کمیته های 
به  بیمه ای  دادن ضمانت های  و  این کشورها  و  ایران  میان  اقتصادی  مشترک 
کالاهای صادراتی تجار ایرانی به کشورهای آفریقایی می تواند به ارتقای سطح 
مبادلات تجاری میان ایران و کشورهای این قاره کمک کند. قاره آفریقا یک قاره 
بکر و نسبتاً جوان در معادلات بین المللی است که منابع موجود در این قاره باید 
کشف و شناسایی شوند. در دولت های گذشته متاسفانه نگاه واقع بینانه ای نسبت 
به کشورهای آفریقایی وجود نداشت و لذا این کشورها در نقشه جغرافیایی دستگاه 

دیپلماسی ایران به اصطلاح نقطه کور و غیرشفاف تلقی می شدند.
اکنون دولت سیزدهم افق نگاه خود را از قاره آسیا به سمت کشورهای آمریکای 
لاتین و قاره آفریقا گسترش داده است؛ این یک نگاه کاملا راهبردی است که 
می تواند نفوذ ایران را در چهار گوشه جهان افزایش دهد. اگرچه کشورهای اروپایی 
به دلیل نگاه منفعت جویانه همچنان کشورهای آفریقایی را حیاط خلوت خود 
می دانند و مانع نفوذ سایر کشورها در این قاره می شوند اما پذیرش مردم آفریقا از 
کشورهایی مانند جمهوری اسلامی ایران بسیار بالاست. کارشناس مسائل منطقه 
و بین الملل ادامه داد: این پذیرش و نگاه عاطفی مردم آفریقا به ملت ایران محمل 
مناسبی برای حضور فعالانه ایران در عرصه های سیاسی و اقتصادی و فرهنگی در 
میان کشورهای آفریقایی تلقی می شود. ایجاد گفتمان ایرانی - آفریقایی در سطح 
مقامات بالای اقتصادی می تواند زمینه تبادل اقتصادی میان ایران و کشورهای 
این قاره را فراهم سازد. وی خاطرنشان کرد: بهره برداری مشترک از معادن بکر 
کشورهای آفریقایی، سدسازی، احداث نیروگاه های تولید برق، حفاری در حوزه 
نفت و گاز زمینه کاملا مناسبی برای حضور ایران در قاره آفریقا به شمار می رود. 
به دلیل نقشی که کشورهای اروپایی در ساختار قدرت و پیکره سیاسی کشورهای 
آفریقایی دارند، متاسفانه کشورهای غربی قاره آفریقا را همچنان به عنوان بخشی 
از حاکمیت سیاسی خود می دانند. اما ملت های آفریقایی بویژه نسل جدید آماده 
پذیرش و قبول حضور مجدد کشورهای اروپایی در کشورهای خود نیستند و لذا 
نگاهی کاملا انعطاف پذیر و توام با احترام به ایران دارند و این نگاه زمینه روانی را 
برای حضور ایران در این قاره فراهم می کند. چین یکی از کشورهایی است که 
تلاش دارد حضور فعال در قاره آفریقا داشته باشد اما جمهوری اسلامی می تواند 
الگوی مناسبی برای عرضه کالاهای خود در قاره پهناور آفریقا تعریف کند. به دلیل 
شرایط اجتماعی حاکم بر این قاره و با توجه به اینکه جمهوری اسلامی ایران نگاه 
کاملا انسانی و عدالت مندانه به کشورهای آفریقایی دارد و این کشورها نیز رویکرد 
مثبت و عاطفی به کشورمان دارند، کشورهای آفریقایی آماده پذیرش ایران به 

عنوان یک کشور دارای فناوری های روز هستند.
کارشناس امور خاورمیانه و بین الملل

حسن هانی زاده*

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: امید و ایمان 
که رهبر معظم انقلاب اسلامی در سخنرانی های مختلف 
ایراد فرمودند مقوله ای قرآنی است و آیات متعددی در حوزه 
ایمان در قرآن داریم که هر چه ایمان افزون تر شود امید در 
جامعه افزایش پیدا می کند و امیدبخشی مایه تقویت ایمان 

است.
حجت الاسلام والمسلمین عبدالحسین خسروپناه روز 
یکشنبه در سلسله نشست های »راویان مکتب حسینی« در 
سالن همایش غدیر دفتر تبلیغات اسلامی قم اظهار داشت: 
تبلیغ، فقاهت، اهل حکمت و فلسفه بودن افتخار زیادی 
دارد اما روضه امام  حسین)ع( افتخار دیگری است چون هر 

چه داریم از محرم و صفر است.
وی گفت: تقویت امید افزایی و ایمان در دو قالب فردی 
و اجتماعی است و از منظر قرآن یک جواب دارد و جواب 
آن جهاد فی سبیل الله است. آن چه قرآن تاکید کرده و ما 
تجربه کرده ایم و تاریخ نشان داده است آن بوده که انسان 
هایی که جهادگر بوده و اداری محور نیستند کسانی هستند 
که هم ایمانشان با جهاد تقویت می شود و هم منشایی برای 
تقویت امید هستند. وی با تاکید بر این که جهاد، ایمان 

و امید می آورد بیان کرد: معنای جهاد تلاش فراوان همه 
جانبه فی سبیل الله در برابر دشمنی دشمنان است و انسان 
هایی که جهاد به این معنا داشته باشند هم امید خودشان 
بالا می رود و هم به جامعه ایمان و امید مضاعف می دهند 
و نمونه آن سردار شهید قاسم سلیمانی است. دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی در ادامه سخنانش گفت: راهپیمایی 
میلیون ها نفر در ۱۰۶ شهر ایران را در روز عید غدیر خم 
امسال شاهد بودیم و جلسات جشن متعددی نیز در مساجد 
و محلات برپا شد و شاهد بودیم که این حرکت، حرکتی 
جهادی و فرهنگی بود که عمده هزینه های آن توسط مردم 
تامین شد و با عشق این هزینه ها صورت گرفت. وی با بیان 
این که اکنون جنگ علیه جمعیت و نظام خانواده و جهاد 
تحکیم خانواده را شاهد هستیم گفت: تبلیغ می کنند که 
خانم ها حجاب را کنار بگذارند و فرهنگ بد حجابی و بی 
حجابی در جامعه حاکم شود و کم کم فرهنگ نیمه برهنگی 

را شاهد خواهیم بود.
آن چه در سریال های نمایش خانگی می گذرد 

زوال خانواده است
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در ادامه ابراز داشت: 

آن چه در برخی پلتفرم ها در چند سال اخیر در سریال 
های شبکه نمایش خانگی صورت گرفت؛ زوال خانواده 
بود؛ از این رو شورای عالی انقلاب فرهنگی ورود کرده 
و نظارت را بین سازمان صدا و سیما و وزارت فرهنگ 
نرم  جنگ  دچار  اکنون  کرد.  تقسیم  اسلامی  ارشاد  و 
فرهنگی و شناختی بسیار پنهان هستیم که در موسیقی، 
سینما، رمان و سریال های خانگی خود را نشان می دهد. 
وی بیان کرد: آن چه طی سال های اخیر در پلتفرم های 
سیگار،  استعمال  ترویج  گرفت،  شکل  خانگی  نمایش 
بدحجابی و استفاده از مشروبات الکلی را شاهد بودیم و در 
این میان هر دستگاهی تولی گری را به گردن دیگری می 
انداخت؛ از این رو شورای عالی انقلاب فرهنگی تقسیم 
کار را در بین مسوولان صدا و سیما و وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی انجام داد و تقسیم مسوولیت کرد و تکلیف 

هر کدام از آن دو مشخص شد.
وی ادامه داد: با این تقسیم کار، سر و صدا بلند شد و داد 
و فریاد عده ای به هوا رفت که ما می خواهیم شبکه نمایش 
خانگی را تعطیل کنیم این در حالیست که ما با سینمای 

خانگی مخالف نیستیم و با ترویج ابتدال و فساد مخالفیم.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی:

 امیدبخشی در جامعه مایه تقویت ایمان است

زیست شهری زمانی که با احساس تعلق معنادار در میان شهروندان به شهر خود 
همراه شود، حقوق و وظایفی را برای ساکنان ایجاد می کند و یک شهروند مسئول 
برای آنکه در سرنوشت محیط زندگی خود مشارکت داشته باشد، ناگریز از تعاملات 

اجتماعی با سایر شهروندان و محیط و مدیریت شهری است.
این امر مستلزم آگاهی شهروندان از حقوق و وظایف شان است که یکی از آنها، 
ضرورت و اهمیت آموزش و مهارت های متنوع و متعدد و انعطاف پذیری در حوزه 
مهارت آموزی است. چنین انعطافی در آموزش نشان از اهمیت، ماهیت، مفهوم و 
اقدامات لازم برای هماهنگ شدن با زندگی شهری و منطقه ای دارد که در نتیجه آن، 
شهروندان به کمک خود و سایر شهروندان به کسب آموزه های شهری می پردازند و در 
اثر این هم کنشی تار فرهنگ شهروندی را در پود اجتماع خود می بافند و بدین ترتیب 
نقشی ماندگار از همدلی، همکاری و مسئولیت پذیری بر کتیبه خاطرات شهر می 
زنند و محیطی سرزنده و پویا برای خود می آفرینند. در دهه های اخیر و با گسترش و 
پیچیدگی فزاینده زیست شهری، مفاهیم نوینی در خصوص تعامل شهر و شهروندان 
شکل گرفت که بر مبنای آن، شهر محیطی زنده و متعامل است و این مفاهیم که از شهر 
خلاق تا شهر آموزش دهنده و اخیرا هم مفهوم »تکنوپلها« یا شهرهای علم و فناوری را 
به حوزه مطالعات برنامه ریزی شهری افزوده، برگرفته از از نگاه دانش بنیان و فناورانه به 
شهرهای جدید است. شهرهای آموزش دهنده، مفهومی جدید در میان مفاهیم نوین 
برنامه ریزی و مدیریت شهری است. نظریه شهر آموزش دهنده در اوایل قرن بیست و 
یکم مطرح شد و از سوی صاحبنظران مورد استقبال قرار گرفت؛ در این رویکرد شهر در 
حقیقت بخشی از هویت اجتماعی و فرهنگی شهروندان را تشکیل می دهد. شهر می 
تواند توانمندسازی فردی و اجتماعی، توسعه اقتصادی و رفاه فرهنگی و توسعه پایدار 
را افزایش دهد و امروزه ثابت شده است که نیاز به آموزش های شهروندی و تمرین آن 
در بستر شهر حقیقتی انکارناپذیر است. اهمیت این موضوع به حدی است که منشور 
بین المللی شهر های آموزش دهنده که در سال ٢۰۰٨ تصویب شد، حق جدیدی 
برای تمام ساکنان شهر قائل می شود که از جمله آن، حق داشتن یک شهرِ آموزش 
دهنده است.   درست است که فضاهای رسمی آموزش از مهدکودک تا آموزش عالی 
در شهرها مکان یابی می شوند و از لحاظ مساحت سه تا ۵ درصد شهر را پوشش می 
دهند، اما در کنار آموزش های رسمی که به صورت آکادمیک و همراه با ارائه مدارک 
تحصیلی به شهروندان است و در شبکه نهادهای رسمی آموزشی نظیر آموزش و 
پرورش و آموزش عالی اجرا می شود، می توان از آموزش غیررسمی یا تصادفی نیز 
یاد کرد که در جریان زیست روزمره شهروندی به شهروندان می آموزد و شهروندان از 
آن یاد می گیرند. از این منظر شهرِ آموزش دهنده، آموزش های مادام العمری را برای 

همه ترویج می کند و تعریفی که یونسکو در این خصوص دارد شامل موارد زیر است:

* به شکل اثربخشی همه منابع اش در هر بخش را برای ترویج آموزش فراگیر، از 
آموزش های پایه تا عالی بسیج می کند.

* آموزش در خانواده ها و اجتماعات را احیا می کند.
* آموزش در محل کار را تسهیل می کند.

* استفاده از تکنولوژی های آموزشی مدرن را گسترش می دهد.
*کیفیت و برجستگی در آموزش را ارتقاء می دهد.

* فرهنگ آموزش در طول زندگی را پرورش می دهد.
از آنجا که فرهنگ و هنجارهای اجتماعی را نمی توان به شهروندان دیکته کرد؛ 
شهرها محیطی مناسب برای یادگیری مدام العمر و تصادفی از طریق تبادل دانش و 
ایده ها به شمار می روند. اهمیت این موضوع با در نظر گرفتن این که در شهرهای 
امروز با پدیده تنوع فرهنگی روبه رو هستیم و آگاه شدن از آداب و رسوم یکدیگر و تعامل 
و همکاری برای رسیدن به انسجام اجتماعی در شهر ضروری است، بیش از پیش 
نمایان می شود. در شهرهای بزرگ کشورمان ، برای آنکه بتوان فرهنگ شهروندی 
را با ضریب تاثیرگذاری بیشتری به شهروندان، خصوصا کودکان و نوجوانان آموزش 
داد بیش از هر چیز بایداین کلانشهرها  را به شهری خوانا تبدیل کنیم تا شهروندی 
که در شهر طی مسیر می کند، از طریق تماس با المان ها و نشانگان شهری که 
در کالبد و مکان های شهری تعبیه شده اند، آنها را برای زندگی در شهر آماده کرد. 
ایجاد کالبدهای فرهنگی نظیر احجام هنری، کتابخانه ها و موزه ها در صورت تکثیر 
و گسترش متوازن ، می توانند در آگاهی و ادراک ساکنان این شهر برای داشتن ایجاد 

محیطی لبریز از ارزش ها و هنجارهای اخلاقی و انسانی تاثیر مطلوب داشته باشد.

یادداشتی از صدیقه صدرالهی کارشناس مسائل شهری؛

برخورداری از شهرِ آموزش دهنده؛ حقی برای شهروندان
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رئیس مجلس شورای اسلامی : 

اندیشمندان، تنها مسیر حل
 مسائل کشور هستند

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: اندیشمندان و دانشمندان ما به ویژه در عرصه 
علوم انسانی تنها مسیر حل مسائل و مشکلات کشور هستند.

جشنواره  چهاردهمین  اختتامیه  مراسم  در  دوشنبه   روز  قالیبافصبح  محمدباقر 
بین المللی فارابی ویژه تحقیقات علوم انسانی و اسلامی گفت: بر این باوریم که استفاده از 
ظرفیت پژوهشگران و دانشمندان ما به ویژه در عرصه علوم انسانی و نهاد علم، تنها مسیر 
حل مسائل و مشکلات و چالش های ما بوده و از سوی دیگر با این نگاه است که می توان 
آینده را به درستی تشخیص داد و در این مسیر به گونه ای گام برداشت که خطا نداشته 
باشیم از این رو امروز به عنوان یک خدمتگزار در مجلس شورای اسلامی و نماینده شما در 

این سنگر، دست نیاز به سمت متخصصان و پژوهشگران دراز می کنم. 
رئیس مجلس شورای اسلامی بر همین اساس با اشاره به بیانی از دکتر داوری اردکانی، 
از  یعنی جامعه  ندارد.  اما مسأله  بوده،  از مشکل  پر  ایران  ایشان معتقد است  گفت: 
مشکلات خود، بسیار و شاید بیشمار رنج می برد، اما مسأله نداریم و کمتر به مسائل خود 
می اندیشیم و یا تصور می کنیم حل آن ساده است. برداشت من از این سخن این است 
که اولا مشکلات باید به موضوع فکر و تأمل تبدیل شود؛ ثانیاً می توان چند مسأله را در 
قالب یک مسأله فهمید که راه حل را در خورد دارد؛ ثالثاً همه مسأله ها به مشکلات باز 
نمی گردند، تصور کنید ما در جامعه خود پدیده هایی مثل جشن غدیر را داریم که باید 
درباره آن نظریه پردازی کنیم. در فقدان نظریه پردازی عالمانه، دیگران با عینک های 
نامناسب مثل جامعه توده ای چنین پدیده ارزشمندی را روایت کرده و حرف های شبه 
علمی خود را بر کرسی می نشانند.  وی افزود: ما در دهه ۹۰ نه تنها از لحاظ رونق تولید و 
رشد اقتصادی تجربه خوبی نداشتیم بلکه از نظر فکری و نظری در عرصه علوم انسانی و 
اسلامی هم دهه خوبی را پشت سر نگذاشتیم اگرچه در پیچ کنونی، فرصت هایی داریم 
که عقب ماندگی های خود را جبران کنیم. اگر علوم انسانی جایگاه شایسته خود را در 
تداوم نهضت فناوری و توسعه علم که در دهه ۸۰ مطرح شد، پیدا کرده بود چه بسا شاهد 

رخداد هایی مانند ناآرامی های سال گذشته نبودیم و یا مواجهه متفاوتی با آن داشتیم.
جدی  را  حکمرانی  فقه  یا  حکومتی  فقه  فراخوان  اگر  اینکه  بیان  با  قالیباف  دکتر 
می گرفتیم امروز با مسائل تو در توی عرفی و قانونی پیرامون حجاب مواجه نمی شدیم، 
گفت: برخی کل علوم انسانی را حاصل دنیای مدرن می دانند. ما ضمن تکیه بر میراث 
معنوی و ذخایر علمی خود در برابر بنیاد ها و دستاورد های امروزی، اهل تقلید نیستیم، 
اما اهل اقتباس هستیم یعنی باید آنچه متناسب با نیاز و پرسش روزگار خود است را فرا 
بگیریم، اما قرار نیست تا ابد شاگرد دیگران بمانیم. دکتر قالیباف در ادامه با تأکید بر اینکه 
هرچه فرهنگ عمومی ما در زمینه دانایی و سنجش گری تقویت شود ابتکار و خلاقیت 
نیز بیشتر می شود، عنوان کرد: رهبر انقلاب از ابتدای امسال برای چندمین بار و در یک 
مقطع حساس، بحث ضرورت تحول را مطرح کردند، اما متأسفانه تحرک چندانی در این 
زمینه مشاهده نمی کنیم. قابل تصور نیست که عرصه حکمرانی در کشور بدون تحول در 
قلمرو علوم انسانی اتفاق بیفتد از این رو همه وظیفه داریم بحث حکمرانی نو را که پیش 
کشیده ایم، پیش ببریم، اما لازم است مطالبه ایشان را مانند یک فراخوان برای یک جهاد 
تولید تحول ساز تلقی کنیم تا همه ظرفیت و استعداد کشور وارد میدان شود و برای یک 

ایران قوی نیازمند حکمرانی دانایی محور هستیم. 
 

امیر سیاری: 

باید از غافلگیری فناورانه در آینده 
پیشگیری شود

معاون هماهنگ کننده ارتش با بیان اینکه باید از غافلگیری فناورانه در آینده پیشگیری 
شود، گفت: بر این اساس، امروز تحقیق و بررسی درباره فناوری های شالوده شکن را در 

دستور کار خود داریم. 
تأسیس  سالگرد  نودمین  گرامیداشت  مراسم  در  سیاری  حبیب الله  دریادار  امیر 
دانشگاه فرماندهی و ستاد ارتش )دافوس( که در این دانشگاه برگزار شد، ضمن تبریک 
این مناسبت اظهار داشت: در سال ۱۳۵۹ با شروع جنگ تحمیلی، اساتید دافوس 
برای طراحی عملیات های مهم به صحنه جنگ شتافتند که در این زمینه می توان به 
عملیات های طریق القدس، ثامن الائمه )ع( و بیت المقدس اشاره کرد. در سال ۱۳۶۹ با 

ادغام دافوس ها، دافوس ارتش جمهوری اسلامی ایران تشکیل شد.
وی با بیان اینکه هرکجا پیش بینی و آینده نگری کردیم، موفق و سربلند شدیم به نقش 
مؤثر شهید صیاد شیرازی در طراحی عملیات بیت المقدس اشاره کرد و افزود: در زیر 
گلوله و بمباران، فرماندهی و مدیریت کردن کار مشکلی است و اگر رشادت و ولایتمداری 
و تسلط بر میدان که از دل دوره ها و آموزش های مراکز علمی از جمله دافوس به دست 

می آید، وجود نداشته باشد، موفقیت امکان پذیر نیست.
معاون هماهنگ کننده ارتش با اشاره به اهمیت نیروی انسانی در اقتدار دفاعی اظهار 
داشت: نیروی انسانی بزرگترین سرمایه معنوی سازمان است و نیروی انسانی باکیفیت 
موجب رشد و تعالی هر سازمانی می شود. وی در ادامه به اهمیت بروزرسانی و ارتقای 
تجهیزات نیروهای مسلح اشاره و خاطرنشان کرد: اگر بهترین تجهیزات را داشته باشیم، 

اما نیروی انسانی مناسب نداشته باشیم، نمی توانیم از این تجهیزات بهره ببریم.
امیر دریادار سیاری با بیان اینکه امروز بیشترین حجم تجهیزات مورد استفاده در ارتش 
توسط متخصصان داخلی ساخته می شود، گفت: با وجود تحریم ها پهپادها، ناوشکن ها، 
سامانه های پدافند هوایی، سامانه های ارتباطی و بسیاری از تجهیزات با تکیه بر توان 

داخلی و استفاده از تجربیات اساتید دانشگاه های داخلی ساخته شده است.
 

رئیس سازمان بازرسی کل کشور :

ضابطان در برخورد با کشف حجاب
 نیازی به دستور قضائی ندارند

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: عدم رعایت حجاب در انظار عمومی و معابر، 
جرم عمومی و مشهود است و ضابطین در برخورد با این جرایم، نیازی به دستور مقام 

قضائی ندارند.
ذبیح الله خدائیان بر ضرورت اجرای قانون موجود در خصوص رعایت عفاف و حجاب 
در جامعه تاکید کرد و گفت: قانونی که در حال حاضر در خصوص رعایت عفاف و حجاب 
در جامعه وجود دارد، مشخص کرده که عدم رعایت حجاب در انظار عمومی و معابر، جرم 
عمومی و مشهود است و در این گونه موارد تکلیف ضابطین و قوه قضائیه مشخص است؛ 
ضابطین در برخورد با این جرایم، نیازی به دستور مقام قضائی ندارند و می توانند راسا به 
وظایف خود عمل کنند؛ چنانچه در این رابطه مواردی به قوه قضائیه اعلام شود، دستگاه 

قضا در برخورد با این جرایم، به صورت قانونی عمل خواهد کرد.
وی با اشاره به دستور رئیس دستگاه قضا به سازمان بازرسی در خصوص نحوه اجرایی 
کردن مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی از سوی دستگاه ها و بخش های مختلف 
اظهار کرد: دستگاه قضا در اجرای مصوبات و وظایف محوله از سوی شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، جزو دستگاه های پیشرو است و ما در سازمان بازرسی، پیگیر انجام وظایف 
دستگاه های مختلف هستیم. رئیس سازمان بازرسی با بیان اینکه قاطعیت قوه قضائیه 
در برخورد با مفاسد اقتصادی، در دوره تحول و تعالی بیش از هر دوره دیگری بوده است، 
گفت: در این دوره شاهد هستیم که هم تعداد پرونده های مفاسد اقتصادی و کثیرالشاکی 
رسیدگی شده و هم مبالغی که از این حیث به بیت المال بازگشته، بیشتر از هر دوره دیگری 
بوده است؛ البته سعی دستگاه قضائی بر آن است که ضمن برخورد با مفسدان، هیچ گونه 

ناامنی در فضای اقتصادی جامعه ایجاد نشود.
 

رئیس جمهور :

اجرای تکالیف قانونی در زمینه
 »حجاب و عفاف« نباید معطل بماند

رئیس جمهور گفت: نباید دستگاه ها به بهانه تاخیر در تصویب لایحه حجاب و عفاف، 
اجرای تکالیف قانونی خود را در این زمینه معطل کنند.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور کشورمان صبح روز )دوشنبه( در جلسه 
ویژه ای که به منظور بررسی آخرین وضعیت اجرای تکالیف قانونی دستگاه ها در حوزه 
حجاب و عفاف تشکیل شده بود، از دستگاه های مختلف از جمله وزارت کشور، وزارت 
ارشاد، قوه قضائیه و نیروی انتظامی خواست تا به تکالیف قانونی خود عمل کنند و تاکید 
کرد که اجرای تکالیف قانونی هیچ دستگاهی نباید به بهانه تأخیر در تصویب لایحه جدید 
حجاب و عفاف معطل بماند. این جلسه در ادامه جلسات شورای عالی انقلاب فرهنگی 
و همچنین سلسله جلساتی بود که به ریاست رئیس جمهور و با حضور سران دیگر قوا و 
رؤسای دستگاه های ذیربط از زمستان سال گذشته به منظور ایجاد هماهنگی و هم افزایی 

بین دستگاه های مختلف در حال برگزاری است.

ایران در سپهر منطقه
 و جهان

قابل ستایش است که دیپلماسی و تعامل را دوباره پس 
از چند دهه  منازعه در اولویت قرار دادیم و رویکرد »من با 

دشمنم صحبت نمی کنم« را کنار گذاشتیم یا حداقل به سمت این موضوع در حال 
حرکت هستیم. مردمان خاورمیانه بی گمان نیازمند یک منطقه با ثبات و همکارانه تر 

هستند.
دیگر قدرت های خاورمیانه نیز که در صدد ساختن محیط پایداری هستند به دنبال 
پایان دادن به جنگ های نیابتی و غیر نیابتی اند. کشورهای غرب آسیا به این درک 

متقابل رسیده اند که در آینده مشکل گشای یکدیگر باشند و نه مشکل ساز هم.
سیاست فعلی آمریکا این است که در باتلاق غرب آسیا گرفتار نشود و می داند چیزی 
که به حال او مضر است جنگ منطقه ای در خاورمیانه است؛ لذا اولویت خود را حمایت 

از اوکراین و بازداشتن چین از نفوذ در غرب آسیا قرار داده است.
برخلاف نگاه غربی ها خروج آمریکا از منطقه نه تنها باعث هرج و مرج و بی نظمی 
نشد، بلکه منطقه به سمت ثبات نسبی پیش می رود. غرب آسیا محل آزمون دنیای پسا 
آمریکا شده است و بازیگران با شتاب در پی آن هستند که خلأ ناشی از خروج غرب از 

منطقه را پر کنند.
با ژئواستراتژی جدید منطقه، خشونت در غرب آسیا به وضوح کاهش یافته  و احساس 
مسئولیت راهبران منطقه برای حل و فصل بحران ها افزایش یافته است و بازیگران در 
غرب آسیا بر کنش متقابل و پیشرفت اقتصادی منطقه متمرکز شده اند. با خروج آمریکا 
از منطقه، نقش چین پررنگ شده، اما در واقع نیاز چین به نفت خاورمیانه منطقه را 
آشفته کرده است. فراموش نکنیم که چین به دنبال تنش در خلیج فارس نیست و صرفاً 

 ـتجاری خود است. به دنبال سیاستهای اقتصادی 
در این بین، پیشرفت اعراب را نمی توان نادیده گرفت. اعراب که به درستی شرایط 
از  انبوهی  جذب  و  منطقه  در  متقابل  همکاری  دنبال  به  کرده اند  درک  را  جدید 

سرمایه گذاری های جدید و بلندپروازانه هستند.
ایران دومین کشور در ذخایر گازی با ۱۲۰۰ تریلیون فوت مکعب، سومین دارنده 
بزرگ ذخایر نفتی جهان با بیش از ۲۰۹ میلیارد بشکه، دومین دارنده لیتیوم یا همان 
طلای سفید با ۵/۸ میلیون تن بعد از شیلی، پانزدهمین کشور بزرگ غنی دنیا از نظر 

مواد معدنی، دارنده بهترین موقعیت ژئوپلتیک خاورمیانه و... است.
ایران کشوری است به پهنای فرصت های از دست رفته، کشوری که هم می توانست 
بهره از کریدور میانی ببرد و هم جایگزین کشورهای حاشیه خلیج فارس برای کریدور 
جنوبی باشد. اما تحریم ها و سقوط کابل، مسیر هند - چابهار را بهم زد و ایران بی نصیب 
ماند و کشورهای حاشیه خلیج فارس بیشترین بهره را از ایران بردند. در طرح رشته 
مروارید چین نیز فرصت را از دست دادیم. این همه بی تدبیری در کشور خود نیازمند 
یک تدبیر قوی و پویاست. اما می توان گفت هرچقدر ایران در استراتژی و دیپلماسی 
اقتصادی ضعیف عمل کرده، در عوض در دیپلماسی نظامی خوب و قدرتمند عمل 
کرده است. از نگاه ژئواستراتژیک و نه صرفاً ایدئولوژی اسلامی، قدرت نمایی های اخیر 

ایران که باعث ایران هراسی هسته ای شده است بسیار به موقع و بجا بوده است.
به نظر نگارنده، سیاستهای کلان کشور در حال تغییر است و سیاست شرق گرایی 
محض برخلاف چیزی که دیده می شود در حال کمرنگ شدن است و کم کم به سمت 

سیاستِ هم شرق و هم غرب در حال حرکت هستیم.
حاکمیت به درستی دریافته که انفعال در جنگ روسیه و اوکراین در آخر گریبانگیر 
نشان دهنده  این  برد.  را  استفاده  بهترین  شرایط  این  از  می توان  و  می شود  کشور 
هوشیاری کشور بود. ایران کاری کرد که تنها حکمرانان بزرگ قادر به انجام آن هستند 
و آن اینکه با دستی ضعیف بازی بسیار هوشمندانه ای کرد. البته که در آینده نزدیک 

ارزش این کارها معلوم می شود.
دولتمردان می دانستند که روسیه یا همان شوروی سابق همیشه در این بزنگاه های 
تاریخی برای منافع خود حاضر به انجام چه کارهایی بوده، و همیشه دولتهای دوست 
و متحد خود را برای منافع خود قربانی کرده است. کافی است نیم نگاهی به تاریخ 
بیندازیم و ببینیم توافق گورباچف با بوش پدر در کشور مالت سه هفته قبل از سقوط 
چائوشسکو در رومانی چه بر سر حکومت آورد. مشابه همین اتفاق برای جمهوری 
دموکراتیک آلمان سال ۱۹۸۹ رخ داد که به فرو ریختن دیوار برلین منجر شد. یا تغییر 
موضع های لحظه ای شوروی در جنگ جهانی دوم. در دنیا کشوری نیست که دیگر 
روسیه را شریک قابل اعتمادی برای خود بداند. ایران با توجه به اتفاقات اخیر، هم 
قدرت خود را به رخ دنیا کشید و هم توجه غرب و اتحادیه اروپا را به خود جلب کرد 
برای گرفتن امتیاز بیشتر در دیپلماسی آینده. ایران در حال تبدیل شدن به هاب 
نظامی منطقه است و این را امیرنشینان کوچک خلیج فارس به خوبی درک کرده اند 
و در حال نزدیک شدن به ایران هستند؛ جدای از این که آنها همیشه به دنبال صلح و 
آشتی بوده اند و احتمالًا این شرایط را با امتیاز دادن های خود به ایران در آینده حفظ 
خواهند کرد. اما در کنار هاب نظامی بودن، ایران باید به سرعت در مدار توسعه قرار 
بگیرد و از ظرفیتهای بالقوه اقتصادی و ژئوپلتیک منطقه ای خود حداکثر استفاده 

را ببرد.
*دکترای جغرافیا و برنامه ریزی شهری

 عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل ۹۰ مجلس:

معاملات غیررسمی منشأ فساد و پولشویی 
شده است

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل ۹۰ مجلس گفت: امیدواریم در روزهای آینده 
مشکلات احتمالی طرح الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول در مجمع حل و 

در اسرع وقت وارد فاز اجرایی شود.
از جمله  اسناد غیررسمی  بیشمار  با مفاسد  مبارزه  اینکه  بیان  با  علی خضریان 
کلاهبرداری ها و تخلفات ملکی و مالی سال هاست که حوزه بحث و نظر کارشناسان و 
تصمیم گیران در کشور بوده است، گفت: مجلس شورای اسلامی در نهایت برای این 
مسئله طرحی به نام الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول را تصویب کرد. البته 
این طرح نیز راه پر پیچ و خمی را طی کرده و در حال حاضر نیز برای اصلاحات نهایی 

در اختیار مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار گرفته است.
عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی با اشاره به مشکلات 
و چالش های مسئله اسناد غیررسمی و راه حل های آن، اظهار داشت: متأسفانه 
معاملات غیررسمی به وسیله قولنامه ها و مشکل قدیمی اسناد قولنامه ای در کشور 
معضلی است که در حال حاضر منشأ بسیاری از فسادهای پیچیده مانند پولشویی ها و 

زمین خواری های گسترده در کشور بوده است.
امنیت  اینکه  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس   ۹۰ اصل  کمیسیون  سخنگوی 
سرمایه گذاری یکی از مهمترین ارکان رشد اقتصادی کشور است، افزود: در حال حاضر 
اگر سرمایه گذار با سند رسمی کشور ملکی را خریداری کند، ممکن است که در محاکم 
به دلیل اعتبار اسناد غیررسمی با چند شاهد و یک سند قولنامه ای سند رسمی وی 
باطل شود، بدون اینکه شخص حتی اطلاع پیدا کند. با این وضع نمی توانیم انتظار 
داشته باشیم سرمایه گذار در کشور ما سرمایه گذاری کند. خضریان با ابراز امیدواری 
نسبت به اصلاح اشکالات طرح و تصویب آن در مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
روزهای آتی، گفت: خوشبختانه اعضای مجمع دید روشنی نسبت به مصلحت های 
این طرح در کشور دارند. امیدواریم در روزهای آینده مشکلات احتمالی طرح در 

کمیسیون های تخصصی مجمع حل و در اسرع وقت وارد فاز اجرایی شود.
 

نعمت احمدی حقوقدان :

رأی دیوان عدالت درباره لطیفی
 جنبه حقوقی ندارد 

یک حقوقدان می گوید »موارد بسیاری در گذشته بوده که مدیران دولتی و حتی 
رئیس مجلس به طور همزمان استاد و عضو هیأت علمی دانشگاه بوده اند اما درباره آنها 
رویکردی که نسبت به رئیس سازمان اداری و استخدامی اتخاذ شده وجود نداشته و 
دیوان عدالت اداری با استفاده از سکوت قانون اساسی در تعیین ماهیت دانشگاه ها 

رأی به ابطال حکم لطیفی داده که جنبه حقوقی ندارد«.
ابطال  برای  اداری  عدالت  دیوان  رأی  خصوص  در  حقوقدان  احمدی«  »نعمت 
حکم انتصاب »میثم لطیفی« به عنوان معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری و 
استخدامی کشور گفت: اصل ۱۴۱ قانون اساسی تصریح دارد رئیس جمهور، معاونان 
رئیس جمهور، وزرا و کارمندان دولت نمی توانند بیش از یک شغل دولتی داشته باشند 
و داشتن هر نوع شغل دیگر در مؤسساتی که تمام یا قسمتی از سرمایه آن متعلق به 
دولت یا مؤسسات عمومی است ممنوع است اما در عین حال سمت های آموزشی در 

دانشگاه ها و مؤسسات تحقیقاتی از این حکم مستثنا شده است.

رئیس قوه قضائیه درباره رویکرد دستگاه قضا در مقابله با مظاهر ناهنجاری های 
اجتماعی، گفت: تاکید عدلیه از سال گذشته بر این بوده و هست که بسیاری از 
ناهنجاری ها، جرم مشهود است و با قوانین موجود می توان با هنجارشکنان به ویژه 
افرادی که به صورت سازمان یافته در این راستا اقدام می کنند برخورد کرد اما به هر 

دلیل با جرم مشهود برخورد نمی شود.
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای، روز دوشنبه )۱۹ تیر( طی 
سخنانی در نشست شورای عالی قوه قضائیه،به اعضای »قرارگاه اجرای فرامین و 
سیاست های مقام معظم رهبری در قوه قضائیه« دستور داد اقدامات عاجل تری را در 
راستای جامه عمل پوشاندن به فرامین و دستورات رهبر انقلاب بویژه تحکیم امنیت 

روانی و فیزیکی مردم، در دستور کار قرار دهند.
رئیس عدلیه تصریح کرد: دشمنان تلاش های مذبوحانه ای را برای ایجاد ناامنی 
در کشور به خرج می دهند و تروریست ها را برای انجام عملیات تجهیز و تحریص 
می کنند و از انجام این تلاش های مذبوحانه دست برنمی دارند؛ با این همه، متولیان 

امنیت کشور با هوشیاری و مجاهدت، دشمن را ناکام می گذارند.
پرونده مخدوش کنندگان امنیت روانی مردم یک هفته ای تعیین تکلیف شود

رئیس قوه قضاییه گفت: در مقوله مخدوش کردن امنیت روانی مردم، شاهد 
هستیم که برخی حرفی را به طرق مختلف بیان می کنند و منکر حرف خود نیز 
نمی توانند شوند؛ در اینجا گوینده حرف، یا برای اظهارات خود دلیل و مدرک دارد و 
یا ندارد؛ شاید بتوان ظرف یک هفته این قبیل موضوعات را تعیین تکلیف کرد، لذا 
نباید در این موارد و به طور کلی تمامی مواردی که در مرئی و منظر مردم است، با 
اطاله مواجه باشیم و باید در رسیدگی ها تسریع شود محسنی اژه ای با اشاره به مقوله 
امنیت روانی مردم، اظهار داشت: دادستان ها و همه مسئولان ذیربط قضایی در برابر 
کسانی که به نحوی از انحاء با فعل و قول و نشر دروغ درصدد آنند که مردم را پریشان 
و مضطرب کنند و مسئله سازی کنند و آب به آسیاب دشمن بریزند، اقدامات قانونی 
و قاطعانه را به عمل آورند و اجازه ندهند امنیت روانی مردم آسیب ببیند و دشمن در 

پیشبرد عملیات روانی خود به توفیق برسد.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: باید از همه کسانی که در قبال تثبیت امنیت 
روانی مردم و مقابله با ناهنجاری های اجتماعی دغدغه مند هستند و مطالبه گری 
می کنند، تقدیر به عمل آورد؛ من این موضوع را برای خوشامد کسی بیان نمی کنم 
بلکه حقیقتاً معتقدم که مطالبه گری آنها امری مفید و نافع است و مسئولیت ما را 
سنگین تر می کند؛ در این راستا باید از افرادی که در کنار مطالبه گری، ارائه طریق نیز 
می کنند قدردانی مضاعف داشت؛ البته امیدواریم این افراد مطالبه گر مواظبت کنند 

تا ناخواسته آنچه را که دشمن خواهان آن هست را انجام ندهند و به زبان نیاورند.
رئیس دستگاه قضا گفت: قبلا هم بارها تاکید کردم سال گذشته هم متذکر شدم 
ما در زمینه برخی ناهنجاری های اجتماعی از جمله مقوله عفاف و حجاب، قانون 
داریم؛ البته این قضیه فقط منحصر به مقوله عفاف و حجاب نیست؛ علی ایحال این 
امر که مردم متدیّن بر به میدان آمدن همه مسئولان و متولیان برای اجرای قوانین 
ناظر بر مقابله با ناهنجاری های اجتماعی تاکید می کنند، بسیار مبارک و بابرکت 
است؛ ما در قوه قضائیه از این موضوع استقبال و حمایت می کنیم و تاکید داریم 
که همه باید تلاش کنیم مصوبات و قوانین موجود برای مقابله با ناهنجاری های 

اجتماعی، اجرایی گردند. در همین راستا به سازمان بازرسی دستور داده ام که 
نسبت به اجرایی شدن مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی که در حکم قانون 
هستند، نظارت داشته باشند. رئیس عدلیه اظهار داشت: در جلسه سه شنبه هفته 
گذشته با رئیس جمهور، تاکید کردم که ما در حوزه مقابله با ناهنجاری های اجتماعی 
و مظاهر آن، قانون داریم و نباید منتظر لایحه مجلس در این خصوص باشیم چرا که 
ممکن است این مقوله زمان بر باشد؛ با همین قوانین موجود می توان در امر مقابله 
با ناهنجاری های اجتماعی اقداماتی را انجام داد؛ رئیس جمهور نیز از این موضوع 
استقبال کرد و مقرر است امروز جلسه ای در همین راستا برگزار شود تا بتوانیم با 

حضور مقامات و مسئولان ذیربط تصمیمات و اقدامات مقتضی را ترتیب دهیم.
قاضی القضات بیان داشت: تاکید عدلیه از سال گذشته بر این بوده و هست که 
بسیاری از ناهنجاری ها، جرم مشهود است و با همین قوانین موجود می توان با 
هنجارشکنان به ویژه افرادی که به صورت سازمان یافته در این راستا اقدام می کنند 

برخورد کرد، ولی به هر دلیل با جرم مشهود برخورد نمی شود.
با هر گونه فسادی در داخل و خارج از قوه قضائیه برخورد می کنیم

رئیس قوه قضائیه با اشاره به مقوله مقابله با مظاهر مختلف فساد در داخل و خارج 
از قوه قضائیه، اظهار کرد: همه مسئولان ذیصلاح و بخش های نظارتی و حفاظتی 
و اطلاعاتی در قوه قضائیه با اعمال نهایت تدبیر و دقت و رعایت جهات شرعی و 
قانونی، مقوله مقابله با مظاهر مختلف فساد از جمله فساد اقتصادی را در داخل و 
خارج از قوه قضائیه پیگیری کنند و نسبت به این موضوع حساسیت داشته باشند.

رئیس دستگاه قضا در همین راستا گفت: غیر از دستگاه ها و بخش های نظارتی، 
هر مدیر و مسئولی در هر سازمانی خود را موظف و مکلف بداند که در صورت 
مشاهده کوچکترین خلاء و نشانه های تخلف و فسادی در زیرمجموعه، با هماهنگی 
بخش های نظارتی و حفاظتی ذیصلاح، اقدامات مقتضی را انجام دهد؛ بدون 
تردید وقوع یک فساد و تخلف در یک مجموعه، توسط مدیر آن مجموعه زودتر و 
بهتر فهمیده می شود. رئیس عدلیه بیان داشت: وقوع و رسوب فساد و تخلف در هر 
دستگاهی آسیب زاست و این آسیب زا بودن برای دستگاه ها و بخش های مقابله کننده 

با فساد نیز چنانچه خدایی ناکرده مبتلا به فساد شوند، بیشتر و سنگین تر است.

رئیس قوه قضائیه:

بسیاری از ناهنجاری ها جرم مشهود است با هنجارشکنان برخورد شود

مرتضی مطهری*

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: حوزه فرهنگ 
و هنر برای ارتقا و جهت دهی باید با مساجد به عنوان 
جذب  رویکرد های  و  بخورد  گره  جامعه  دینی  عمق 

نوجوانان به مسجد مورد توجه قرار گیرد.
محمدمهدی اسماعیلی در نخستین جلسه شورای 
سیاستگذاری همایش ملی »مسجد و نظم اجتماعی 
در ایران« که در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار 
شد، با اشاره به نگاه ویژه دولت و وزارت فرهنگ به امر 
مسجد تاکید کرد: این دولت تعریفی روشن از ارتباط با 

مسجد را پیگیری می کند.
وی با تاکید بر این که انقلاب اسلامی در بستر مساجد 
به پیروزی رسید، افزود: با بررسی نقش بزرگانی، چون 
آیت الله بروجردی، مشاهده می کنیم که ایشان شبکه 
بزرگ و به هم پیوسته روحانیت و مساجد را در شهر های 
مختلف به عنوان نرم افزار انقلاب تامین کردند. انقلاب 
امام خمینی )ره( روی این شبکه رشد کرد و به همین 

خاطر است که امام )ره( فرمودند: »مسجد ها سنگر 
است، سنگر ها را حفظ کنید.«

رئیس شورای سیاستگذاری همایش ملی »مسجد 
و نظم اجتماعی در ایران« تصریح کرد: فعالیت موفق 
مساجد در تاریخ انقلاب موضوعی است که اهمیت 
نمایان  را  الگو  یک  به  دستیابی  برای  تجربه نگاری 
می کند. مساجدی که نام هر یک از آن ها با بزرگانی، 
چون آیت الله طالقانی، آیت الله مهدوی کنی، آیت الله 
مطهری و رهبر معظم انقلاب گره خورده است. بر 
این اساس همایش ملی »مسجد و نظم اجتماعی 
در ایران« باید علاوه بر آورده آکادمیک، از آورده های 

تجربه نگاری بهره مند شود.
به  افزود: دستیابی  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
نیازمند  مساجد،  در  حاکمیتی  دستگاه های  نقش 
کار های عمیق و ماندگاری است که قابلیت تبدیل به 

تصمیمات اجرایی را داشته باشد.

اسماعیلی تصریح کرد: دولت همان گونه که وظایف 
دارد  تصویب  انتظار  در  را  قرآن  حوزه  در  دستگاه ها 
و در روز های گذشته، »مسجدمحوری« را به عنوان 
یک حکم مستقل در برنامه هفتم توسعه لحاظ کرد، 
آمادگی دارد تصمیمات اجرایی برآمده از همایش ملی 
»مسجد و نظم اجتماعی در ایران« را بررسی و تصویب 

کند.
وزیر فرهنگ با بیان این که هسته سخت انقلاب در 
گفت:  می یابند،  حضور  جمعه  نماز های  و  مساجد 
شهدای انقلاب اسلامی در مساجد تربیت شدند و از 

مساجد برآمدند.
وی با تاکید بر لزوم توجه ویژه مساجد به نوجوانان 
رایانه ای  بازی های  و  موسیقی  امروز  داد:  ادامه 
جایگاه های نخست مصرف فرهنگی نوجوانان را به 
خود اختصاص داده است، از این رو باید رویکرد های 

جذب نوجوانان به مساجد را مورد توجه قرار داد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :
حوزه فرهنگ و هنر باید با مساجد جامعه گره بخورد

معاون حقوق عامه دادستان کل کشور با بیان اینکه 
بسیاری از دستگاه ها اهتمام لازم جهت اجرای قانون 
حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت را ندارند، گفت: 
باید مجدانه پیگیری کنیم تا این قانون که برای حدود 
۳۰ دستگاه تکالیفی را مقرر نموده است، بطور کامل 

اجرا شود.
و دومین همایش علمی  در چهل  ترکی  غلامعباس 
سراسر  بهزیستی  توانبخشی  امور  معاونین  کاربردی 
کشور با اشاره به حائز اهمیت بودن موضوع آسیب های 
اجتماعی گفت: آسیب اجتماعی یک پدیده یا واقعیت 
است، همانطور که جرم یک پدیده با واقعیت اجتماعی و 
انسانی است و هیچ جامعه ای خالی از آسیب اجتماعی 
در  کشور  کل  دادستان  عامه  حقوق  معاون  نیست. 
خصوص هدف گذاری در زمینه آسیب های اجتماعی 
افزود: هدفگذاری ما باید شناسایی، کاهش و کنترل 

آسیب های اجتماعی باشد.
وی با بیان اینکه در مواجهه با آسیب های اجتماعی باید 
نگاه جامع داشته باشیم، تصریح کرد: با توجه به مکاتب 
جدید جرم شناسی و تجاربی که جوامع داشتند، صرفا 
نگاه سرکوب گر و مجازات گرایانه برای کنترل جرم کافی 
نیست و زمانی می توانیم در کاهش و کنترل آسیب های 
اجتماعی موفق باشیم که از آحاد مختلف جامعه همچون 

مردم و نخبگان دانشگاه ها بهره ببریم.
ترکی تمرکز بر روی عوامل اصلی و ریشه یابی را از موارد 
و  برشمرد  از آسیب های اجتماعی  پیشگیری  مهم در 
و مراکزی که جامعه  ادامه داد: سازمان های حمایتی 

هدف مشترک دارند باید تعامل صحیح و انسجام در کار 
داشته باشند تا اثربخشی کار بالاتر رود. وی به ارزشمند 
افراد دارای  امور  به  و رسیدگی  بهزیستی  بودن کار در 
معلولیت اشاره کرد و افزود: فرصت خدمت به جامعه 
هدف بهزیستی برای شما فراهم شده و وظیفه انسانی 
داریم نسبت به آسیب دیدگان اجتماعی همه توان خود را 
صرف کنیم. معاون حقوق عامه دادستان کل کشور ادامه 
داد: آمار ها نشان می دهد که سالیانه ۶۰ هزار نفر در اثر 
حوادث رانندگی دچار معلولیت می شوند که ۵ درصد 
آنان دچار ضایعات نخاعی می گردند؛ لذا باید روی علل و 

عوامل اصلی جهت مدیریت این مساله توجه شود.
باید  آزادراهی  عوارض  اخذ  قانون،  طبق  گفت:  وی 
الکترونیکی گردد در حال حاضر از ۲۸ آزاد راه کشور، 
فقط ۱۳ آزادراه به این تکلیف قانونی عمل کرده اند. ما 
به معاونت زیرساخت وزارت راه تا شهریورماه مهلت دادیم 

که به این تکلیف قانونی عمل کنند.
ترکی تصریح کرد: منابع مالی که در قوانین خاص از 
جمله بیمه شخص ثالث و قانون جرائم رانندگی برای 
بهسازی و نگهداشت راه ها و توسعه آزادراه ها و رفع نقاط 
حادثه خیز پیش بینی شده است، باید به دستگاه های 

مسئول پرداخت شود.
روش های سنتی ، نسخه اثربخشی برای کنترل 

آسیب ها محسوب نمی شوند 
برای  افزود:  عامه دادستان کل کشور  معاون حقوق 
کاهش این آمار باید ضمن اتخاذ تدابیر پیشگیرانه، با 
برخورد شود. همچنین لازم  ترک فعل مدیران مربوط 

است برای ناوگان فرسوده اورژانس کشور که گفته شده 
۳هزار آمبولانس فرسوده و از رده خارج دارد، فکری شود. 
بخشی از عوامل این آمار معلولیت در حوادث رانندگی 
به عدم حضور به موقع اورژانس در حوادث رانندگی بر 
می گردد و بخش قابل توجهی نیز به ناایمنی خودرو ها 
لزوم  به  اشاره  ترکی ضمن  مربوط می شود.  و جاده ها 
تدوین بانک اطلاعاتی جامع از آمار آسیب ها و آسیب 
روش های  از  باید  داشت:  اظهار  اجتماعی،  دیدگان 
نوین رصد و پایش جهت برنامه ریزی کاربردی استفاده 
کنیم. باید نظام جامعی برای پیشگیری از بزه دیدگی 
و بزهکاری افراد آسیب پذیر به ویژه کودکان و نوجوان 
در وضعیت های مخاطره آمیز داشته باشیم تا مراحل 
شناسایی، غربالگری، درمان و اصلاح با موفقیت صورت 
و  اجتماعی  آسیب های  از  بسیاری  منشا  وی  گیرد. 
جرائم شایع را کاهش تاب آوری و خشونت دانست و 
افزود: کاهش تاب آوری از جمله عوامل بروز آسیب در 
جامعه است که برای مدیریت آن باید بدنبال نسخه های 
دادستان  عامه  حقوق  معاون  باشیم.  نوآورانه  و  جدید 
رویکرد های  با  سنتی  روش های  داد:  ادامه  کشور  کل 
دولتی، نسخه اثربخشی برای کنترل آسیب ها محسوب 
نمی شوند و نحوه مواجهه ما با آسیب های اجتماعی نیاز 
به باز طراحی مجدد دارد. وی ادامه داد: برای حل بخش 
عمده ای از مشکلات جامعه باید با دسترسی به داده های 
دقیق آماری، واکاوی و شناخت آسیب های اجتماعی از 
زوایای مختلف انجام و نظام مددکاری موثر و هوشمند به 

کار بسته شود.

معاون حقوق عامه دادستان کل کشوراعلام کرد :

عدم اهتمام بسیاری از دستگاه ها به اجرای قانون حمایت از معلولان

وزیر کشور گفت: بی تردید به میزانی که ما اختیارات و مسئولیت ها را به استان ها 
تفویض کنیم و آن ها بتوانند در محل با فوریت و مطابق با نیازها، تصمیم گیری کنند 

حتما مسائل کشور بهتر حل می شود.
احمد وحیدی وزیر کشور در حاشیه نشست روزدوشنبه کمیته اقتصادی برنامه 
هفتم با بیان اینکه ابتکار کمیسیون اقتصادی برای اینکه جایگاه مناسب استان ها 
در برنامه هفتم پیش بینی شود، اقدامی حکیمانه و درستی است، گفت: بی تردید 
به میزانی که ما اختیارات و مسئولیت ها را به استان ها تفویض کنیم و آن ها بتوانند 
با نیاز ها و با شناخت عمیقی که از مسائل دارند،  با فوریت و مطابق  در محل 

تصمیم گیری کنند حتما مسائل کشور بهتر حل می شود. 
وی افزود: برنامه هفتم فرصت بسیار خوبی است تا در صورت نیاز به تحول در نوع 

نگاه ما به حکمرانی، این موضوع پیش بینی شود.
وزیر کشور با بیان اینکه یکی از موضوعات بسیار مهم این است ما در اداره کشور 

نقش و جایگاه استان ها را پررنگ تر و پرنقش تر ببینیم ادامه داد: بی تردید به میزانی 
که ما اختیارات و مسئولیت ها را به استان ها تفویض کنیم و آن ها بتوانند در محل با 
فوریت و مطابق با نیاز ها و با شناخت عمیقی که از مسائل دارند، تصمیم گیری کنند 
حتما مسائل کشور بهتر حل می شود، زیرا مسائل کشور در حوزه داخلی حاصل 

جمع مسائل استان ها است.
وحیدی با بیان اینکه ابتکار کمیسیون اقتصادی برای اینکه جایگاه مناسب 
استان ها در برنامه هفتم پیش بینی شود، اقدامی حکیمانه و درستی است، تصریح 
کرد: نظر دولت نیز همواره همین بوده و جناب آقای رئیس جمهور نیز بر همین نظر 
هستند و در جلسات مختلف تاکید کردند که سازوکار های قانونی حداکثر اختیارات 
ممکن را به استان ها تفویض و واگذار کنیم تا آن ها بتوانند در پیشرفت استان نقش 
آفرینی کنند.  وزیر کشور اظهار کرد: نشست امروز جلسه خوبی بود و می تواند در 

تحقق نظر دولت و آنچه در کمیسیون اقتصادی مطرح شد تاثیرگذار باشد.

وزیر کشور:

با افزایش اختیارات استانها مسائل کشور بهتر حل می شود
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متخصص تغذیه و رژیم درمانی تاکید کرد:

ضرورت مشاوره تغذیه پیش از بارداری 
یک متخصص تغذیه و رژیم  درمانی، بر ضرورت انجام مشاوره تغذیه پیش از 

بارداری تاکید کرد.
لادن گیاهی، درباره آثار بلندمدت و کوتاه مدت تغذیه بر قدرت باروری و داشتن 
یک بارداری خوب و موفق، گفت: مهم ترین نکته ای که باید بدانیم این است که 
تغذیه هر فرد از دوران جنینی تا دوران بزرگسالی بر قدرت باروری او آثار بلندمدت 
و ماندگار دارد. اما در کنار آثار بلندمدت، تغذیه در کوتاه مدت نیز بر توان و کیفیت 
باروری ما اثرگذار است. به همین دلیل به همه زوج هایی که قصد بارداری دارند، 
چه به طور طبیعی و چه با استفاده از روش های کمک باروری، توصیه می شود دو تا 
سه ماه پیش از اقدام یا شروع سیکل درمان مشاوره تغذیه انجام دهند تا از کفایت 
تغذیه ای ایشان اطمینان حاصل شود. این متخصص تغذیه توضیح داد: آنچه از 
نظر تغذیه ای یک بارداری خوب را حمایت می کند، کار پیچیده و دشواری نیست. 
در واقع، غذا خوردن یک نیاز غریزی و فطری است و اصول سخت و پیچیده ای 
ندارد اما رعایت همین اصول و نکات ساده می تواند تأثیر مهمی بر کیفیت و نتیجه 
بارداری داشته باشد. وی درباره اختلالات تغذیه ای رایج در زوج های نابارور، گفت: 
آنچه بیش از همه در زوج های نابارور مشاهده می شود، بی نظمی در زمان دریافت 
وعده های اصلی، مثل حذف صبحانه و بی نظمی در ترکیب دریافت است. کار 
مشاوران تغذیه این است که ترکیبِ درست مواد غذایی را متناسب با فرهنگ، 
سلایق و امکانات هر فرد، بین مواد غذایی به گونه ای تقسیم کنیم که نیاز بدن به 
تمام ویتامین ها، مواد معدنی، انرژی و املاح لازم تأمین شود. گیاهی افزود: اگر 
خانم با دریافت نادرست و ناکافی مواد غذایی وارد بارداری شود، نمی توان انتظار 
داشت که جنین به خوبی رشد کند. اما این تصور نادرستی است که فقط خانم ها 
برای یک بارداری موفق به مشاوره تغذیه نیاز دارند. نیمی از جنین از اسپرم تشکیل 
شده است و بنابراین، تغذیه آقایان نیز چه در بلندمدت و چه در کوتاه مدت بر قدرت 
باروری و نتیجه بارداری مؤثر است. وی ادامه داد: آنچه در آقایان بیشتر مشاهده 
روغن های  بالای  میزان  دریافت  غذایی،  مواد  دریافت  در  بی نظمی  می شود، 
گوشت های  جامد،  روغن  ترانس،  چرب  اسیدهای  حاوی  روغن های  اشباع، 
سرخ شده و حجم بالای نان و برنج در وعده های غذایی و کمبود فیبر، ویتامین ها 
و آنتی اکسیدان ها در وعده های غذایی روزانه است. این متخصص تغذیه توضیح 
داد: برخی فکر می کنند اگر تمام مواد غذایی لازم را در یک وعده دریافت کنند 
یا از انواع مکمل ها استفاده کنند، اختلالات تغذیه ای جبران می شود. اما باید 
بدانیم که اگر نظم، میزان و کیفیت تغذیه روزانه مان متناسب با نیازهای مان نباشد، 
مثلًا اگر از روغن های نامطلوب و مضر در غذاهای مان استفاده کنیم یا سطح 
استرس های روزانه مان بالا باشد، هیچ یک از مکمل ها نمی توانند اثر لازم برای 
بهبود قدرت باروری را داشته باشند. پس هر مکملی تنها بر پایه دریافت یک رژیم 
غذایی درست، از نظر زمان، ترکیب و مقدار، می تواند اثربخش باشد. گیاهی افزود: 
یک توصیه مهم تغذیه ای به همه، به ویژه زوج هایی که قصد بارداری دارند، این 
است که بیاموزند به گونه ای پخت وپز کنند که طی فرایند پخت، ارزش مواد غذایی 
کاهش پیدا نکند. وی در پایان یادآور شد: به طور خلاصه، عملکرد ما در مشاوره 
تغذیه بر سه محور استوار است؛ غربالگری و دریافت شرح حال دقیق از عادات 
و شرایط تغذیه ای، ارائه یک برنامه غذایی شخصی سازی شده متناسب با شرح 
حال، نیازها و شرایط فرد و تعیین و تبیین اهداف تغذیه ای به نحوی که برای فرد 
قابل اجرا و عملیاتی باشد. ما در مرکز درمان ناباروری ابن سینا خدمات مشاوره 
تغذیه را به همه زوج ها، چه آنها که قصد اقدام به بارداری طبیعی دارند و چه آنها 
که در سیکل درمان ناباروری یا سقط مکرر قرار دارند، ارائه می کنیم و اصلاح برنامه 

غذایی می تواند نتایج بسیار مثبتی بر نتیجه درمان داشته باشد.

 بخشیدن دیگران برای سلامتی مفیده!

یافته جدید محققان؛

آسیب نخاعی می تواند موجب تضعیف 
سیستم ایمنی شود

آسیب نخاعی شدید به اندازه کافی آسیب زا است، حال تحقیقات جدید نشان 
می دهد که این اسیب می تواند باعث نقص ایمنی شود و بیماران را در معرض 

خطر ابتلا به عفونت های تهدید کننده جان قرار می دهد.
دکتر »جان شواب«، استاد عصب شناسی و علوم اعصاب در کالج پزشکی ایالتی 
اوهایو و یکی از نویسندگان این مطالعه، گفت: »عفونت ها و سپسیس ناشی از آن، 

علت اصلی مرگ پس از آسیب نخاعی هستند.«
شواب در بیانیه خبری دانشگاه گفت: »مطالعه ما شواهدی مبنی بر نقص 
ایمنی ارائه می دهد که بیماران آسیب دیده نخاع را در معرض ابتلاء به عفونت 

قرار می دهد.«
این تیم با مطالعه بر روی ۱۱۱ بیمار دریافت که مونوسیت ها، گلبول های سفید 
که با باکتری های خونی مبارزه می کنند، مدت کوتاهی پس از آسیب دیدگی 
نخاعی غیرفعال شدند. همچنین میزان آنتی بادی و ایمونوگلوبولین های خونی در 

این بیماران کاهش می یابد.
روی  بر  را   mHLA-DR نام  به  سلولی  سطح  مولکول  یک  میزان  محققان 
مونوسیت ها اندازه گیری کردند. مشخص شد که تعداد کمی از این مولکول ها، 
آسیب پذیری در برابر ابتلاء به سپسیس را در بیماران بدحال پیش بینی می کنند.
این یافته ها ممکن است به طور بالقوه منجر به ایجاد درمان های جدید برای 

کاهش حساسیت بیمار به عفونت شود.
خطر ابتلاء به سندرم نقص ایمنی برای بیماران با آسیب کامل و سطح بالاتر، 
مهره چهارم قفسه سینه یا بالاتر، در مقایسه با بیمارانی که آسیب ناقص، سطح 

پایین تر، مهره پنجم قفسه سینه یا پایین تر داشتند، بیشترین بود.
شواب گفت: »بیمارانی که آسیب کامل نخاعی داشتند و متعاقباً کنترل سیستم 
عصبی مرکزی بر عملکرد سیستم ایمنی را از دست دادند، بیشترین احتمال را 

برای نقص ایمنی داشتند.«
 

یک متخصص طب سنتی پیشنهاد داد؛
معرفی نوشیدنی های ویژه روزهای گرم سال

یک متخصص طب سنتی، به معرفی نوشیدنی های ویژه روزهای گرم سال 
پرداخت. 

فاضله حیدریان مقدم، با اشاره به این که در فصول گرم سال به دلیل شدت 
گرمای هوا، قوت هاضمه معده کاهش می یابد، اظهار کرد: در تابستان و هوای 

گرم باید از غذاها و نوشیدنی های سبک که هضم راحتی دارند استفاده کرد.
این متخصص طب سنتی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: در فصل 
گرما برای پیشگیری از گرما زدگی تهیه شربت سکنجبین و تخم کاسنی، عناب 

و زرشک و خاکشیر یخ زده و آبلیمو می تواند به میزان قابل توجهی مفید باشد.
شربت سکنجبین و تخم کاسنی

برای تهیه سکنجبین سه پیمانه شکر را با چهار پیمانه آب و یک پیمانه سرکه 
انگوری یا سرکه سیب بجوشانید، کمی از شربت را با یک قاشق چایخوری تخم 

کاسنی خیس خورده و یک لیوان آب بنوشید.
شربت عناب و زرشک

۱۰ عدد عناب را له کرده با دو قاشق غذاخوری زرشک در یک و نیم لیوان آب 
بجوشانید تا یک لیوان بماند سپس مواد را صاف کرده و با یک قاشق غذاخوری 

شکر شیرین کنید و خنک بنوشید.
شربت خاکشیر یخ زده و آبلیمو

دو قاشق غذاخوری خاکشیر خیسانده را در جایخی بریزید، دو قاشق غذاخوری 
شکر، دو عدد لیمو تازه و یک لیوان آب را هم بزنید و یک مکعب خاکشیر یخ زده در 

آن انداخته و بعد از هم زدن میل کنید.
شربت به لیمو

برای تهیه این شربت پیمانه شکر را با یک پیمانه آب کمی جوشانده، سپس یک 
پیمانه آب لیمو تازه اضافه کنید و بعد از کمی جوشیدن خاموش کنید، این شربت 

را با آب خنک رقیق کرده و میل کنید.
دوغ ترش و تخم شربتی

دو قاشق غذاخوری تخم شربتی را در آب خیسانده، با یک لیوان دوغ ترش رقیق 
مخلوط کنید و خنک بنوشید.

 
یک متخصص تغذیه خبرداد:

حدود ۸0 درصد خانم ها دچار کمبود 
ویتامین دی هستند 

متخصص تغذیه و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: بر 
اساس بررسی های انجام شده ۸۰ درصد از جمعیت خانم ها و ۷۵ درصد مردان 
در کشور دچار کمبود ویتامین دی هستند بنابراین توصیه می شود این ویتامین به 

صورت دوره ای استفاده شود.
دکتر عبدالرضا نورزوی، با اشاره به اینکه برای دریافت ریز مغذی ها بهتر است که 
از منابع طبیعی این نیاز تامین شود، خاطر نشان کرد: نوع خوراکی ویتامین دی 
اثر بخشی بیشتر دارد، و باید هر دو هفته تا یک ماه این ویتامین مصرف شود و برای 

افرادی که ویتامین دی پایین دارند مصرف روزانه با دز مشخص تجویز می شود. 
 متخصص تغذیه و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد با بیان اینکه 
دندان های پوسیده نشان دهنده کمبود کلسیم و ویتامین دی است، تصریح 
کرد: آهن یکی از ریز مغذی های مهم بدن است که برای خون سازی نیاز به این 
ریز مغذی وجود دارد، اما مصرف زیاد آن موجب اکسید شدن در بدن می شود و 
مضراتی دارد.  متخصص تغذیه و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
با بیان اینکه برای افرادی که دچار کم خونی ناشی از فقر آهن هستند مصرف 
آهن توصیه می شود، بیان کرد: نحوه مصرف مکمل ها برای ورزشکاران حرفه ای 
باید زیر نظر پزشک باشد، البته مصرف مکمل هایی که حاوی مواد و هورمون 
شرایطی  هیچ  تحت  هستند  سازی  عضله  و  سوزی  چربی  برای  استروئیدی 
توصیه نمی شود.  نوروزی با اشاره به اینکه یک ورزشکار حداقل ۷۵۰ گرم میوه و 
سبزیجات در روز باید مصرف کند، اما در کنار آن می تواند از مولتی ویتامین های 
معمول نیز بهره ببرد، گفت: سبزیجات و میوه های قرمز رنگ حاوی ویتامین آ و 
انتی اکسیدان هستند که برای سبد غذایی عموم مردم و ورزشکاران بهترین گزینه 

محسوب می شود.

این روزها گرمای هوا در بسیاری از نقاط کشور طاقت فرسا و آزار دهنده 
شده است و هرکس سعی دارد در این روزهای گرم خود را به طریقی در 
خنک  نقاط  به  و  بسته  سفر  بار  عده ای  دهد.  قرار  خنک  هوای  معرض 
مسافرت می کنند و عده ایی نیز سعی دارند تا حد امکان از خانه به ویژه در 

ساعت های میانه روز خارج نشوند. 
اما بسیاری افراد به علت شرایط شغلی خود مجبور به رفت و آمد در ساعات 
گرم روز هستند.این حضور در شرایط هوای گرم مشکلاتی به دمبال دارد 
که گرما زدگی و کلافگی از مهمترین عواقب این حضور است. گرمازدگی 
موقعیتی حادّ و تهدید کننده زندگی است که در این حالت، سیستم تنظیم 
کننده دمای بدن، به دلیل قرار گرفتن طولانی مدت در هوای گرم یا تولید 
بیش از حدّ گرما در بدن و یا وجود هر دو حالت، از کار می افتد.در حالت 
گرمازدگی بدن نمی تواند گرمای اضافی خود را دفع کند؛ در نتیجه دمای 

بدن خیلی افزایش می یابد که می تواند اندام های اصلی را تخریب کند.
علائم گرمازدگی و درمان گرمازدگی

علائم گرمازدگی متنوع است ؛ به طوری که بر اثر بروز چنینی حالتی 
پوست خشک و داغ می شود.تنفس کوتاه و سریع شده و نبض سریع و 
ضعیف می شود.همچنین افزایش دمای بدن به بیش از ۴۰ درجه رسیده 
و  ضعف  چشم  مردمک  گشادی  عضلات،  گرفتگی  سردرد،  دچار  فرد  و 

خستگی، کشیدگی و درد عضلات، استفراغ و تهوع، پوست رنگ پریده و 
چسبناک شده؛ ضمن اینکه سرگیجه، ضعف و غش، ادرار زرد تیره یا نارنجی 

و سردرد و اسهال از جمله نشانه های دیگر گرما زدگی است.
همچنین در نتیجه بروز گرما زدگی در فرد، علائم روحی و روانی فرد را در 
بر می گیرد؛ به طوری که فرد گرمازده سخنان بی ربط گفته و گیجی، رفتار 
پرخاشگر، آشفتگی و هیجان، توهم، بی حالی، رخوت و بی حسی  و  حتی 

در برخی موارد تشنج به همراه دارد.
اولین اقدام، کاهش هر چه سریع تر دمای بدن فرد است.

متخصصان پزشکی برای در امان ماندن از گرما زدگی و جلوگیری از آفتاب 
سوختگی توصیه های خاصی دارند.نور خورشید در کنار مزایایی که دارد 
سبب آسیب های پوستی نیز می شود؛ به طوری که اشعه های موجود در 
نور خورشید می توانند بعضا آسیب های جبران ناپذیری به پوست وارد کنند.

اشعه های نورخورشید را بشناسید
توسط  که  است  غیریونیزان  تابش  از  شکلی   )UV( بنفش  ماورا  اشعه 
خورشید و منابع مصنوعی مانند دستگاه های سولاریوم ساطع می شود. در 
حالی که فوایدی از جمله تامین ویتامین D برای افراد دارد، اما می تواند برای 

سلامتی نیز خطراتی ایجاد کند.
اشعه ماورا بنفش بر اساس طول موج آنها به سه نوع اصلی تقسیم می شود: 

فرابنفش A)UVA(، ماوراء بنفش B)UVB( و فرابنفش C)UVC(. تقریباً 
تمام اشعه ماورا بنفش که به زمین می رسد UVA است و مقداری هم اشعه 
UVB. نکته قابل توجه اینجاست که اشعه UVA و UVB هر دو می توانند 
بر روی سلامت ما اثرگذار باشند، اما UVA عمیق تر به پوست نفوذ می کند 

و در طول سال ثابت تر است.
مزایای جذب اشعه ماورا بنفش

تولید ویتامین D، ویتامینی که برای سلامت انسان ضروری است
ویتامین D به بدن در جذب کلسیم و فسفر از مواد غذایی کمک می کند و 
به رشد استخوان ها کمک می کند. سازمان بهداشت جهانی ۵ تا ۱۵ دقیقه 

قرار گرفتن در معرض نور خورشید را ۲ تا ۳ بار در هفته توصیه می کند.
خطرات

»آفتاب سوختگی« به دنبال قرار گرفتن بیش از حد در معرض نور خورشید 
و اشعه ماورا بنفش در مدت زمانی کوتاه است؛ این عارضه پیری زودرس و 
سرطان پوست را به دنبال دارد.در صورت عدم استفاده از محافظ چشم، 
قرار گرفتن در معرض اشعه ماورا بنفش خطر ابتلا به بیماری های چشم را 

افزایش می دهد.
 قرار گرفتن بیش از حد در معرض اشعه ماورا بنفش می تواند منجر به 

مشکلات جدی سلامتی از جمله ابتلا به سرطان شود.
هرکسی می تواند میزبان اثرات مخرب اشعه ماورا بنفش برای سلامت خود 

باشد
افرادی که؛

زمان زیادی را زیر نور خورشید بگذراند یا دچار آفتاب سوختگی شوند
پوست، مو و چشم های رنگ روشن دارند

بیوتیک ها،  آنتی  مانند  موضعی  و  خوراکی  داروهای  انواع  از  برخی 
قرص های ضد بارداری و محصولات بنزوئیل پراکسید و همچنین برخی از 
 UV لوازم آرایشی که ممکن است باعث افزایش حساسیت پوست و چشم به

در انواع پوست شود را مصرف می کنند.
یکی از اعضای خانواده آن ها مبتلا به سرطان پوست باشد

بالای ۵۰ سال سن دارند
چگونه از سلامت خود محافظت کنیم؟

در سایه بمانید )به ویژه در ساعات نیم روز(
لباس هایی بپوشید که بازوها و پاهای شما را بپوشاند.

برای سایه انداختن صورت، سر، گوش ها و گردن از کلاه لبه پهن استفاده 
کنید.

مسدود  را   UVB و   UVA اشعه های  که  کنید  استفاده  عینک هایی  از 
می کند.

برای محافظت در برابر UVA و UVB از کرم ضد آفتاب با فاکتور محافظت 
در برابر آفتاب )SPF( ۱۵ یا بالاتر استفاده کنید.

از برنزه شدن با دستگاه سولاریوم خودداری کنید. این روش برنزه کردن 
به ویژه برای کاربران جوان خطرناک است. افرادی که در دوران نوجوانی یا 
اوایل بزرگسالی دستگاه سولار را برای برنزه شدن انتخاب می کنند، بیشتر در 

معرض خطر ابتلا به ملانوم )نوعی سرطان پوست( هستند.

گرمازدگی موقعیتی حادّ و تهدید کننده زندگی است ؛

با رعایت این توصیه ها از گرمای تابستان مصون بمانید
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فرمانده نیروی زمینی ارتش: 

ارتش اقتدار و قدرت بازدارندگی
 را برای کشور به ارمغان آورد

فرمانده نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی ایران با بیان این که ارتش، اقتدار 
و قدرت بازدارندگی را برای کشور به ارمغان آورد گفت: ارتش امروز علاوه بر مسائل 

نظامی، در صحنه های مختلف در کنار مردم و یاری رسان ملت است. 
امیر سرتیپ کیومرث حیدری روز دوشنبه در »آیین گرامیداشت بیعت تاریخی 
کارکنان هوانیروز ارتش با امام راحل در سال ۵۸ در شهر مقدس قم« که در سالن 
اجتماعات باغ موزه دفاع مقدس قم برگزار شد افزود: امروز باید جهاد تبیین مدنظر 
نظام مقدس  قرار گیرد،  اهتمام همه قشرهای جامعه  انقلاب مورد  رهبر معظم 
جمهوری اسلامی ایران رویدادهای مهمی در جهان بوجود آورده و ارزش هایی برای 
کشور به ارمغان آورده است. وی گفت: نظام الهی ما که منبعث از بصیرت الهی امام 
بزرگوار است، عزت، افتخار و اقتدار نصیب کشور کرده است و همه باید قدردان این 

نظام مقدس باشیم و در صراط مستقیم حرکت کنیم.
حیدری با اشاره به این که هرکس در صراط مسقتیم قرار بگیرد رستگار و عاقبت 
بخیر خواهد شد گفت: این صراط مستقیم حتما یک هدایتگر می خواهد و رسول 
گرامی اسلام)ص( نماد عینی صراط مستقیم برای امت خود در آن زمان بود و بعد از 
پیامبر، ائمه معصوم)ع( کار هدایتگری مردم را برعهده داشتند و امروز با توجه به این 
وعده خداوند که »زمین هیچ گاه از حجت خالی نمی شود«، ولی فقیه نماد عینی 
و مجسم صراط مستقیم برای امت اسلام است. وی تصریح کرد: کارکنان هوانیروز 
ارتش جمهوری اسلامی ایران در روز ۱۹ تیرماه سال ۱۳۵۸ با حضور در رژه ای 
باشکوه، حماسه ساز و تاریخ ساز ثابت کردند که نیروهای ارتش، امام خمینی)ره( 
را به عنوان ولی فقیه و هدایتگر این صراط مستقیم پذیرفته اند و با امام امت بیعتی 
مجدد کردند. فرمانده نیروی زمینی ارتش با اشاره به این که آن بیعت، بیعتی الهی 
و ناگسستنی بود خاطرنشان کرد: این تعهد متعاقبا با خون ۴۸ هزار شهید گلگون 
کفن ارتش جمهوری اسلامی ایران امضا و تایید شد و هنوز هم این جریان وجود 

دارد، چراکه این بیعت ریشه در خون هزاران شهید دارد.
وقتی ۴۸ هزار شهید در آسمان می درخشند، ما نباید راه را گم کنیم 

حیدری با بیان این که وقتی ۴۸ هزار شهید در آسمان می درخشند، ما نباید راه 
را گم کنیم گفت: نیروهای ارتش جمهوری اسلامی ایران گوش به فرمان فرمانده 

معظم کل قوا هستند و در صحنه های مختلف انقلاب حضوری پررنگ دارند.
وی با اشاره به این که در نیروی زمینی ارتش، سه اصل »ولایت محوری«، »عدالت 
محوری« و »شایسته سالاری« دنبال می شود گفت: امروز ارتش جمهوری اسلامی 
ایران در محورهای خودکفایی و بازدارندگی به دستاوردهای مهمی دست یافته است.

حیدری اضافه کرد: ارتش در بحث خدمت رسانی به مردم نیز پیش قدم بوده و در 
مباحثی همچون سیل و زلزله و دیگر بحران ها فریادرس مردم است.

وی خاطرنشان کرد: در جریان زلزله غرب کشور، نخستین صدایی که به گوش 
مردم زیر آوار مانده، رسید، صدای بالگردهای هوانیروز ارتش بود و در سیل استان 
لرستان و دیگر مناطق کشور، این ارتش بود که جلوتر از دستگاه های خدمت رسان، 
در منطقه حاضر شد. فرمانده نیروی زمینی ارتش با بیان این که مکتب نورانی اسلام 
و قرآن، رهبری های امامین انقلاب، مردم و نیروهای مسلح در عزت و اقتدار نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران نقش داشته است گفت: ما در قبال این عزت، خون 
شهدا و ایثارگری ها تکلیفی داریم که این انقلاب را حفظ کنیم و حفظ انقلاب با عمل 

به فرامین رهبر معظم انقلاب اسلامی و ادامه دادن راه شهدا میسر می شود.
حیدری با اشاره به این که دیگر از آن قدرت و هیمنه پوشالی آمریکا خبری نیست 
افزود: امروز آمریکا دیگر برای ما یک ابرقدرت نیست و ایران به برکت نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران در تمام معادلات جهانی نقش ایفا می کند.
رژه ارتش در سال ۵۸ در مقابل امام حرکت تاریخی در انقلاب رقم زد

فرمانده هوانیروز ارتش جمهوری اسلامی ایران نیز در این آیین با بیان این که رژه 
تاریخی کارکنان هوانیروز در سال ۵۸ یک نقطه عطفی در تاریخ انقلاب است گفت: 
در آن زمان که انقلاب ما با هجمه های بی شماری از جمله منافقان، معاندان، حزب 
کموله، کمونیست ها، نفوذی ها و حتی کسانی که ندای انحلال ارتش را سر می 

دادند، مواجه بود، این رژه و تجدید بیعت یک حرکت تاریخی را در انقلاب رقم زد.
امیر خلبان یوسف قربانی ادامه داد: ارتش جمهوری اسلامی ایران بعد از این 
تجدید بیعت، خدمات زیادی چه در زمان ابتدای انقلاب و حضور در عملیات مرصاد 
و شکستن کمر منافقان و چه در هشت سال دفاع مقدس انجام داد و همچنان گوش 

به فرمان فرمانده معظم کل قوا است.
وی با بیان این که امروز ارتش یاری رسان مردم در صحنه های مختلف است 
خاطرنشان کرد: تحت پوشش قراردادن ۳۰ استان کشور در اورژانس هوایی و کمک 
رسانی به مصدومان و مجروحان و بیماران نمونه ای از خدمت رسانی ارتش به مردم 
است. در پایان این آیین، جمعی از خانواده های شهدای هوانیروز ارتش جمهوری 

اسلامی ایران مورد تقدیر گرفتند.
گفتنی است رژه بالگردهای هوانیروز و کارکنان ارتش جمهوری اسلامی ایران، روز 

۱۹ تیرماه سال ۱۳۵۸ در مقابل امام خمینی در شهر مقدس قم برگزار شد.
 

رئیس سازمان تبلیغات اسلامی:

تبلیغ نباید صرفا پاسخگویی به سووالات و 
شبهات باشد

رئیس سازمان تبلیغات اسلامی با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب در امر تبلیغ 
گفت : تبلیغ نباید صرفا پاسخگویی به سووالات و شبهات باشد بلکه باید با تکیه بر 

هویت مردم، سرشار از محبت سیدالشهدا باشد .
حجت الاسلام والمسلمین محمد قمی روز دوشنبه در سلسله نشست های راویان 
مکتب حسینی در سالن همایش غدیر دفتر تبلیغات اسلامی قم اظهار داشت: 
استقبال پر شور از راهیان نور، اعتکاف و پیاده روی اربعین نشان می دهد سرمایه 

قلبی زیادیداریم  و باید آن را در تبلیغ به عمل صالح تبدیل کنیم.
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی افزود: باید تبلیغ را به سمتی ببریم که منحصر در 
روحانیت نشود و شبکه تبلیغی را ایجاد کرده و از ابزارها و ساز و کارهای تبلیغی بهره 

مند شویم.
مواجهه هوشمندانه و سلبی دشمن در موضوع حجاب را شاهدیم

قمی اظهار کرد: دشمن کار خود را بلد است و با این تلقی که مردم حجاب را نمی 
خواهند برای مقابله با آن مواجهه هوشمندانه تبلیغی و سلبی انجام می دهد.

رئیس سازمان تبلیغات اسلامی ابراز داشت: دشمن در مورد حجاب تصویر جامعه 
را مخدوش می کند که مردم دین گریز شده اند و تحلیل نادرست به خورد مردم می 
دهد. وی ابراز داشت: رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید دارند که ما امروز درگیر 
جنگ  گسترده پیچیده تبلیغی هستیم و در این جنگ می فرمایند مغز آن، افکار 
تبلیغاتی است و از این رو ایشان مکرر ضرورت مساله جهاد تبیین را تاکید کردند و 
شاید این گونه پرتکرار تاکیدات ایشان را روی یک موضوع کمتر از سوی رهبری دیده 
ایم. وی افزود: ایشان طی دو سال ۲۰۰  مرتبه روی جهاد تبیین تاکید کردند و پرچم 

این تبیین بر دوش علمای حوزه است و آن ها پیشران هستند.
مبلغ باید مخاطب شناس باشد و لایه های بیرونی و درونی

 جامعه را بشناسد
وی ادامه داد: ایجاد تفرقه را باید مراقبت کنیم و این که کلمه حق ممکن است 
باعث ایجاد تفرقه شود اگر اسلام ناب را فرا گرفتیم آن مکتب تفرقه ساز نیست و 

وحدت آفرین است و مبتنی بر درک وسیعی از اسلام ناب و مردم است.
قمی گفت: امام )ره( فرمودند آثار تمدن اسلامی را در ابنیه دنبال نکنید و اولویت 
را در پرورش انسان ها ببینید و مبلغ در این بین باید مخاطب شناس باشد و لایه 
های بیرونی و درونی جامعه را بشناسد. وی بیان کرد: بالای ۹۵ درصد جامعه قرآن 
را کتاب الهی می دانند و بالای ۹۰  درصد مردم از این که از معارف گوناگون قرآن 
بهره نمی برند حسرت می خورند لذا نمی گوییم اشکالات را نباید دید ولی باید نبض 
تحولات و حوادث روز را دید. وی با اشاره به این که تجلی و جلوه بروز ارادت مردم به 
امیرالمومنین)ع( و امام  حسین)ع( را در کشور در مناسبت های مخالف شاهدیم بیان 
کرد: اگر جهاد تبیین می کنیم باید مقاصد دشمن را بشناسیم که در صدد نا امید 
کردن جامعه است و نخستین جهاد، امیدآفرینی است و حتما کوتاهی ها و کاستی 
هایی در مسوولان وجود دارد و مبلغان هم باید در مقابل کوتاهی ها موضع بگیرند اما 

به مردم تصویری ارائه نشود که باعث نا امیدی شود.

به گفته یک متخصص روانشناسی، همان طور که کودک در اثر بی توجهی ممکن 
است دچار بیماری گوارشی برگرفته از اختلالات سایکوسوماتیک شود، در بزرگ سالی 

نیز این امر محتمل است.
- همه ما به عنوان والدین، زندگی پرمشغله و نگرانی های بی پایانی داریم، اما در 
لابه لای زندگی پراسترسمان، یکی از مهم ترین کارهایی که باید انجام دهیم این است 
که کمی از کار و مشغولیت های روزمره دست بکشیم و به فرزندانمان محبت کنیم؛ 
تحقیقات نشان داده است که بین محبت در دوران کودکی و سلامتی آینده و شادی 
در بزرگ سالی ارتباط وجود دارد. از این نظر، مهم است که والدین محیطی پر از عشق 

برای فرزندان خود ایجاد کنند.
الزهرا  دانشگاه  و عضو هیئت علمی  روانشناسی  مریم صف آرا، متخصص  دکتر 
)س( در رابطه با اهمیت محبت به فرزندان می گوید: »محبت واقعی و غیرشرطی 
والدین در کودکی مولد احساس ایمنی و نیز زیربنای سلامت روان وی در بزرگ سالی 
است. کودکی که از عواطف به حد متعادل و متعارف برخوردار است، کمترین میزان 
اضطراب را در خود تجربه می کند، قدرت روانی بیشتری در مواجه با محیط داشته و 
لذا نتایج مثبت بیشتری متأثر از اعمال رفتار بر محیط دریافت می کند که این خود بر 

اعتمادبه نفس او اثر قابل توجهی می گذارد.«
محبت برای کودک مثل تنفس برای آدمی است

دکتر صف آرا با اشاره به تأکید دین بر محبت به کودک می گوید: »یکی از اعجازها 
و ارمغان های دین، توجه اساسی بر بایدها و واقعیت های زندگی انسان است. دین 
نه تنها بر سلامت عواطف بلکه بر ارتقا و تعالی آن تأکید مؤکد داشته و در این خصوص 
دستورالعمل های بسیار دارد. همچنین در بسیاری از مضامین دینی – معنوی برگرفته 
از قرآن و عترت، پروتکل ها و دستورالعمل های مرتبط با این حیطه ارائه شده است. 
چنانچه دین اسلام به آموزه ی علمی "ساختار کودکی مبنای شخصیت بزرگ سالی" 

هزار و چهارصد سال پیش اشاره و تبیین کرده است.«
صف آرا از بعد روانشناسی نیز محبت والدین برای کودک را به مثابه تنفس برای 
حیات آدمی می داند و می گوید: »انسان هرچند هم بالغ باشد بدون دریافت عواطف 
در زندگی خود تبدیل به متحرکی می گردد که قادر به حرکت به سمت وسوی رشد 
و سازندگی نیست. به عبارتی هرچند بنای شخصیت انسان از کودکی به درستی 
بناشده باشد، لیکن در اثر مواجه با فقر عاطفی در بزرگ سالی قادر به مدیریت حتی 

زندگی شخصی خود با پوشش معنا، پویائی و سرزندگی نخواهد بود.«
محبت به نوجوانان و جوانان به اندازه محبت به کودکان مهم است

به گفته صف آرا، انسان صرف نظر از سن و مشخصه های دیگر بسیار به دریافت 
محبت و عواطف محتاج است و به واقع، بنیه ی اصلی زندگی و فعالیت وی احساس 
غنا و سیری از عواطف است. بسیار دیده می شود افراد خسته ای که در هیچ یک از 
تعاملات فردی و بین فردی انرژی مکفی ندارند و پس از بررسی محرز می گردد از 
نابسندگی عاطفی در درون خود رنج می برند و این واقعیت صرف نظر از این است که 
در چه سنی قرار دارند. بنابراین، انتقال محبت و عواطف به نوجوانان به قدر محبت به 
کودکان اهمیت دارد و تنها مورد تمایزدهنده این مهم در این دو گروه سنی، مربوط 

می شود به تفاوت موضوع، زمان و تفاوت کمی در انتقال محبت.
این استاد دانشگاه در تبیین اهمیت برخورداری نوجوانان و جوانان از محبت  تأکید 
می کند: »در هر برهه از زندگی دریافت محبت بخشی از شاکله روانی، اجتماعی و 
معنوی انسان را تکمیل می کند؛ لذا بر اساس قاعده رشد و تکامل، دریافت این عامل 

اساسی حیات تا آخرین مراحل رشد انسان، یعنی سالمندی موردنیاز است.«
تفاوتی در ابراز محبت به فرزندان دختر و پسر وجود ندارد

صف آرا می گوید: »در اراده ابراز محبت به فرزندان، اعم از دختر یا پسر تفاوتی 
وجود ندارد، لکن در خصوص نوع و چگونگی بروز محبت در برابر دو جنسیت گاهی 
تفاوت هایی وجود دارد که ازقضا منطقی نیز هست. به عبارتی، بخشی از محبت 
والدین به فرزندان متناسب با نوع و شرایط، محبت عام و فرا جنسیتی قلمداد می شود 
که صرف نظر از دختر و پسر بودن، این عواطف به هر دو جنس یکسان و علی السویه 
انتقال داده می شود اما بخش دیگر از محبت والدین متناسب با دختر بودن و پسر 

بودن متفاوت بروز داده می شود.«
والدین باید متناسب با نیاز فرزندشان به او محبت کنند

این روانشناس، منظور از محبت به فرزند را این گونه تفهیم می کند: »بخشی از صور 
محبت به فرزند عام است و بروز کمی و کیفی آن تقریباً در تمام والدین به یک شکل و 
اندازه است و موقعیت های بروز آن نیز مشابه است، از قبیل محبت به فرزند هنگام 
بیماری؛ بخش دیگر آن خاص است که متناسب با آگاهی والدین، غنای درونی و 
ظرفیت روانی – معنوی ایشان و نیز نوع شخصیت فرزندان، صورت های مختلفی به 
خود می گیرد. به عبارتی به فراخور گوناگونی شخصیت والدین و شخصیت فرزندان، 

رفتارهای محبت آمیز والدین نیز متفاوت می گردد.«
شاخص  دو  »برحسب  می دهد:  توضیح  فرزند  به  محبت  میزان  با  رابطه  در  او   
شخصیت ذاتی و شخصیت پرورش یافته فرزندان، میزان احساس نیاز هر یک به 
محبت، دریافت ها و انتقال عاطفی متفاوت است و لذا می طلبد که والدین ظرف هر 
فرزندی را متناسب با گنجایش موردنیاز آن فرزند چه در مقدار و چه در شکل پر کنند.«

اثرات منفی کمبود محبت در همه سنین بروز پیدا می کند
صف آرا می گوید انسان در تمام ادوار سنی حسب عدم دریافت عواطف ممکن است 

یکی یا همه صور عکس العمل های روانی، اجتماعی، معنوی و جسمانی را از خود 
بروز دهد: »همان طور که کودک در اثر بی توجهی ممکن است دچار بیماری گوارشی 
برگرفته از اختلالات سایکوسوماتیک شود، در بزرگ سالی نیز این امر محتمل است.«

او ادامه می دهد: »اثرات نامطلوب کمبود محبت در همه ی سنین و با نشانه های 
مشکلات جسمانی با انواع متعدد و البته مرتبط با روان همچون اختلال گوارش، 
اختلال پوستی و...، مشکلات ارتباطی – اجتماعی از قبیل ناسازگاری های ارتباطی، 
کنار نیامدن و...، مشکلات روان شناختی از قبیل عقده حقارت، احساس نابسندگی، 
تاب آوری پایین و ... و درنهایت مشکلات معنوی از قبیل بی تفاوتی نسبت به همنوع 

و ... بروز پیدا می کند.«
کمبود محبت اثرات مختلفی بر دختران و پسران می گذارد

صف آرا با اشاره به تأثیر کمبود محبت بر دختران و پسران می گوید: »علاوه بر تأثیر 
یکسان کمبود محبت بر فرزندان در برخی مؤلفه ها همچون رنجش، احساس حقارت 
و احساس نابسندگی، اما حسب گوناگونی شخصیت ها و نیز جنسیت، اثرات مختلفی 

بر دختران و پسران می گذارد.«
او ادامه می دهد: »تیپولوژی شخصیتی و بسیاری از فاکتورهای روانی – اجتماعی، 
معنوی و جسمانی در میزان تأثیر پذیرفتن فرزندان از کمبود محبت مؤثر هستند اما 
به طورکلی، بروز بیرونی کمبود محبت در دختران بارزتر است. کمبود محبت دختران را 

منزوی، خجالتی، ترسو و پسران را پرخاشگر، بدبین، بی رحم و ... می کند.«
هر دو نفر والدین، نقش مهم و پررنگی در ابراز محبت به فرزند دارند

صف آرا می گوید نقش محبت هر دو نفر والدین در شکل گیری شخصیت فرزندان 
بسیار مهم است و نمی توان نقش بیشتری را به یکی از والدین اختصاص داد: »نقش 
محبت پدر به فرزند در شکل گیری، رشد و ارتقا بخشی از شخصیت فرزند مؤثر است 
و نقش محبت مادر در شکل گیری، رشد و ارتقا بخشی دیگر؛ اما چنانچه مادر در 
تعامل زمانی بیشتری با فرزند باشد، ضعف ابراز محبت به فرزند در زمان طولانی 
آسیب بیشتری را برای فرزند ایجاد می کند، نسبت به زمانی که زمینه تعاملی محدودتر 

باشد.«
کمبود محبت والدین با ازدواج جبران نمی شود

به گفته صف آرا، کمبود محبت نه تنها با ازدواج جبران نمی شود بلکه دختر و پسر 
رشد یافته این کسری بسیار مهم را در یک رابطه دونفره ای قرار می دهد که چنانچه 
با عواطف والدین در دوره های سنی پیشین سیر و ساخته نشده باشند، در ازدواج 
قادر به تعامل مؤثر و صحیح نخواهند بود. او می گوید:» غالب افرادی که دچار کمبود 
محبت در خانواده هستند، چالش های رفتاری بسیاری را در زندگی مشترک خویش 
تجربه می کنند که این چالش ها، ارتباط بسیاری با ضعف ها و نابسندگی های عاطفی 
برگرفته از عقده های حقارت دارد. در حقیقت می توان گفت، گلی که ریشه اش 

آسیب دیده با تغییر گلدان، با طراوت نمی شود.«
کمبود محبت در خانواده را درمان کنید

این روانشناس به منظور جبران کمبود محبت از طرف خانواده، توصیه می کند: 
»نوجوانان و جوانان باید یاد بگیرند که درخودماندگی متأثر از زندگی گذشته خود را 
پیش نگرفته، بلکه کنش گر ماهری بر زندگی و سابقه خویش باشند و این مستلزم این 
است که آنچه در حال حاضر هستند را نپذیرند؛ بنابراین، عدم پذیرش کاستی ها، 

اولین قدم در مسیر یاری رساندن به خود برای رشد و تکامل است.«
او تأکید می کند: »نوجوانان و جوانان باید خودِ رنجورِ خویش را نپذیرفته و به راه های 
اصلاح و درمان روی بیاورند که بخش زیادی از این درمان را اراده و حرکت رقم می زند. 
البته لازم به ذکر است نپروراندن کینه و غم نسبت به افرادی که محبت را از شما دریغ 
کرده اند، نبض سرزندگی اراده است؛ چراکه اگر از اراده حرکت و تغییر سرشار باشید 

اما درونتان نسبت به مسببین تیره باشد، انقلابی مؤثر در خود ایجاد نخواهید کرد.«

در جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم صورت گرفت ؛

تصویب نام گذاری ۳1 محله و خیابان
 به نام شهدا

لایحه نامگذاری ۳۱ محله و خیابان قم به نام شهدا، روز دوشنبه در جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهر قم به تصویب رسید.

براساس این گزارش ،در نود و سومین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم، هفت لایحه دریافتی از تاریخ ۶ تیر تا ۱۹ تیر ماه به تصویب رسید که از جمله 
این لوایح مصوب، اخذ مجوز نامگذاری ۳۱ مورد اسامی پیشنهادی جهت نامگذاری 

شوارع و معابر به نام شهدا است.
در این راستا معصومه آمره یکی از اعضای شورای اسلامی شهر قم بیان کرد: با 
توجه به هماهنگی های لازم با خانواده های این شهدا و بنیاد شهید و امور ایثارگران، 

۳۱ محله و خیابان به نام شهدای قم نامگذاری می شود.
وی گفت: نام گذاری معابر به نام شهدا از جمله اقدام هایی است که مدیران شهری 
برای زنده ماندن نام و یاد شهدا در کوچه ها و خیابان های شهر می توانند انجام 

دهند.
نام شهدای زن به معابر شهر قم افزوده شود

نرجس نیازمند از دیگر اعضای شورای اسلامی شهر قم نیز در این رابطه گفت: 
بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های انقلاب اسلامی به دفعات مختلف در خواست 

نامگذاری محله ها و خیابان ها به نام زنان شهیده داشته است.
وی ادامه داد: سهم شهدای زن از خیابان های شهر در قیاس با رشادت هایی که آن 

ها طی هشت سال جنگ تحمیلی از خود نشان دادند، ناچیز است.
نیازمند بیان کرد:  دفاع مقدس و پیش از آن در زمان انقلاب، زنانی در میدان ها 

حضور داشتند که این روزها کمتر نامی از آنان برده می شود.
وی با اشاره به اینکه در این رابطه نام گذاری خیابان ها به نام شهدای زن به شدت 
احساس می شود، اضافه کرد:  در برخی مناطق نام شهدای زن وجود دارد اما نام 

گذاری معابر با نام شهدای زن کمتر مورد توجه قرار گرفته است.
عضو شورای اسلامی شهر قم ابراز امیدواری کرد که با پیگیری های لازم، نام بانوان 

شهید بیشتری به معابر شهر قم افزوده شود.
با مفسدان حوزه های فرهنگی و اعتقادی برخورد قانونی صورت گیرد

رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه گفت:  از انتظارات به حق مردم 
این است که برخورد روشن و قانونی با مفسدان حوزه های فرهنگی و اعتقادی مردم 

صورت گیرد.
محسن محرری بیان کرد:  همانگونه که شناسایی و برخورد با مفاسد اقتصادی در 
سطح کلان جامعه مورد توجه قرار گرفته است باید مفاسد حوزه فرهنگی و اعتقادی 

نیز مورد توجه قرار گیرد که این امر از خواسته های به حق مردم نیز است.
وی به قیام خونین مردم مشهد در مسجد گوهرشاد در تیرماه ۱۳۱۴ اشاره و بیان 
کرد: شهادت سرافرازانه حدود ۲ هزار نفر از مردان و زنان این سرزمین، به دلیل دفاع 
از حریم عفاف و حجاب، نشانگر این است که دفاع از حجاب فقط مختص زنان 
نیست زیرا که اغلب شهدای مدافع حجاب در آن حادثه، غیور مردان مشهد بوده اند.
وی افزود:  انقلاب شکوهمند اسلامی با رهبری امام راحل)ره( و با زعامت رهبر 
معظم انقلاب، بزرگترین دستاوردی که برای زنان ایران داشته، هویت بخشی به زن 

مسلمان ایرانی بوده است.
محرری ادامه داد: در این نگاه نه مانند زن غربی نگاه ابـزاری به زن شده و نه مانند 

زن شرقی زنان منزوی هستند.
وی گفت:  این فرصت سبب شد تا زن ایرانی هویت اجتماعی و انسان سازی در 

جامعه را به عنوان نقش راهبردی خود معنا کند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم بیان کرد: بر همگان مبرهن است که امروزه نوک 
پیکان جنگ نرم به سوی تزلزل خانواده های ایرانی به وسیله حذف حجاب اسلامی 
و در پی آن شیوع بی بندوباری است. وی همچنین به در پیش بودن ماه محرم اشاره 
و بیان کرد: شهرداری قم تمام امکانات خود را در اجرای هر چه بهتر برنامه های 
مختلف در این ماه به کار گیرد و شورای اسلامی شهر نیز آمادگی خود را در راستای 

همکاری در اجرای این برنامه ها اعلام می کند.
وجود  با  گفت:  و  کرد  اشاره  شهری  سبز  فضای  توسعه  به  همچنین  محرری 
محدودیت های مختلف شاهد پیشرفت های مناسبی در توسعه فضای سبز شهری 

قم بوده ایم و این امر نتیجه زحمات شهرداری است.
وی اضافه کرد: شورای اسلامی شهر قم مطالباتی مازاد بر وظایف مدیریت شهری 

دارد و امید است در این امر موفق عمل کنند.
برپایی جشن های دهه ولایت در ۱۵۰ منطقه قم

مدیرعامل سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم نیز در این جلسه به 
ارائه گزارشی از اجرای برنامه های مختلف در دهه ولایت و امامت در نقاط مختلف 
با  والمسلمین احمد طباطبایی گفت:  همزمان  شهر خبر داد. حجت الاسلام 
فرارسیدن دهه ولایت و امامت با هدف ترویج و نهادینه کردن فرهنگ غدیر و تبیین 
جایگاه امامت و ولایت در سطح جامعه، جشن های ویژه ایام قربان تا غدیر خم در 

سطح شهر قم برگزار شد.
وی از همکاری گروه های مردمی و جهادی خبر داد و افزود: جشن های دهه 

ولایت و امامت در بیش از ۱۵۰ منطقه شهر قم برگزار شد.
وی با اشاره به اینکه ۵۰ منطقه شهر در این ایام نورافشانی شد، گفت:  برپایی غرفه 
های عفاف و حجاب در میدان آستانه با محورهای نشاط اجتماعی، آسیب های 

اجتماعی و عفاف و حجاب از جمله برنامه های برگزار شده در ایام مذکور بود.
 

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم :

سمفونی خط شکنان در تالار وحدت 
تهران اجرا می شود 

سمفونی  از  رونمایی  به  اشاره  با  قم  استان  شهدای  ملی  کنگره  ستاد  رئیس 
خط شکنان همزمان با ۲۱ تیرماه در تالار وحدت تهران گفت: این سمفونی با هدف 
زنده نگه داشتن یاد شهدا به ویژه شهدای لشکر خط شکن ۱۷ علی بن ابیطالب)ع( 

اجرا می شود تا با زبان هنر مفاهیم و سیره شهدا به نسل جوان منتقل شود. 
محسن موحدی روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگاران، در مورد ارکستر سمفونی 
خط شکنان به عنوان اثری فاخر در راستای کنگره ملی ۶۰۹۰ شهید استان قم 
گفت: این سمفونی قرار است در تالار وحدت به همت مؤسسه فرهنگی کمک به 
توسعه فرهنگ و هنر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، خانه موسیقی ایران، کانون 
فرهنگی تبلیغی حدیث فتح و با همکاری ستاد کنگره ملی شهدای استان قم در 

تاریخ بیست و یکم تیرماه ساعت ۲۱ شب رونمایی شود.
وی با بیان اینکه بخشی از سمفونی خط شکنان در تیتراژ سریال شهید زین الدین 
به نمایش گذاشته می شود، ادامه داد: شعر این سمفونی توسط یکی از شعرای 
خوب کشور به نام عباس محمدی سروده و بعد از تایید در هیات اندیشه ورز برای 

آهنگسازی به بهزاد عبدی سپرده شده است.
رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم با بیان اینکه این ارکستر سمفونی 
توسط ارکستر سمفونی تهران به رهبری منوچهر صهبایی اجرا می شود، اظهار کرد: 
استاندارد ارکستر سمفونی از ۱۵۰ تا ۲۵۰ نفر تعداد است که توسط ارکس سمفونی 

تهران در زیر مجموعه بنیاد رودکی تالار وحدت اجرا می شود.
موحدی، مشاور و ناظر این پروژه هنری را کانون فرهنگی تبلیغی حدیث فتح نام 
برد و یادآور شد: حمیدرضا نو بخش که مدیر خانه موسیقی و از بسیجیان لشکر ۱۷ 
علی بن ابیطالب)ع( در دوران دفاع مقدس است تهیه کنندگی این کار را بر عهده 
دارد، عباس عبدی مدیر تولید و مهدی افضلی مدیرعامل مؤسسه کمک به توسعه 

فرهنگ و هنر به عنوان مجری در این پروژه مشارکت دارند.
وی در رابطه با ضرورت استفاده از زبان هنر در بازتاب و انتقال مفاهیم و سیره 
شهدا بیان کرد: اجرای این اثر اختصاص به شهدای قم ندارد و یک اثر ملی است 
و در برگیرنده کلیدواژه هایی است که موجب انسجام، استحکام و بالا بردن روحیه 
ملی است. موحدی عنوان کرد: این اثر جزء برنامه هایی است که برای اولین بار در 
قالب کنگره ملی شهدای استان قم اجرا می شود و عنوان و مسمای خط شکنان 

برمی گردد به اینکه لشکر ۱۷ علی بن ابیطالب قم لشکر خط شکن بوده است.
حضور  برای  لازم  هماهنگی های  انجام  و  ذهاب  و  ایاب  وسیله  تامین  از  وی 
پیشکسوتان دفاع مقدس و هنرمندان استان قم در اجرای این سمفونی خبرداد 
و گفت: هنرمندان می توانند نهایتاً تا روز سه شنبه طی ساعت اداری با شماره 
۰۲۵۳۲۱۱۴۲۳۱ تماس حاصل کرده و یا با ارسال پیامک به شماره ۱۰۰۳۰۲۵۱ 
برای حضور در این اجرا ثبت نام کنند و پیشکسوتان دفاع مقدس نیز برای ثبت نام 

باید به مؤسسه راویان فتح مراجعه کنند.

اجتماعی

در گفت و گو با یک متخصص روانشناسی بررسی شد :

بی مهری والدین چه بلایی برسر فرزندان می آورد؟

روزافزون  رواج  اعلام کرد  با دخانیات  مبارزه  جمعیت 
مصرف سیگار، قلیان و مواد مخدر زنگ خطر جدی برای 

اعتیاد جوانان است.
با توجه به ابلاغیه اخیر سیاست های کلی برنامه هفتم 
توسعه از سوی رهبر معظم انقلاب و با عنایت به اهداف 
سند ملی پیشگیری و کنترل بیماری های غیر واگیر که 
به تصویب سران سه قوه و ریاست وقت سازمان بهداشت 
جهانی رسیده است، مبنی بر هدف کاهش ۳۰ درصدی 
سال  تا  سال  از ۱۵  بالاتر  افراد  در  دخانیات  استعمال 
۲۰۲۵، دولت موظف است در برنامه هفتم سازوکارها و زیر 
ساخت های لازم جهت اجرای کامل قانون جامع کنترل 
با استعمال  را فراهم کند. جمعیت مبارزه  با دخانیات 
دخانیات ایران در شرایط تدوین برنامه هفتم توسعه در 

مجلس شورای اسلامی پیشنهاداتی ارائه داده است.
 بندهای مهم مرتبط با موضوع دخانیات بدین شرح 

تقدیم می شود:
بند ۴: عدالت مالیاتی، ایجاد پایه های مالیاتی جدید

نظر به تأکید مقام معظم رهبری بر عدالت مالیاتی و با 
توجه به اینکه مالیات دخانیات در ایران یک  چهارم مالیات 
عربستان سعودی، یک  ششم ترکیه و یک دوم پاکستان 
است، فرمول پیشنهادی سازمان امور مالیاتی بر سیگار 
و انواع محصولات دخانی در طول برنامه هفتم اجرا شده 
و سالانه بر اساس نرخ تورم اعلام  شده از سوی بانک 

مرکزی، تعدیل شود.
 از ابتدای سال اول اجرای این قانون/ برنامه، مالیات 
بر مبنای حجم )Specific Tax( انواع سیگار و تنباکوی 
قلیان، به بند "ت" ماده ۲۶ قانون مالیات بر ارزش افزوده 

مصوب ۰۲.۰۳.۱۴۰۰ به شرح زیر اضافه می  شود: 
۱  هر نخ سیگار تولید داخل با نشان ایرانی مبلغ سه 

هزار )۳۰۰۰( ریال 
۲  هر نخ سیگار تولید داخل با نشان بین  المللی به مبلغ 

پنج هزار )۵۰۰۰( ریال 
۳  هر نخ سیگار وارداتی به مبلغ شش هزار )۶۰۰۰( 

ریال
مبلغ  قلیان داخلی  تنباکوی  بسته ۵۰ گرمی  ۴  هر 

دویست هزار )۲۰۰۰۰۰( ریال 
۵  هر بسته ۵۰ گرمی تنباکوی وارداتی مبلغ چهارصد 

هزار )۴۰۰۰۰۰( ریال
پایان دوره پنج ساله  از   ضمناً پیشنهاد می شود پس 
کنترل  پایداری  جهت  تقدیمی  فرمول  هفتم،  برنامه 
دخانیات بر اساس قانون جامع کنترل دخانیات، مصوب 

مجلس شورای اسلامی، سال ۱۳۸۵، هم چنان تداوم 
یابد.

بند ۶: تأکید بر تأمین مواد غذایی و تولید کالاهای 
اساسی در داخل کشور

اصلاح الگوی کشت و اولویت بخشی به تولید کالاهای 
راهبردی کشاورزی

با  آن  جایگزینی  و  توتون  کشت  توسعۀ  از  جلوگیری 
جو،  گندم،  برنج،  مانند  استراتژیک  محصولات  کشت 
ذرت، نهاده های دامی و... در طول برنامه هفتم با اجرای 

برنامه های ترویجی و حمایت از کشاورزان.
بند ۱۲: ارتقای نظام سلامت

با عنایت بر اینکه از یکسو استعمال دخانیات، عامل 
خطر اصلی بروز بیش از ۵۰ بیماری غیر واگیر و ۲۰ ۱۸ 
سکته های  موارد  درصد  تا ۳۰  است. ۲۰  سرطان  نوع 
است.  دخانیات  به  مربوط  مغزی  سکته های  و  قلبی 
سالانه نزدیک به ۱۵۰ هزار مورد سرطان در کشور حادث 
می شود که با کنترل استعمال دخانیات از یک سوم موارد 
سرطان جلوگیری می شود. تحمیل هزینه های سنگین بر 
نظام سلامت؛ توجه و تمرکز بر کاهش مصرف دخانیات 
از جمله هزینه اثربخش  ترین مداخلات نظام سلامت به 

شمار می رود.
بند ۱۸: ارتقا سلامت اجتماعی، پیشگیری و کاهش 

آسیب های اجتماعی به  ویژه اعتیاد
استعمال دخانیات قوام خانواده را در کشور به  شدت 
تهدید می کند و عامل جدی ناباروری در جامعه است. 
در خلال ۴ سال اخیر استعمال دخانیات در دختران 
جوان )۱۵ ۱۳ ساله( به میزان ۱۳۳ درصد افزایش  یافته 
است. دخانیات دروازه ورود به بزهکاری های اجتماعی 
است. بیش از ۹۵ درصد معتادین مواد مخدر دخانیات 
و الکل مصرف می کنند. به علاوه رواج روز افزون مصرف 
سیگار  قلیان و مواد مخدر زنگ خطر جدی برای اعتیاد 
پیشگیری  برنامه های  است  لازم  است.  کشور  جوانان 
وزارتخانه های  برنامه های  صدر  در  دخانیات  مصرف  از 
آموزش وپرورش، فرهنگ و ارشاد اسلامی، صداوسیما، 
ورزش و جوانان و... قرار گرفته، اجرای قانون جامع کنترل 
دخانیات مصوب سال ۱۳۸۵ و ممنوعیت جدی تبلیغات 
و تمام اشکال ترویج آن از جمله پیشخوان سوپرمارکت ها، 
دکه  ها و نیز نمایش صحنه های استعمال قلیان و سایر 
مواد دخانی در فیلم ها و سریال  های تلویزیونی، شبکه 
فیلم  های خانگی و... در طول برنامه مورد توجه قرار گیرد. 
دولت موظف است در سال اول برنامه در راستای ایجاد 
هماهنگی و نظارت عالی بر تولید، عرضه و تقاضای مواد 
دخانی نسبت به تشکیل سازوکار هماهنگی ملی، در 

شورای عالی سلامت و امنیت غذایی اقدام کند.

پیشگیری در صدر برنامه های دستگاههای مسئول قرارگیرید؛

سیگار، دروازه اعتیاد به مواد مخدر
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وزیر اقتصاد خبر داد:

اعطای تسهیلات بانکی
 به خوش حساب ها

وزیر امور اقتصادی و دارایی از تسهیل اعطای تسهیلات بانکی به خوش حساب ها خبر 
داد و گفت: اهالی باستی هیلز از اجرای مالیات بر عایدی سرمایه نگران باشند.

سید احسان خاندوزی ، با تاکید بر اینکه مجموعه دستگاه های فعال در حوزه اقتصاد 
کلان از جمله وزارت اقتصاد و دارایی، بانک مرکزی و سازمان برنامه، در بهترین زمان و 
سطح از هماهنگی قرار دارند، اظهار کرد: حداکثر تلاش برای تحقق وعده های داده شده 

به مردم صورت می گیرد.
وی به ارزیابی عملکرد دولت در بخش اقتصادی پرداخت و افزود: در راستای ارزیابی 
عملکرد وزارت اقتصاد در این دو سال نسبت به تابستان ۱۴۰۰، در بخش تولید، اشتغال، 
بیکاری، صنایع و بسیاری از حوزه های مرتبط تغییرات بسیاری را می توان مشاهده کرد. 
اما در موضوعات مربوط به تورم و قیمت ها نقاط ضعفی وجود دارد. هر چند که دولت در 
هفت ماه اول کار خود تا فروردین ۱۴۰۱ تورم را کنترل کرد اما مجموع اتفاقات رخ داده در 
سال گذشته که تا پایان سال به طول انجامید، از نظر تورم سال ناخوشایندی برای دولت 
و مردم رقم زد. اما با تدابیری که از اسفند ۱۴۰۱ به کار گرفته شد تا کنون، روند کاهش 

قیمت ها و تورم به سمت ثبات اقتصادی حرکت می کند.
فرصت شش ماهه به بانک های متخلف

وی در مورد بدهی شبکه بانکی به بانک مرکزی گفت: ترمز هزینه های غیرضروری 
بانک های غیردولتی طی یک سال گذشته کشیده شد. در ترازنامه بانک ها سخت گیری 
صورت گرفت. دولت در زمینه اصلاح ناترازی های شبکه بانکی جدی است، بانک مرکزی 
و وزارت اقتصاد نیز در این زمینه همراه هستند. برای نخستین مرتبه مدیران بانک های 
خصوصی متخلف فراخوانده می شوند و برنامه اصلاح شش ماهه در اختیار آن ها قرار 
میگیرد که اگر انجام نشود حتی ممکن است بانک منحل شود. در این مورد بین دولت و 

قوه قضاییه نیز همراهی وجود دارد.

درخواست وزیر نیرو از مردم برای صرفه جویی بیشتر؛

محرابیان: مصرف برق به بیش از 
۷۲ هزار مگاوات می رسد

وزیر نیرو گفت: پیش بینی می شود تا ساعت های آینده میزان مصرف برق به ۷۲ هزار 
و ۴۰۰ مگاوات افزایش یابد؛ بر همین اساس از مشترکان درخواست می شود در مصرف 

صرفه جویی کنند.
»علی اکبر محرابیان« در گفت وگویی افزود: هفته بسیار گرمی را پشت سر می گذاریم، 
به طوری که شدت گرما بر اساس اعلام سازمان هواشناسی در ۱۱ سال اخیر بی سابقه 

است.
وی ادامه داد: شبکه برق کشور با وجود این شرایط دمایی در پایداری کامل قرار داشته 

و تولید برق همچنان ادامه دارد.
وزیر نیرو بیان داشت: روزیکشنبه میزان مصرف به مرز ۷۲ هزار مگاوات رسید و برای 

امروز پیش بینی می شود تا ۷۲ هزار و ۴۰۰ مگاوات افزایش یابد.
محرابیان گفت: این میزان مصرف نسبت به مدت مشابه سال گذشته حدود ۶ هزار 

مگاوات و نسبت به رکورد سال گذشته نیز بیش از سه هزار مگاوات بیشتر است.
خاموشی  به هیچ عنوان  خاطرنشان کرد:  کشور،  در  خاموشی  احتمال  درباره  وی 
نخواهیم داشت و همه تلاش ها بر این است که برق موردنیاز همه بخش های کشور تأمین 

شود.
وزیر نیرو افزود: ممکن است حوادث جزئی بروز کرده و خاموشی ایجاد کند؛ اما عمومی 

نیست.
محرابیان ضمن تشکر از همراهی مردم در رعایت مصرف، بر تداوم صرفه جویی از سوی 

همه مشترکان تأکید کرد و گفت: همراهی همه مردم امکان تامین برق را فراهم می کند.
 

رئیس اتاق بازرگانی تهران عنوان کرد:

چرا به لبنیات یارانه داده نمی شود؟
رئیس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به اهمیت مصرف لبنیات در سلامتی جامعه گفت: 
چرا به روغن و شکر که برای سلامتی ضرر دارند یارانه داده می شود، ولی به لبنیات که 

برای سلامتی نیز مفید است یارانه ای پرداخت نمی شود؟
به اهمیت بخش  اشاره  با  لبنیات  محمود نجفی عرب در دومین همایش صنعت 
خصوصی در اقتصاد گفت: اگر بخش خصوصی توانمند باشد آسیب ها کمتر خواهد شد 

و بخش خصوصی در جهت توسعه سرمایه گذاری نیز چابک تر است.
وی در ادامه  با اشاره به سرانه مصرف لبنیات کشور گفت: دولت سال ۱۳۸۹ با قطع 

شیر یارانه ای و شیر مدارس آسیب جدی به حوزه سلامت وارد کرد.
رئیس اتاق بازرگانی تهران اضافه کرد: ما به وزیر بهداشت هشدار می دهیم که قطع 
شیر قشر ضعیف جامعه چه آسیب هایی بهداشتی را به همراه دارد و دود آن به چشم 
وزارت بهداشت خواهد رفت. به همین دلیل به انجمن صنایع لبنی پیشنهاد می کنیم که 

هشدارهای لازم را در این خصوص بدهند.
وی تصریح کرد: چرا به  روغن و شکر که برای سلامتی ضرر دارند یارانه داده می 
شود ولی به لبنیات که برای سلامتی نیز مفید است یارانه ای پرداخت نمی شود؟   در 

دهک های پایین اولین کالایی که حذف می شود لبنیات است.
نجفی عرب گفت :از طریق اتاق پیگیر یارانه شیر برای سه دهک پایین جامعه و شیر 

مدارس هستیم.
وی با بیان اینکه ۴۲ سال است که درگیر قیمت گذاری دستوری هستیم، افزود: 
سالهاست اعلام کردیم که صنعت ارز ترجیحی نمی خواهد و اجازه دهید عرضه و تقاضا 
قیمت ها را تعیین کند. اگر قیمت گذاری دستوری نباشد قیمت نه تنها بالا نمی رود بلکه 

حتی کاهشی هم می شود و بحث رقابت و نوآوری نیز پیش می آید.
باید  کیلو   ۹۰ به  مصرف  سرانه  رسیدن  برای  گفت:  تهران  بازرگانی  اتاق  رئیس 

برنامه ریزی کنیم و آن را در دوره ۵ ساله برنامه هفتم توسعه قرار دهیم.
 

رئیس مرکز آمار ایران:

 مدیریت بدون اطلاعات دقیق
 ممکن نیست

رییس مرکز آمار ایران با بیان اینکه حکمرانی بدون آمار به معنای حکمرانی با چشمان 
بسته است، گفت: آمار و اطلاعات دقیق تنها عامل اصلی تصمیم گیری صحیح است و 

مدیریت بدون آمار ممکن نیست.
جوادحسین زاده در مراسم امضای تفاهم نامه همکاری مشترک با سازمان اقتصادی 
کوثر افزود: با توجه به بحث امنیت غذایی کشور، مرکز آمار ایران، آمار و اطلاعات در 

نهاده های مختلف را تولید و ارائه می کند.
وی با بیان اینکه کشاورزی سهم بالایی در امنیت غذایی کشور دارد، افزود: سعی 
کرده ایم در بخش عرضه و تقاضا و بازار از جمله دامداری، گوشت، زراعت و باغبانی طی 
سال های اخیر آمارهای خوبی برای رصد بازار، تولید و در اختیار دستگاه ها و مردم قرار 

دهیم.
رییس مرکز آمار ایران با اشاره به اینکه بارها مقام معظم رهبری بر ایجاد سامانه های 
اطلاعاتی هوشمند و اتصال آنها به یکدیگر کرده اند، گفت: حکمرانی بدون آمار به معنای 

حکمرانی با چشمان بسته است.
حسین زاده با تاکید بر اینکه به طور مسلم نبود آمار دقیق می تواند مدیریت را با مشکل 
روبرو کند، بیان کرد: امیدواریم این تفاهم نامه در ارائه اطلاعات و داده های دقیق کمک 

قابل توجهی به توسعه بخش کشاورزی داشته باشد.

قائم مقام وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه توسعه روابط تجاری و اقتصادی 
با کشورهای مستقل،  ار اولویت های دولت سیزدهم است، گفت: قاره آفریقا گنج 
پنهانی است که در سال های گذشته مورد غفلت قرار گرفته بود، اما اکنون می تواند 

یکی از مراکز برای ارزآوری و درآمد زایی کشور باشد.
  »علیرضا پیمان پاک« در یک گفت وگوی تلویزیونی با بیان اینکه موضوع روابط 
تجاری و اقتصادی با کشورهای مستقل،  از مسائل اولویت دار در دولت سیزدهم 
است، اظهار کرد: هم زمان با ادامه مذاکرات با غرب،  تجارت با کشورهای دیگر در 

دستور کار قرار دارد و این دو به یکدیگر گره نخورده است.
وی با اشاره به افزایش صادرات غیرنفتی کشور به ۵۳ میلیارد در سال گذشته 
که بالاترین عدد در تاریخ تجاری ایران است،  افزود: بررسی سبد صادراتی کشور 
نشان دهنده کشورهای جدیدی است که وارد سبد تجاری ایران شده اند و شامل 

قاره آفریقا نیز می شود.
قائم مقام وزارت جهاد کشاورزی با تاکید بر اینکه آفریقا یک قاره پر پتانسیل 
است،  تصریح کرد: این قاره معادن، منابع طبیعی و مخازن بکری دارد که طی 
سال های گذشته مورد توجه کشورهای فعال در حوزه بین الملل قرار گرفته و 
کشورهایی مانند چین به غیر از سرمایه گذاری،  به کشورهای این قاره نیروی کار 

نیز اعزام کرده است.
پیمان پاک با تاکید بر اینکه قاره آفریقا به عنوان یک گنج مخفی مورد توجه 
کشورهای فعال در حوزه اقتصادی قرار دارد، گفت: ایران سال ها از این فضا 
برخلاف شباهت ها و ارتباط نزدیک فرهنگی و سیاسی به ویژه در زمینه تحریم ها 
غفلت کرده است؛ زیرا منابع و معادن مورد نیاز بیشتر اقتصادهای در حال رشد در 
این قاره وجود دارد که ترغیب می کند وارد این بازار شویم و در یک سال گذشته نیز 

فعالیت های خوبی در توسعه تجارت صورت گرفت.
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته ۱.۲ میلیارد دلار صادرات به آفریقا داشتیم 
در حالی که آمار تجاری در سال های گذشته ارقامی بین ۲۰۰ تا ۴۰۰ میلیون 
دلار را به ثبت رسانده است که قیر، محصولات پتروشیمی، مواد غذایی،  مصالح 
ساختمانی و خدمات فنی و مهندسی از جمله کالاهای صادراتی ایران محسوب 

می شود.
قائم مقام وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به امضای قراردادهای تجاری با این 
قاره، اظهار داشت: در اجلاس غرب آفریقا که سال گذشته برگزار شد توافقاتی 

بالغ بر ۲ میلیارد دلار شامل صادرات خودرو، خدمات تعمیرات کشتی،  رسیدگی به 
ناوگان دریایی،  ساختمان سازی و هتل سازی امضا شد.

پیمان پاک با اشاره به راه اندازی خانه نوآوری و فناوری در قاره آفریقا،  تاکید 
کرد: ۴۰ محصول دانش بنیان ایرانی در این کشورهای این قاره به ثبت رسیده و 

داروهای ایرانی در مراکز درمانی این قاره مورد استفاده قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه تجارت با قاره آفریقا از طریق بخش خصوصی انجام می شود،  
تاکید کرد: بخش خصوصی به دنبال منفعت است و سوبسیدی پرداخت یا دریافت 

نمی کند، به همین دلیل از هر فرصتی برای درآمدزایی بیشتر بهره مند می شود.

قائم مقام وزارت جهاد کشاورزی گفت: بر همین اساس تجارت با قاره آفریقا برای 
ایران ارزآوری دارد، و از سوی دیگر تهاتر کالایی نیز از راهکارهایی است که به کشور 

برای تامین مواد اولیه و نیازهای وارداتی کشور کمک می کند.
تامین مواد غذایی از قاره آفریقا با کیفیت بهتر و قیمت ارزان تر

پیمان پاک با بیان اینکه محصولات ارگانیک و گسترده کشاورزی به دلیل اقلیم 
مناسب در این قاره تولید می شود،  خاطرنشان کرد: یکی از موضوعات پیگیری 
شده در ماه های گذشته که جمعه پیش قرارداد آن بین دامپزشکی ایران و کنیا 
منعقد شد واردات دام زنده بود تا بتوانیم از ظرفیت آفریقا برای این موضوع استفاده 
کنیم؛ زیرا استان سیستان و بلوچستان ظرفیت بالایی برای انتقال دام ها برای 

پروار، کشتار و توزیع دارد.
وی با اشاره به فعال کردن کشتارگاه های ساخته شده که تاکنون راکد مانده بود،  
تصریح کرد: اکنون الان با فعال سازی این ظرفیت از پاکستان و قاره آفریقا علاوه 
بر تامین گوشت مورد نیاز کشور می توانیم این امکان را فعال کنیم تا دام زنده با 

کیفیت بالا و قیمت پایین در دسترس قرار بگیرد.
قائم مقام وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به یک میلیون تن مصرف سالانه کشور 
در زمینه گوشت،  تصریح کرد: در هر سال ۱۵۰ میلیون تن گوشت وارد کشور 
می شود که می توانیم با واردات دام زنده و گوشت ارگانیک از مبدایی نزدیک تر 

مانند قاره آفریقا با قیمت کمتر در اختیار مصرف کننده قرار دهیم.
پیمان پاک با اشاره به ایجاد کشت فراسرزمینی توسط چینی ها و ترک ها،  تاکید 
کرد: محصولات مختلف را می توانیم در کشور اوگاندا که چند میلیون هکتار زمین 
آماده برای کشت دارد و طی سال های گذشته چهار هزار و ۵۰۰ هکتار را در اختیار 

ایران قرار داده است.
وی با بیان اینکه زمین های مورد استفاده ایران برای کشت فراسرزمینی برای 
تولید ذرت و پیله ابریشم با قیمت مناسب مورد استفاده قرار می گیرد،  تصریح 
کرد: قاره آفریقا به دلیل منابع غنی و خاک حاصلخیز به دلیل به نزدیکی به خط 
استوا می تواند برای ایران بسیار سودمند باشد و از سوی دیگر ۱۰ میلیارد واردات 
نهاده های کشاورزی نیز می تواند از این کشور انجام شود و با قیمت مناسب تری در 

اختیار ایران قرار بگیرد.
قائم مقام وزیر کشاورزی گفت: واردات از قاره آفریقا که مشکل سیاسی و نگرانی 

برای انتقال کالا با ایران ندارد، منفعت بسیاری را برای کشور به همراه دارد.

قائم مقام وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرد:

قاره سیاه گنج پنهان ارزآوری برای ایران

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
به موجب دستور فروش صادره از شعبه ۱۸ دادگاه عمومی حقوقی شهرستان قم که در شعبه ۵ اجرای احکام مدنی به 
شماره ۵/۱۴۰۲ج/۲۰۰ ثبت گردیده خواهان اکبر حقیقی خواندگان آیدا ، آیدین ، اکرم ، مجید ، امین و اصغر همگی 
حقیقی و زهره آرتا مبنی بر فروش و تقسیم ترکه خودرو پراید که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است. الف( مشخصات 
وسیله نقلیه : سواری پراید به شماره انتظامی )۱۲۳س۴۱ ایران ۱۶( : نوع : سواری – پراید تیپ : ۱۳۲ مدل : ۱۳۸۸ رنگ 
: سفید شماره شاسی : S۱۴۲۲۲۸۸۱۱۲۶۱۵ شماره موتور : ۳۱۲۶۲۰۳ ب(وضعیت ظاهری خودرو : ۱- موتور سالم و 
گیربکس از ناحیه دیسک و صفحه ضعیف است. ۲- تاریخ انقضا بیمه نامه ۱۴۰۲/۹/۷ می باشد. ۳- آثار برخورد در گلگیر 
جلو راست – سپر عقب و جلو – رکاب چپ – آینه چپ رویت شد. توضیحات : ۱- ارزش خودرو ۱/۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال 
معادل صد و بیست میلیون تومان ارزیابی می گردد. مقرر گردید موارد فوق الذکر در تاریخ ۱۴۰۲/۵/۱۸ ساعت ۹/۱۵ الی 
۹/۳۰ صبح به آدرس  قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده 
از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز 
مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از 
مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. )شرکت کنندگان می بایست مبلغ 
پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های بانکی عضو شتاب که به نام خود شخص باشد همراه داشته باشند( ضمنا دادورز 
اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده قرار دهد در این صورت برنده مزایده باید ده درصد بها را فی المجلس به عنوان 
سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. حداکثر مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی که برنده مزایده در موعد 
مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد. این اگهی یک نوبت در یکی از 

روزنامه های محلی درج می گردد. جهت اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – ساعدی نیا

--------------------------------------------------
آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول

به موجب اجراییه صادره از شعبه ۹ دادگاه خانواده شهرستان قم که در شعبه ۳ اجرای احکام خانواده قم به شماره 
۳/۱۴۰۲ج/۱۵۹ ثبت گردیده له مرحمت بهرامی نسب علیه حسن صداقت طلب محکوم علیه محکوم است به پرداخت 
۱۹۵ عدد سکه تمام بهار آزادی در حق محکوم له و نیم عشر در حق صندوق دولت ، محکوم له در قبال بدهی محکوم علیه 
خودرو توقیف نموده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده است. با احترام در اجرای قرار کارشناسی صادره در خصوص 
پرونده به شماره ۰۲۰۰۱۵۹ مورخ ۱۴۰۲/۳/۶ با موضوع تعیین قیمت یک دستگاه سواری سیتروئن زانتیا اس ایکس 
به شماره انتظامی ۴۷۸ط۳۳ ایران ۱۰ پس از بازدید خودرو در پارکینگ سعدی ، نظریه کارشناسی به شرح ذیل برای 
استحضار و بهره برداری لازم تقدیم حضور می گردد. الف: مشخصات اسناد وسیله نقلیه : نوع : سواری سیستم : سیتروئن 
 S۱۵۱۲۲۸۵۱۴۶۰۹۴ : تیپ: زانتیا لس ایکس مدل : ۱۳۸۵رنگ : نقره ای متالیک سوخت : بنزین شماره شاسی
شماره موتور : ۶۰۹۳۲۴ ب: نتیجه بازدید از خودرو : خودرو روشن و در حال حرکت وضعیت ظاهری خودرو سالم ، گلگیر 
جلو سمت چپ و سمت راست هر دو دارای رنگ سر شاسی جلو سمت راست دارای خوردگی و ضربه کف صندوق دارای 
خوردگی سینی پشت چراغ سمت چپ و رنگ شدگی داشبورد و تودوزی خودرو سالم ، فاقد ضبط و پخش و باند ، لاستیک 
های جلو ۴۵ درصد و عقب ۴۵ درصد اج لیکن به علت رسوب بیش از حد داخل پارکینگ فاقد کارایی و عملکرد مناسب ، 
شیشه های خودرو سالم ، چراغ های خودرو سالم خودرو دارای باتری لیکن فاقد کارایی و آزمایش مکانیکی و فنی از خودرو 
به علت روشن نشدن خودرو به عمل نیامد. خودرو فاقد معاینه فنی معتبر و بیمه نامه شخص ثالث معتبر می باشد. نتیجه 
گیری و ارزیابی خودرو : با امعان نظر به مدل و رنگ خودرو میزان کارکرد خودرو و شرایط مندرج در بند ب گزارش ، میانگین 
قیمت عرف و روز این خودرو در مراکز خرید و فروش مجاز خودرو ۳/۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال معادل ۳۲۰ میلیون تومان 
تعیین و برآورد گردید. مقرر گردید موارد فوق الذکر در تاریخ ۱۴۰۲/۵/۱۸ ساعت ۱۱/۳۰ الی ۱۱/۴۵ صبح به آدرس  قم 
، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به 
فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این 
اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی 
که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. )شرکت کنندگان می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت 
های بانکی عضو شتاب که به نام خود شخص باشد همراه داشته باشند( ضمنا دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را 
به وعده قرار دهد در این صورت برنده مزایده باید ده درصد بها را فی المجلس به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. 
حداکثر مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی که برنده مزایده در موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده 
پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد. این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد. 

جهت اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – ساعدی نیا

--------------------------------------------------
آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول

به موجب نیابت صادره از شعبه اجرای احکام مدنی بخش گل تپه که در شعبه ۸ اجرای احکام مدنی قم به شماره 
۸/۱۴۰۱ج/۱۰۸۰ ثبت گردیده له پریسا متوکل فرد علیه عبداله رحیمی محکوم علیه محکوم است به پرداخت ۶ قطعه 
سکه تمام بهار آزادی در حق محکوم له ، محکوم له در قبال بدهی محکوم علیه خودرو توقیف نموده که کارشناس به شرح 
ذیل ارزیابی نموده است. احتراما حسب دستور مدیر شعبه هشتم اجرای احکام مدنی دادگستری استان قم عطف به نامه 
شماره ۰۱۰۱۰۸۰ در تاریخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۳ اجرا در خصوص پرونده اجرای خواهان خانم پریسا متوکل فرد علیه آقای 
عبدالله رحیمی خوانده مبنی بر ارجاع کارشناسی قیمت گذاری از یک دستگاه سواری پراید به شماره انتظامی ایران 

۷۲۲/۱۹/ط/۳۲ شماره موتور ۳۳۷۵۴۴۹ شماره شاسی ۱۴۱۲۲۸۹۴۴۴۱۹۰ تیپ Gixi رنگ نقره ای متالیک مدل 
۱۳۸۹ می باشد در تاریخ ۱۳۹۸/۲/۲۱ توسط راهور انتظامی توقیف گردیده و در جاده گازران داخل پارکینگ اسلامی 
بازدید و بررسی به عمل آمده و به طوریکه مشاهده گردید : اتومبیل فوق حدود ۴ سال در پارکینگ توقیف است درب عقب 
و گلگیر سمت راست و بدنه دور اطاق خوردگی و سقف و درب موتور در اثر آفتاب رنگ رفتگی دارد شیشه جلو ترکیده 
لاستیک ها مستعمل باطری فاسد دستگیره درب چپ شکسته چراغ خطر عقب شکسته فاقد بیمه نامه شخص ثالث می 
باشد. با توجه به مدت زمان خوابیده خودرو قیمت پایه از طریق مزایده در بازار فعلی : مبلغ یک میلیارد و دویست و پنجاه 
میلیون ریال ۱/۲۵۰/۰۰۰/۰۰۰ریال لازم به ذکر است خریداران قبل از شرکت در مزایده حتما اتومبیل فوق را در محل 
پارکینگ از نظر فنی و بدنه اطاق و خاموش بودن رویت و بررسی نموده و خریداری نمایند. مقرر گردید موارد فوق الذکر در 
تاریخ ۱۴۰۲/۵/۱۰ ساعت ۱۱ الی ۱۱/۱۵ صبح به آدرس  قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی 
واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده 
را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه 
مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. 
)شرکت کنندگان می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های بانکی عضو شتاب که به نام خود شخص باشد 
همراه داشته باشند( ضمنا دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده قرار دهد در این صورت برنده مزایده باید ده 
درصد بها را فی المجلس به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. حداکثر مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و 
در صورتی که برنده مزایده در موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد 

شد. این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد. جهت اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – ساعدی نیا

--------------------------------------------------
آگهی مزایده اموال منقول نوبت دوم

به  قم  مدنی  احکام  اجرای  شعبه ۱۳  در  که  قم  شهرستان  حقوقی  دادگاه  شعبه ۳  از  صادره  اجراییه  موجب  به 
شماره۱۳/۱۴۰۱ج/۷۸۴ ثبت گردیده له جعفر کهن علیه عباسعلی ملائی محکوم علیه محکوم است به پرداخت 
۲/۴۳۴/۲۹۷/۲۲۷ریال در حق محکوم له و ۱۲۱/۶۴۹/۸۶۱ریال نیم عشر در حق صندوق دولت ، محکوم علیه 
در قبال بدهی خود خودرو معرفی و توقیف نموده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده است. با احترام در اجرای 
 ۵S قرار صادره برابر ابلاغیه شماره ۱۴۰۲۰۲۱۰۰۰۰۰۲۵۶۳۴۰ مبنی بر ارزیابی یک دستگاه سواری هاچ بک جک
به شماره انتظامی ۳۹۶ ن۲۱ ایران ۱۶ سفید رنگ مدل ۱۳۹۴ به شماره موتور HFC۴GA۳۱DF۳۰۱۵۶۷۶ و شماره 
شاسی NASH۷۳۱XFB۰۵۲۷۸ با سیستم گیربکس دنده و کارکرد ۷۰۰۰۰کیلومتر دارای بیمه شخص ثالث معتبر 
بدون تصادف و خط و خش لاستیک ها بیست درصد بازدید شد در حال حاضر در بازار خودرو مبلغ یک میلیارد و بیست 
میلیون تومان ارزش دادر. خودرو در پارکینگ بهران می باشد. مقرر گردید موارد فوق الذکر در تاریخ ۱۴۰۲/۰۵/۱۷ ساعت 
/۱۰الی ۱۰/۱۵صبح به آدرس  قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق 
مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج 
روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه 
از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. )شرکت کنندگان می بایست مبلغ 
پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های بانکی عضو شتاب که به نام خود شخص باشد همراه داشته باشند( ضمنا دادورز 
اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده قرار دهد در این صورت برنده مزایده باید ده درصد بها را فی المجلس به عنوان 
سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. حداکثر مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی که برنده مزایده در موعد 
مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد. این اگهی یک نوبت در یکی از 

روزنامه های محلی درج می گردد. جهت اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – ساعدی نیا

--------------------------------------------------
آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول

به موجب اجراییه صادره از شعبه ۲ دادگاه خانواده شهرستان قم که در شعبه ۳ اجرای احکام خانواده قم به شماره 
۳/۱۴۰۱ج/۲۶۸ ثبت گردیده له فاطمه نظری طجر علیه فریبرز الفتی مال امیری محکوم علیه محکوم است به پرداخت 
۸۰۰ سکه بهار آزادی در حق محکوم له و نیم عشر اجرایی در حق صندوق دولت ، محکوم له در قبال بدهی محکوم علیه 
خط همراه به شماره ۰۹۱۲۵۵۲۰۰۵۷ به مبلغ ۲۳۰/۰۰۰/۰۰۰ریال توقیف نموده و کارشناس به شرح ذیل ارزیابی 
نموده است و مقرر گردید موارد فوق الذکر در تاریخ ۱۴۰۲/۵/۱۰ ساعت ۱۲ الی ۱۲/۱۵ صبح به آدرس  قم ، خ ساحلی 
، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. 
لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد 
مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین 
مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. )شرکت کنندگان می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های بانکی 
عضو شتاب که به نام خود شخص باشد همراه داشته باشند( ضمنا دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده 
قرار دهد در این صورت برنده مزایده باید ده درصد بها را فی المجلس به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. حداکثر 
مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی که برنده مزایده در موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس از 
کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد. این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد. جهت 

اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – ساعدی نیا

برخی  اینکه  بیان  با  کوثر  اقتصادی  سازمان  مدیرعامل 
تصمیمات نادرست و برخی مشکلات به دلیل نبود شفافیت و 
آمار و اطلاعات درست است، گفت: چرا در کشورمان برخی 
محصولاتشان را ریالی تولید می کنند اما به مردم آن را دلاری و بر 

اساس فوب خلیج فارس و بورس لندن می فروشند.
همکاری  تفاهم نامه  امضای  مراسم   در  فخاری  ناصر 
مشترک سازمان اقتصادی کوثر و مرکز آمار اظهار کرد: ثبات 
سیاستگذاری در کشور نیازمند اندازه گیری و آمار است و از آنجا 
که سازمان اقتصادی کوثر در حوزه کشاورزی و امنیت غذایی 
نقش موثری دارد به نظر می رسد امضای این تفاهم نامه در 
راستای شفافیت آمار و اطلاعات در این حوزه و تصمیم سازی 

و تصمیم گیری بسیار کمک کننده خواهد بود.
وی افزود: اینکه دولت هر قدر تلاش می کند که سفره مردم 
تنگ نشود نبود آمار و اطلاعات دقیق و شفاف یا کمبود آنها 
باعث می شود تا سوداگران این اقدامات را خنثی کنند و شاهد 

این باشیم که قیمت محصولی مانند مرغ افزایش پیدا کند.
مدیرعامل سازمان اقتصادی کوثر ادامه داد: با توجه به راه 
اندازی سامانه های هوشمند در حوزه جمع آوری دیتا و اطلاعات 
در سازمان اقتصادی کوثر آمادگی این را داریم تا به دستگاه هایی 
مانند مرکز آمار ایران، وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت کمک کنیم تا با در اختیار قرار دادن اطلاعات 
شفاف در اختیار این دستگاه ها بتوانیم کارهایی انجام دهیم 

که در سفره مردم احساس شود. وی تصریح کرد: اینکه قیمت 
گوشت مرغ یا گوشت قرمز در بازار غیر متعارف می شود به دلیل 
نبود اطلاعات و دیتای شفاف است که البته نمی خواهیم کسی 
را در نبود این اطلاعات مقصر اعلام کنیم اما گاهی در کشور 
تصمیماتی اتخاذ می شود که بر مبنای اطلاعات درست نیست و 

عوارضی در این زمینه به وجود می آید.
چرا برخی ریالی تولید می کنند و دلاری می فروشند

از  یکی  کرد:  تصریح  کوثر  اقتصادی  سازمان  مدیرعامل 
اتفاقاتی که به دلیل نبود شفافیت رخ می دهد این است که 
برخی با وجود اینکه محصولات خود را ریالی تولید می کنند 
می کنند  استفاده  انرژی  یارانه  مانند  یارانه هایی  از  حتی  و 

محصولاتشان را به قیمت دلاری به مردم می فروشند و این به 
هیچ وجه درست نیست. به عنوان مثال می توان به فولادی ها 
اشاره کرد که آنها قیمت گذاریشان بر اساس نرخ دلار، بورس 

فلزات لندن و ... است.
فخاری ادامه داد: ۱۰ الی ۱۵ درصد تولید کل کشور به ذخایر 
استراتژیک اختصاص دارد. بر اساس آمارهای موجود قبل از 
افزایش قیمت گوشت قرمز و گوشت مرغ، مصرف مرغ در ایران 
سالانه سه میلیون تن بود که اخیرا به ۲.۵ میلیون تن رسیده 
است. در همین راستا اعلام کردیم که سازمان اقتصادی کوثر 
آمادگی این را دارد تا همه نیاز ذخایر استراتژیک کشور به گوشت 

مرغ را تولید کند.

مدیرعامل سازمان اقتصادی کوثر عنوان کرد

چرا برخی ریالی تولید می کنند، اما دلاری می فروشند!
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تابستان و فصل رونق مدارس فوتبال؛

مدارس فوتبال قم زیر ذره بین نظارت 

ایمان /رضا ملکی؛با پایان یافتن فصل امتحانات و تعطیلات تابستانی سه ماهه 
برای نوگلان دوست داشتنی استان قم وآغاز کار مدارس فوتبالی این بار با نگاه 

جدید تری ازطرف مسئولان فوتبال قم دنبال شد.
نکته اول :بازرسان فوتبالی هیئت فوتبال موظف شدند تا با سرکشی به مدارس 
فوتبال از نحوه تمرینات ونوع نگاه مربیان در انتقال دانش فنی خود به نوگلان 
یادداشت برداری داشته باشند تا با ایجاد پرونده برای هرمدرسه فوتبال نکات مثبت 

و منفی آنان را بررسی و درصدد رفع یا تشویق آن بر آیند.
مورد دوم :دادن مجوز فعالیت به متقاضیان مدارس فوتبال می باشد که بایستی 
از فیلترهای مختلف عبور کرده تا مجوز فعالیت را از هیئت فوتبال دریافت نمایند. 
گمان ما این استکه به غیر از تعداد معدودی کلاسها با مجوز هستند مدارس فوتبالی 
که با عناوین و القاب متفاوت و عدم مجوز از هیئت فوتبال مشغول به خالی کردن 
جیب والدین می باشند و از این راه به سود بسیار خوبی هم می رسند بازرسان محترم 
باید  به اینگونه مدارس فوتبالی که قارچ گونه روئیده اند ورود کنند ومانع فعالیت آنان 
گردند .چون والدین نوگلان هیچ سررشته ای از نوع فعالیت آنان ندارند و فقط و فقط 

به فکر گذراندن وقت فرزند خود در مدارس فوتبال هستند.
مورد سوم :که خیلی حائز اهمیت است و به آن بید  توجه خاصی شود  وجود 
مربیانی هستند که در کلاسها مشغول تدریس هستند موارد اخلاقی این مربیان 
باید از فیلترینگ بازرسان هیئت فوتبال قم عبور داده شوند، مسئله اخلاق و سالم 
بودن مربی از جمله مواردی است که متاسفانه در سراسر کشور با این واقعیت تلخ 
روبرو هستیم و اگر کوچکترین نگاه غیر متعارف یک مربی به فرزندان برومندمان در 
مستطیل سبز اتفاق افتاده باشد می بایست جام زهر را مسئولان نوشیده و به عاقبت 

تلخ آن توجه نمایند.
صلاحیت اخلاقی مربیان گزینه اول آموزش نوگلان است و اگر به غیر از این باشد 
فاجعه بزرگی دامن مدارس فوتبال را خواهد گرفت.مورد مهم دیگر نفرات جوانی 
هستند که به سن ۲۰ سال نرسیده لباس مربی گری را برتن کرده و در مدارس 
فوتبال مشغول به آموزش هستند به چه مجوزی اجازه اینک ار به آنان داده می شود.
ما سالهاست می نویسیم اما گوش شنوایی نیست وباید  مسئولان هیئت فوتبال 

توجه خاصی را به آن مبذول نمایند.
امید داریم در سال جاری اتفاقات خوبی برای مدارس فوتبالی استان رقم خورده و 

شاهد ناهنجاریهای گذشته در فضای پاک فوتبال نباشیم.
 

استاندار قم :

توسعه ورزش های مدال آور
 در دستور کار قرار گیرد 

استان  در  ورزشی  برخی رشته های  قهرمانی  به ظرفیت  اشاره  با  قم  استاندار 
گفت: توسعه رشته های ورزشی که شانس بیشتری برای کسب مدال در مسابقات 

بین المللی دارند در دستور کار قرار گیرد.
سیدمحمدتقی شاهچراغی درحاشیه جلسه شورای توسعه و برنامه ریزی استان قم 
طی سخنانی، اظهار کرد: برخی رشته های ورزشی در قم ظرفیت های بسیار خوبی 
دارند که باید مورد توجه بیشتر قرار بگیرند. ورزشکاران استان قم در رشته های رزمی، 
کشتی و برخی رشته های توپی طی سال های اخیر دستاورد های بزرگی نه تنها برای 

قم بلکه برای کشورمان داشته اند.
وی خاطرنشان کرد: توسعه ورزش هایی که شانس بیشتری برای کسب مدال در 

مسابقات آسیایی و جهانی دارند باید در دستور کار قرار بگیرد.
برخی  روسای  با  اخیر  هفته های  طی  راستا  همین  در  افزود:  قم  استاندار 
فدراسیون ها به همراه مدیرکل ورزش و جوانان استان قم دیدارهایی داشته  و آخرین 

وضعیت و مشکلات رشته ها را با آن ها درمیان گذاشتیم.
شاهچراغی عنوان کرد: برای حل ضعف ها و توسعه این حوزه نیازمند تعامل و 
همکاری فدراسیون ها با مدیریت استان هستیم، البته لازم است بگویم باتوجه به 
همین موضوع طی روزهای آینده دیداری را با وزیر محترم ورزش و جوانان خواهیم 

داشت .
استاندار قم ضمن تاکید بر تشویق مردم بر انجام ورزش های همگانی گفت: البته 
نباید از بحث مهم ورزش های همگانی غافل شد، همه دستگاه ها به ویژه ورزش و 

جوانان استان برای ترویج ورزش همگانی باید برنامه ریزی داشته باشند.
وی در پایان ابراز کرد: ورزش همگانی مقدمه ای بر ورزش قهرمانی است که اگر 
روی آن متمرکز شویم علاوه بر افزایش سلامتی در بین مردم می توانیم استعدادهای 

خوبی در رشته های مختلف ورزشی کشف کنیم.
 

دور برگشت لیگ برتر شمشیربازی مردان ایران ؛

شمشیربازان قمی بر روی سکوی سومی 
نماینده قم در رده سوم لیگ برتر شمشیربازی باشگاه های کشور ایستاد.

با برگزاری دور برگشت لیگ برتر شمشیربازی باشگاه های کشور در رشته اسلحه 
فلوره تیم صنایع گچ نگین با ترکیبی از بازیکنان جوان و بومی و کسب ۲۰ امتیاز به 

همراه تیم چادر ملو اردکان در جایگاه سومی مشترک ایستاد.
سپاهان اصفهان قهرمان این رقابت ها قرار گرفت و نگین سایه غرب کرمانشاه 

هم نایب قهرمان شد.
خانه شمشیربازی قم دیگر نماینده استان در این رقابت ها بود که در قعر جدول ۸ 

تیمی لیگ برتر شمشیربازی در بخش اسلحه فلوره قرار گرفت.
این نخستین تجربه حضور تیم های قمی در لیگ برتر شمشیربازی بود.
دور برگشت لیگ برتر شمشیربازی مردان ایران به میزبانی یزد برگزار شد.

 
با اعلام کمیته فنی فدراسیون شنا ؛

حضور شناگر قمی در اردوی
 تیم منتخب کشور 

شناگر نوجوان قمی به اردوی تیم منتخب پسران زیر ۱۵ سال کشور فراخوانده 
شد.

کمیته فنی فدراسیون شنا، شیرجه و واترپلو، فهرست ۲۲ شناگر را برای حضور در 
اردوی تیم منتخب پسران ۱۵ و ۱۷ سال کشور اعلام کرد که براساس آن آراد مهدی 

زاده تنها نماینده قم در این اردو است.
براساس اعلام کمیته فنی شنا قرار است این اردوی آماده سازی شناگران منتخب 

پسر کشور از ۲۶ تا ۳۰ تیر ۱۴۰۲ در استان همدان برگزار شود.

بازیکن اسبق استقلال به انتقاد از انتخاب های غلط برای مدیریت این باشگاه 
پرداخت.

ستار همدانی در خصوص شرایط فعلی تیم استقلال، اظهار داشت: شرایط 
بسیار اسفناک و اذیت کننده ای برای هواداران است. تمام مشکلات روی هم 
انباشته شده و روز به روز هم بدتر می شود. متاسفانه در بهترین زمان که استقلال 
از دست بدهد.  را  ببندد، کاری کردند که فرصت  می توانست یک تیم خوب 
بازیکنان خوب جذب تیم های دیگر و رقبا شدند. هر بازیکنی که مانده در قواره 

قهرمانی نیست. محبی و قائدی هم رفتند. متاسفانه شرایط مساعدی نیست.
برای حل مشکلات استقلال باید یک نفر از »لیان شامپو« بیاید!

وی در مورد حضور جواد نکونام روی نیمکت آبی ها، گفت: جواد مربی بسیار 

آینده داری است. اتفاق خوبی افتاده و امیدوارم در کارش موفق باشد. او البته 
با مشکلات عدیده ای مواجه شده که همه این ها بر می گردد به بی تدبیری 
مسئولینی که حداقل در یک سال گذشته انتخابات غلطی داشتند. امسال 
برای نکونام سخت است. امیدوارم و دعا می کنم از پس کار بر بیاید. هرچند او به 
تنهایی نمی تواند و باید آدم هایی در کنارش باشند که بتوانند کمکش کنند. این 
مشکلات آنقدر زیاد است که در واقع یک نفر از »لیان شامپو« باید بیاید! بی پولی، 
بی برنامگی مدیریت، نداشتن بازیکن، رفتن بازیکنان و... همه این ها مشکلاتی 

است که نکونام باید با آن ها دست و پنجه نرم کند.
با اشاره به حضور علی خطیر در راس مدیریت باشگاه استقلال،  همدانی 
تصریح کرد: امیدوارم در کنار نکونام، خطیر بتواند مشکلات باشگاه را حل کند. 

اگر مشکلات مالی حل نشوند صددرصد چالش های زیادی خواهند داشت. باید 
به فکر حفظ بازیکنان موجود و تقویت تیم با بازیکنان جدید باشند. خطیر هم کار 

سختی پیش رو دارد.
وی در مورد اینکه خطیر با وجود تجربه ای که دارد ممکن است امسال به عنوان 
یک مدیر جوان فوتبالی تبدیل به یک مهره سوخته شود، گفت: امیدوارم این 
اتفاق نیفتد. الان استقلال به ثبات مدیریتی نیاز دارد. خطیر تجربه بدی ندارد 
ولی واقعا مشکلات آنقدر زیاد است که هر کسی بیاید راهش را گم می کند. زمانی 
هست که شما در یک شرایط عادی می آیید تا مشکلات معمول را حل کنید اما 

زمانی هست که می آیید و کوه بزرگی از مشکلات را می بینید.
وزارت ورزش و سازمان خصوصی سازی نقش پررنگی در این شرایط 

استقلال دارند
پیشکسوت استقلال در مورد اینکه طی یک سال اخیر مدیریت استقلال ۴ بار 
به صورت عمده دچار تغییر شده و نقش وزارت و رزش و خصوصی سازی چقدر 
در این مساله تاثیرگذار بوده، عنوان کرد: واقعا خیلی، چندبار انتخاب غلط؟ 
اشتباه یک بار، دو بار اما شما ببینید در چند سال اخیر مدام اشتباه و انتخاب 
غلط داشته اند. چند بار خوش بینانه نگاه کنیم؟ متاسفانه هرچقدر هم بخواهیم 
مثبت ببینیم آنقدر این مساله تکرار شده که مجاب می شویم عمدی در کار است.
وی افزود: مگر می شود طی یکسال در یک مجموعه ۴ بار مدیریت عوض شود؟ 
الان در یک مجموعه کوچک اگر یک نیروی خدماتی عوض شود، نفر تازه چندماه 
زمان نیاز دارد به کار آشنا شود. این تیم این همه هوادار دارد که شرایط سختی را 
می گذرانند اما متاسفانه تصمیم گیرندگان انتخاب های غلط دارند و به شایسته 
سالاری توجهی نمی کنند. امیدوارم خطیر بتواند به بهبود شرایط کمک کند ولی 

با توجه به حجم مشکلات، بعید می دانم او دوام بیاورد. 
ماجرای بیرانوند یک توطئه بود

همدانی در مورد روند نقل و انتقالات استقلال و ماجرای بیرانوند که تاخیری 
چندروزه در این روند ایجاد کرد، گفت: بسیار ضعیف، وقتی مدیر، پول و برنامه 
ندارد مجبور می شود از زیر کار در برود. ماجرای بیرانوند به نظر من یک توطئه 
بود که نمی دانم چه کسی یا چه کسانی پشت آن قرار داشتند. معلوم بود او به 
استقلال نمی آید. اگر می آمد باید شک می کردیم. ان شاالله استقلال بتواند در 
ادامه مسیر، این روزهای باقی مانده نقل و انتقالات را با شرایط خوب پشت سر 
بگذارد و دست نکونام باز باشد. روزهای سختی را برای مدیریت و نکونام می بینم. 
امیدوارم همه دست به دست هم بدهند و کمک کنند. باید هرچه از دستمان بر 

می آید انجام بدهیم تا جواد و خطیر بتوانند با آرامش کار را پیش ببرند.

ستار همدانی: 

ماجرای بیرانوند توطئه علیه استقلال بود

مربی و پیشکسوت والیبال ایران در خصوص نتایج تیم ملی در لیگ ملت ها 
گفت: در صورتی که تمام ستاره های والیبال در کنار تیم باشند ایران شانس 

کسب سهمیه المپیک پاریس را داریم.
رئیسه در مجمع  از اعضای هیات  به عنوان یکی  مصطفی کارخانه که 
عمومی سالیانه فدراسیون ورزش کارگری حضور داشت، ضمن عذرخواهی 
در تاخیر بیش از یک ساعت در برگزاری مجمع عمومی سالیانه فدراسیون 
ورزش کارگری درباره علت ناکامی والیبال ایران در لیگ ملت های، اظهار 
کرد: در این مسابقات متاسفانه برای برخی از بازیکنان اصلی، کادرفنی و از 
جمله خود من از سوی آمریکا ویزا صادر نشد و تیم با بازیکنان جوان در لیگ 

ملت های شرکت کرد که البته فرصت خوبی برای ارزیابی جوانان بود.
کارخانه گفت: ستاره های ما همچون سعید معروف، شهرام محمودی، محمد موسوی، امیر غفور و... که سرمایه های 
ملی ما هستند یک شبه باتجربه نشدند و زمان زیادی برد تا این سرمایه ها به فوق ستاره های والیبال تبدیل شوند. بنابراین 

بازیکنان جوان نیز نیاز به زمان دارند تا توانایی های خود را نشان دهند.
وی در پایان درباره شایعات ایجاد شده در خصوص بازگشت سعید معروف به تیم ملی گفت: تمام تیم های بزرگ جهان با 
توجه به اهمیت مسابقات مختلف از بازیکنان باتجربه و سرشناس خود استفاده می کنند تا بهترین نتایج را کسب کنند، ما 
هم با توجه به ترافیک رقابت های پیش رو در صورتی که به جمع بندی نهایی برسیم باید از تمام ظرفیت ها و بازیکنان خود 

بهره ببریم تا در مسیر رقابت های انتخابی المپیک نتایج خوبی را کسب و دل مردم را شاد کنیم.

نایب رئیس بانوان فدراسیون وزنه برداری گفت: الهام حسینی با تلاش و همت خود و مربیانش، می تواند به سهمیه المپیک 
پاریس برسد.

مریم ایلکا درباره اردوی تیم ملی وزنه برداری زنان، اظهار داشت: ملی پوشان نزدیک به یک ماه است که در اردو به سر می برند. 
جوانان و نوجوانان ایران تا یک ماه دیگر به مسابقات قهرمانی آسیا در هند اعزام می شوند. ۱۴ وزنه بردار رده های سنی 

نوجوانان، جوانان و بزرگسال در اردوی تیم ملی حضور دارند که ۴ نفرشان در داریم. ۴ نفر در بزرگسالان هستند.
وی افزود: در کنار مسابقات قهرمانی نوجوانان و جوانان هند، انتخابی المپیک هم برای رده بزرگسالان در پیش رو داریم. در 

واقع هفت نوجوان و سه جوان در کنار چهار بزرگسال برای حضوری موفق در رقابت های پیش رو تمرین می کنند.
نایب رئیس زنان فدراسیون وزنه برداری درباره شانس الهام حسینی برای المپیکی شدن، خاطرنشان کرد: مانند هر ایرانی 
آرزوی ماست تا حسینی المپیکی شود. او با تلاش و همتی که دارد و زحمتی که مربیان می کشند، می تواند به سهمیه 
المپیک برسند. وی یادآور شد: وزنه برداران در این مدت تمام انرژی خود را صرف رکوردشکنی و آماده سازی کردند. آنها 
تکنیک ها را نزد یکی از بهترین مربیان دنیا که چندین قهرمان المپیک تربیت کرده، می آموزند. امیدوارم حاصل این تلاش ها 
به مدال  ختم شود. ایلکا ادامه داد: شرایط اردویی تیم ملی وزنه برداری بسیار خوب است و تلاشمان، مهیا کردن امکانات 
مناسب برای ملی پوشان است. وی درباره برنامه استعدادیابی در وزنه برداری زنان، خاطرنشان کرد: در استعدادیابی رویه 
گذشته را داریم و درصدد هستیم تا با چند رشته ورزشی که از لحاظ ساختاری و به وزنه برداری شباهت دارند، استعدادیابی 
را از طریق روسای هیئت های ورزشی آن رشته ها انجام دهیم. نایب رئیس بانوان فدراسیون وزنه برداری گفت: باید از کراس 
فیت هم کمک بگیریم. قرار است با فدراسیون روستایی و عشایری و روسای هیئت های استانی فدراسیون برای برنامه های 

استعدادیابی جلساتی داشته باشیم.

کارخانه:

 مردم نگران حضور والیبال ایران در المپیک پاریس نباشند
نایب رئیس فدراسیون وزنه برداری:

 الهام حسینی شانس کسب سهمیه المپیک دارد

سایتی ایتالیایی در گزارشی درباره مهدی طارمی نوشت و خبر داد مهاجم تیم ملی 
با پیشنهاد بسیار جدی روسونری روبه روست.

آنتونیو مانیکونه، هافبک سابق اینتر، جنوا و اودینزه که یک ماه پیش به تیم ملی 
ایران پیوست تا دستیار امیر قلعه نویی در تیم ملی باشد، درباره مهدی طارمی که این 

روزها مورد توجه چندین تیم مطرح اروپایی قرار گرفته است، به صحبت پرداخت.
مانیکونه گفت: مهدی پسری استثنایی است. از نظر شخصیتی، انسانی بزرگ 

است و مثل یک رهبر در زمین فعالیت می کند.
دستیار امیر قلعه نویی در تیم ملی در بخش دیگری از صحبت هایش افزود: طارمی 
بازیکنی است که در هر بازی می تواند گل بزند؛ همیشه و در هر صورت. او گل های 
بسیار زیبایی هم تا به حال زده است مثل گلی که به چلسی در لیگ قهرمانان اروپا 

زد که نامزد جایزه پوشکاش سال ۲۰۲۱ هم شد. او در پورتو به عنوان مهاجم اول 
بازی می کند و کارش را هم خیلی خوب انجام می دهد. او در تیم ملی ایران به عنوان 
مهاجم دوم در کنار سردار آزمون بازی می کند که اکنون در بایرلورکوزن توپ می زند.

تغییر شخصیت
او تقریباً مانند همه همسالانش عاشق بازی های ویدیویی است. سگ و گربه دارد، 
والیبال بازی می کند و همیشه سعی دارد تناسب اندامش را حفظ کند. الگوهای او 
علی دایی، رونالدینیو، لئو مسی و آلبر کامو نویسنده و همایون شجریان خواننده 

هستند.
او ۳۱ اوت ۲۰۲۰ با پورتو قراردادی چهارساله به ارزش پنج میلیون یورو امضا کرد. 

او اکنون آماده تغییر است و پیشنهاد میلان به او بسیار جدی است.

گزارش سایت ایتالیایی درباره مهاجم تیم ملی

پیشنهاد جدی روسونری به مهدی طارمی

عضو کمیته داوران فدراسیون فوتبال گفت: VAR به لیگ امسال نمی رسد چرا که 
پروسه یک ساله دارد که باید طی شود.

 علی خسروی روز دوشنبه در حاشیه مجمع عمومی فدراسیون کارگری در مورد 

کم شدن تعداد داوران در لیگ برتر فوتبال، اظهار داشت: طی روزهای سه شنبه و 
چهارشنبه، یکی از سخت ترین نشست های داوری را در فوتبال ایران داریم چرا که 
سال قبل ۱۵۰ داور و کمک داور بودند و امسال این تعداد به ۸۰ کاهش می یابد. به 
همین خاطر تصمیم سختی باید گرفته شود. ای کاش امشب بگویند خسروی برکنار 

شد و من به جلسه نروم.
خسروی اضافه کرد: ما معیاری داریم که شامل تعداد داوری در لیگ برتر، تست 
بدنی، دانش داوری، سابقه قضاوت در لیگ برتر، همکاری با استان، همکاری با 
این معیار قرار گرفت،  فدراسیون، کاریزما و شخصیت داوری است و هر کس در 
می ماند. ما برای ۸ بازی در هفته ۳۲ داور نیاز داریم اما ۱۵۰ داور دعوت می کنیم. 
زمانی من در ۳۰ هفته ۲۵ هفته داوری داشتم اما الان ۴۵ داور وسط داریم اما هشت 
داور لازم داریم. اینکه تعداد داوران زیاد می شود به نفع داوران و فوتبال ما نیست. 

داوری کشور با تعداد زیاد داور عقب ماند.

عضو کمیته داوران فدراسیون فوتبال تاکید کرد:  وزیر ورزش دیروز گفت که این فصل 
این سیستم باشد اما من می گویم این فصل هم نداریم چون VAR یک پروسه ۹ ماهه 
در پیش دارد. به همین خاطر به امسال نمی رسد. مردم را امیدوار نکنید. ما یکسال باید 

تمرین کنیم پس قطعا به لیگ امسال نمی رسد.
خسروی گفت: قطعا کسی که این امیدواری را می دهد اطلاعات دارد اما می گوید 
که داریم کمک می کنیم. VAR اگر همین امروز بیاید باید یکی دو ماه به آنها یاد 

بدهیم. یکسال باید بعد از ورود کمک داور ویدئویی تمرین کنیم.
وی تاکید کرد: پنج کشور لیسانس سیستم VAR را دارند. یکی از مقصران اصلی 
فیفا است. آنها می گویند اگر وار نداشته باشید، محروم می شوید. خودش به آن 
کشورها بگوید چرا به ایران جنس نمی دهید. فیفا باید با ما راه بیاید. برخی شرکت ها 
ادعا می کنند فدراسیون فضا نمی دهد. باید با کشورهایی که مورد تایید فیفا باشند و ما 

را در لیست تحریم نگذاشته باشند همکاری کنیم.

ای کاش امشب بگویند برکنار شدم

خسروی: VAR به لیگ امسال نمی رسد

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی نسبت به تبعیض میان 
ملی پوشان فوتبال با سایر قهرمانان از جمله کشتی از سوی 
مسئولان ورزش انتقاد کرد و گفت: به فوتبالیست ها بلافاصله 

پاداش واردات خودرو داده می شود اما قهرمانان کشتی هنوز 
پاداش ۳ سال قبل را نگرفته اند!

حسن رنگرز در گفتگو با ایسنا، با بیان اینکه دومین اردوی 
آماده سازی تیم ملی در راه حضور در رقابت های قهرمانی 
جهان در حال پیگیری است، اظهار کرد: نفرات اعزامی به 
تورنمنت رنکینگ مجارستان که عمدتا نفرات تیم امید هستند 
اردوی خود را پیگیری می کنند و در پایان این مسابقات ترکیب 
رقابت های قهرمانی  برای حضور در  امید  تیم ملی  نهایی 

جهان مشخص خواهد شد.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی، افزود: خوشبختانه تمامی 
بچه ها در شرایط خوبی بسر می برند وتمرینات خود را زیر نظر 
کادر فنی تیم ملی دنبال می کنند. تنها رویداد ما تا رقابت های 
قهرمانی جهان، تورنمنت مجارستان است و تا زمان اعزام به 

جهانی بلگراد دیگر در هیچ رویدادی شرکت نمی کنیم.
وی با اشاره به فاصله بسیار کم رقابت های قهرمانی جهان 
تا بازی های آسیایی و ارسال لیست تیم دوم برای حضور در 
بازی های آسیایی به فدراسیون کشتی، گفت: تصمیم اینکه 
تیم دوم ما به بازی های آسیایی برود یا نه در نهایت با فدراسیون 
کشتی است و ما بر اساس سیاست های فدراسیون کشتی 

کار را جلو می بریم.
رنگرز در ادامه گفتگو با ایسنا، درباره انتقادش از تبعیض 
رشته ها،  سایر  قهرمانان  با  ایران  فوتبال  ملی پوشان  میان 
هنوز  ما  مدال آوران  و  قهرمانان  که  نمی شود  گفت:این 
پاداش سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ خود را دریافت نکرده اند 
و هیچ چشم اندازی هم برای آینده ندارند اما در مقابل، به 
فوتبالیست های تیم ملی چنین پاداش هایی اهدا می شود. 

این رفتار مسئولان باعث شده قهرمانان سایر رشته ها دچار 
دلسردی شوند و قطعا این اتفاق می تواند به ضرر ورزش ایران 

تمام شود.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی، خاطرنشان کرد: اگر در 
دادن پاداش به ورزشکاران محدودیت وجود دارد پس چرا 
فوتبال از این قاعده مستثنی است؟ اگر هم محدودیتی وجود 
ندارد پس چرا به قهرمانان سایر رشته ها این پاداش ها داده 
نمی شود؟ کشتی گیران ما در راه حضور در بازی های آسیایی 
و المپیک هستند و مسئولان باید مراقب اینگونه موارد باشند. 
به عنوان کسی که ذینفع نیستم از مسئولان خواهش می کنم 
یک بازه زمانی مشخص برای پرداخت پاداش کشتی گیران 
تعیین کنند و اجازه ندهند فضای ناامیدی بر کشتی و ورزش 

ایران ادامه دار باشد.

رنگرز:

 قهرمانان کشتی  از تبعیض مسئولان دلسرد شده اند
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یک کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد:

عزم جدی دولت برای توسعه روابط
 با آفریقا و تامین منافع اقتصادی کشور

کارشناس مسائل بین الملل گفت: سفر پیش روی رئیس جمهور به سه کشور 
آفریقایی موید این مطلب است که دولت فعلی عزم جدی جهت توسعه همکاری ها و 

ارتباطات با قاره آفریقا به منظور تامین منافع اقتصادی کشور دارد.
جعفر قنادباشی در خصوص اهداف و اهمیت سفر »آیت الله ابراهیم رئیسی« 
رئیس جمهور کشورمان به سه کشور آفریقایی و ضرورت توجه بیشتر به ظرفیت های 
این قاره در راستای تامین منافع ملی اظهار داشت: وجود پنجاه و چهار کشور در قاره 
آفریقا بیانگر ۵۴ رای در مجامع بین المللی، عرصه سیاسی و نهادهای بین المللی 

حقوق بشری، فرهنگی و اقتصادی است.
با مجموعه کشورهای  بنابراین کشورهای مختلف تلاش می کنند  وی گفت: 
آفریقایی روابط خوبی داشته باشند تا بتوانند در مجامع بین المللی و تصمیمات 
جهانی آرا لازم را در راستای اهداف خود از قبل ارتباط با کشورهای آفریقایی به دست 
آورند. این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه »ایران در کشورهای آفریقایی 
ضد  و  صهیونیستی  ضد  مواضع  واسطه  به  هم  این  که  هست«  خوشنام  بسیار 
استکباری ایران است، افزود: ایران سابقه استعماری در میان کشورهای آفریقایی 
ندارد و به واسطه این موضوع و خوشنامی که در میان کشورهای آفریقایی دارد 
می تواند در مجامع بین المللی و تصمیمات مهم جهانی از آراء کشورهای این قاره به 
نفع اهداف و سیاست های خود بهره برداری کند. قنادباشی تصریح کرد: همچنین 
نیمی از اعضای »جنبش غیر متعهدها« و نیمی از اعضای »سازمان همکاری های 
اهمیت  بیانگر  نیز  این  که  می دهند  تشکیل  آفریقایی  کشورهای  را  اسلامی« 
کشورهای این منطقه است. وی ادامه داد: کشورهای آفریقایی دارای ظرفیت های 
بسیار بزرگی در عرصه اقتصادی و تجاری هستند و بنابراین می توانند فرصت های 

خوبی را در راستای »تامین منافع تجاری ایران« فراهم آورند.
این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه از روابط نزدیک و همکاری های 
گسترده تر میان ایران و کشورهای آفریقایی هر دو طرف منتفع و بهره مند خواهند 
شد، عنوان کرد: کشورهای آفریقایی دارای »ظرفیت های زیادی در حوزه کشاورزی« 
هستند که تنها بخشی از آن مورد بهره برداری قرار گرفته است و ما می توانیم از این 

ظرفیت ها بنا به نیاز داخلی استفاده کنیم.
در  مشترک  سرمایه گذاری های  با  می توانیم  ما  مثال  طور  به  افزود:  قنادباشی 
کشورهای آفریقایی »کشت فراسرزمینی« را اکه یکی از راهبردهای ایران در جهت 

تامین منابع غذایی هست را در کشورهای آفریقایی مورد بهره برداری قرار دهیم.
وی گفت: نتیجه گرفتن بهتر و بیشتر ما در حوزه تعاملات تجاری با کشورهای 
آفریقایی منوط به »فعال تر شدن بخش خصوصی« است و همچنین تدوین یک 
راهبرد مشخص اقتصادی با پیش بینی های دقیق از فرصت ها و ظرفیت های پیش 
روی تجاری دو طرف است. این کارشناس مسائل بین الملل یادآور شد: یکی دیگر 
از حوزه های همکاری اقتصادی میان ایران با کشورهای آفریقایی بحث »همکاری 
در حوزه نفت و گاز« به عنوان کشورهای صاحب این ذخایر ارزشمند انرژی است 
که می توانیم با همکاری مشترک با یکدیگر از حقوق تولید کننده و صادرکنندگان 
نفت در عرصه بین المللی دفاع کنیم. قنادباشی بیان داشت: خوشبختانه »دولت 
سیزدهم« برخلاف دولت  گذشته که اکثر وقت و انرژی خود را در حوزه سیاست 
خارجی مصروف ارتباط بیشتر با کشورهای غربی و موضوع برجام کرده بود، تلاش 
می کند با کشورهای مختلف جهان در قالب »دیپلماسی متوازن« و در راستای تامین 
منافع و امنیت ملی کشور ارتباط داشته باشد. وی ادامه داد: راهبرد »سیاست 
خارجی دولت سیزدهم« و اولویت بندی آن برگرفته از توسعه تعاملات و ارتباطات با 
کشورهای همسایه، منطقه و مسلمان است که در دو سال اخیر هم شاهد عملیاتی 

شدن این موضوع در حوزه سیاست خارجی هستیم.
این کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد: از سوی دیگر دولت سیزدهم و 
دستگاه دیپلماسی آن توجه بهتر و بیشتری را نسبت به ارتباط و توسعه همکاری 
با کشورهای آفریقایی به منظور »افزایش تعاملات تجاری« با آنها داشته است و 
سفر پیش روی رئیس جمهور به سه کشور آفریقایی نیز موید این مطلب است که 
دولت فعلی عزم جدی جهت توسعه همکاری ها و ارتباطات با آفریقا به منظور تامین 
منافع اقتصادی کشور دارد. قنادباشی در پایان خاطرنشان کرد: از راهبرد سیاست 
خارجی دولت سیزدهم نسبت به کشورهای آفریقایی اینطور بر می آید که تلاش های 
گسترده ای صورت گرفته و خواهد گرفت تا همکاری ها در حوزه های مختلف میان 
ایران با کشورهای این منطقه افزایش پیدا کرده و منافع ملی و تجاری ایران از قِبل 

ارتباط با کشورهای دارای ظرفیت در آفریقا تامین شود.
گفتنی است :آیت الله سید ابراهیم رئیسی به دعوت رسمی روسای جمهور کنیا، 
اوگاندا و زیمباوه و به منظور تقویت روابط و گسترش همکاری ها با کشورهای دوست 

و همسو، صبح سه شنبه تا پایان وقت پنجشنبه به این سه کشور سفر خواهد کرد.
 

علی اکبر صالحی مطرح کرد؛

آیا در این ۴۴ سال در سیاست بین المللی 
موفق بوده ایم؟

قائم مقام فرهنگستان علوم گفت: من فکر می کنم در این ۴۴ سال به دلایل 
گوناگون که بخشی از آن خارج از اراده ملی و حکمرانان ما بوده است، نواقصی 
داشته ایم و از یک آشفتگی و وجه غیر پایدار در سیاست بین الملل برخوردار بوده ایم. 
اگر ایران بخواهد در عرصه روابط بین الملل اوج بگیرد، باید تکلیف روابط بین الملل 
خود را روشن کند و در عرصه های بین المللی از دیدگاه های افراط و تفریط به دور 

باشد.  
علی اکبر صالحی روز دوشنبه مراسم اختتامیه »نخستین کنگره بین المللی 
علمی  انجمن های  اتحادیه  و  اصفهان  دانشگاه  همراهی  با  ملل«  دیپلماسی 
دنیا  در  ایران  کشور  ویژه  جایگاه  خصوص  در  ایران  سیاسی  علوم  دانشجویی 
اظهارداشت: ایران کشور ویژه ای است و این نکته را از باب اینکه ایرانی هستم، 
عرض نمی کنم، چرا که از گذشته و به گواه تاریخ، ایران کشوری بوده که همواره 
منشاء حرکت های بزرگ جهانی بوده است؛ کشور ایران دو مرتبه در تاریخ به عنوان 
کشوری که شیوه حکمرانی را به دنیا ارائه داده، شناخته شده است؛ یکی در دوره 
هخامنشیان، ساتراپ ها و شیوه اداره مدنی کشور بزرگی که امپراطوری آن تا به امروز 
به عنوان بزرگترین امپراطوری جهان شناخته شده است. در آن زمان جمعیت جهان 
قریب به ۵۰ الی ۶۰ میلیون نفر بوده و نزدیک به ۳۰ میلیون نفر تحت سیطره ایران 
بوده  و با عنوان »The Great Persian Empire« از آن یاد می شود. این ویژگی، نشان 
از ظرفیت بالقوه یک ملت دارد که در طول تاریخ توانسته است نخستین حکمرانی 

مدنی را به دنیا ارائه دهد.
قائم مقام فرهنگستان علوم، ادامه داد: ایستگاه دوم، جایی است که انقلاب 
اسلامی در تاریخ مطرح می شود و ایران بار دیگر شیوه حکمرانی را به دنیا ارائه 
کرده، البته ممکن است که تاکنون به آن شکل که باید این انقلاب در تاریخ منعکس 
نشده باشد، چرا که هنوز زمانی از آن نگذشته است. ۴۴ سال از عمر این حکمرانی 
می گذرد و علیرغم فراز و فرودهای بسیار که بخش قابل توجهی از آن ناشی از 
تحریم ها و فشارها و بخشی به خاطر نارسایی ها و خطاهای مدیران خودمان بوده، 
همچنان این حکمرانی برقرار است و می توان گفت ما تاکنون چنین حکمرانی که 

مشابه جمهوری اسلامی باشد، در دنیا نداشته ایم.  

سخنگوی وزارت امور خارجه :

اروپا نسبت به کوتاهی در قبال برجام پاسخگو باشد

سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه کشورهای اروپایی باید به جای اتهام 
زنی، نسبت به کوتاهی خودشان در قبال برجام پاسخگو باشند، گفت: آنها بدانند 
ایران این حق را برای خودش محفوظ می داند که واکنش جدی، متناسب و متوازن 

نشان دهد.
ناصر کنعانی  روز دوشنبه در نشست خبری در مورد نشست شورای امنیت و 
بیانیه تروئیکای اروپایی، اظهار داشت: تحریم های یکجانبه به عنوان ابزار غیرقانونی 
آمریکا علیه ایران استفاده شده است. توسل به این تحریم ها، نقض حقوق قانونی 
ملت ایران و نقض حقوق بشر است. وی ادامه داد: به رغم وعده هایی که کشورهای 
اروپایی دادند اما نتوانستند نقصان وجود آمریکا را جبران کنند، لذا دولت های 
اروپایی به اندازه آمریکا در عدم تعهد خود در برجام نقش دارند. اینکه آنها در موضع 
مدعی بنشینند و تحریم هایی را بر اساس ادعاهای واهی خود علیه ایران اعمال 

کنند، غیرقابل پذیرش است و ما آن را رد می کنیم .
آفریقا؛ قاره فرصت هاست

سخنگوی دستگاه دیپلماسی در ادامه به سفر رئیس جمهور به قاره آفریقا اشاره 
کرد و گفت: در استمرار نگاه دولت به تقویت مناسبات با قاره آفریقا و در پاسخ به 
دعوت روسای این کشورها، رئیس جمهور ایران بامداد امشب )۱۹ تیر( سفر خود 
به کنیا، اوگاندا و زیمبابوه را آغاز می کند؛ در این سفر جهش جدیدی در روند 

همکاری های ایران و کشورهای آفریقایی صورت خواهد گرفت.
آفریقا قاره فرصت هاست و ظرفیت های بالایی دارد و در  کنعانی گفت: قاره 
سال های اخیر اقتصاد این قاره رشد داشته و مورد توجه کشورهای مهم دنیا قرار 
گرفته است؛ طبیعتا ما نیز با توجه به ارزش های مشترک و ظرفیت های اقتصادی 

دو طرف می توانیم روابط را با یکدیگر گسترش دهیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: آفریقا فرصت های اقتصادی و تجاری 
و منابع سرشار دارد و جمهوری اسلامی ایران دارای تکنولوژی های نوین بوده و 
در زمینه تولیدات دانش بنیان می تواند کمک های خوبی به کشورهای آفریقایی 

داشته باشد تا جهشی در روابط اقتصادی با این کشورها را رقم بزند.
وی این نکته را یادآور شد که کشورهای حوزه آفریقا نیز علاقه مند به توسعه روابط 
با ایران هستند و انجام این سفر می تواند پاسخگوی تقاضاهای آنها و همچنین 
پاسخگوی هدف گذاری های جمهوری اسلامی ایران در توسعه روابط سیاسی و 

اقتصادی با کشورها آفریقایی باشد.
روابط ایران و آذربایجان در مسیر سازنده قرار گرفته است

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد دیدار امیرعبداللهیان با الهام علی اف، بیان 
کرد: در ارتباط با آذربایجان خوشبختانه در یک مسیر سازنده دوجانبه قرار گرفته 
ایم و دو طرف اتفاق نظر دارند. وزیر خارجه اخیراً در اجلاس سران کشورهای عضو 
جنبش عدم تعهد حضور یافت که دیدارهایی با همتایان خود و همچنین با رئیس 

جمهور آذربایجان داشت. گمان می کنیم اکنون فضای مثبتی را شاهد هستیم که 
با گام های عملی تکمیلی می تواند زمینه ساز فعالیت سفارت آذربایجان در ایران 
باشد. کنعانی گفت: سفارت آذربایجان در ایران از حداکثر امنیت برخوردار بوده 
و در آینده نزدیک شاهد فعالیت سفارت این کشور در داخل کشور باشیم. وی در 
مورد حقابه هیرمند، تصریح کرد: طرف افغانستانی بر اساس معاهده دو کشور 
متعهد به تأمین و پرداخت حقابه ایران است. در مسیر ادای تعهد و تأمین حقابه 
ایران متأسفانه به رغم پیگیری ها چنین چیزی را شاهد نیستیم. سخنگوی وزارت 

امور خارجه گفت: گفتگوها با دولت سرپرستی طالبان ادامه دارد.
گفتگوی دوجانبه با کویت درباره میدان نفتی آرش

کنعانی در مورد ادعای کویت و عربستان درباره میدان نفتی آرش، افزود: در 
چارچوب گفتگوهای دوجانبه با دولت کویت پیگیر این موضوع هستیم .

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد تبادل اسرا میان ایران و اسرائیل با وساطت 
مسکو، گفت: در مورد گمانه زنی های رسانه ای ارزشی قائل نیستیم و پاسخی برای 
آن نخواهیم داشت. کنعانی در مورد سفر رئیس جمهور به عربستان، گفت: دعوت 
رسمی از رئیس جمهور انجام شده اما زمان دقیقی را نمی توانیم برای این موضوع 
فعلًا اعلام کنیم. وی در مورد اظهارات سالیوان در مورد آزادی زندانیان، عنوان کرد: 
از همه مسیرها و فرصت های دیپلماتیک از جمله گفت وگوهای با واسطه و تبادل 
پیام های با واسطه برای احقاق حقوق حقه ملت ایران در موضوع هسته ای استفاده 

خواهیم کرد و از هیچ فرصتی دریغ نخواهیم کرد.
آخرین وضعیت حق آبه ایران از هیرمند

کنعانی در پاسخ به سوالی درباره اختلاف ایران و افغانستان درباره حقابه هیرمند 
اظهار داشت: پیگیری ها و گفت وگوها در این زمینه ادامه  دارد و طرف افعانستانی 
متعهد به عمل تعهدات خود در قبال توافقنامه و حقابه ایران است و بر این موضوع 
هم اعتراف و تاکید دارد. وی در عین حال افزود: با وجود پیگیری های ایران هنوز 
به صورت عملیاتی گامی از سوی طرف افعانستان برداشته نشده است، اما این 
موضوع را با جدیت در گفت وگوهای خود با هیات حاکمه افعانستان ادامه می دهیم.

مذاکرات رفع تحریم ها دنبال می شود
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: تلاش های دیپلماتیک ادامه دارد و متناسب 
با شرایط و فرصت ها این مسیر را دنبال خواهیم کرد. هم در ارتباط با آزادی زندانیان 
و هم رفع انسداد از دارایی های مالی ایران و هم در ارتباط با مذاکرات رفع تحریم ها 
این گفت وگوها و تبادل پیام ها با فراز و نشیب هایی ادامه دارد و روند جاری محسوب 
می شود. وی در مورد اجلاس گرد و غبار، بیان کرد: معضل گرد و غبار در سال های 
اخیر بر زندگی مردم ما تأثیر گذاشته و آسیب های جدی را برای سلامتی مردم و 

حتی فعالیت های روزمره آنها گذاشته است.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: مسائل مربوط به محیط زیست مربوط به یک 

مرز یا جغرافیا نیست و با توجه به سیال بودن ذرات، این گردو غبارها می تواند از 
کشوری به کشور دیگر منتقل شود. دولت توجه ویژه ای به پدیده گرد و غبار دارد 
که البته این موضوع نیازمند توجه جدی در سطح منطقه ای و بین المللی است که 
دستگاه دیپلماسی توجه ویژه ای به این موضوع دارد. یکی از موفقیت های ایران 
و دستگاه دیپلماسی در حوزه محیط زیست، جهانی نمودن توجه به موضوع گرد 
و غبار است و راه های منطقه ای بین المللی آن را پیگیری کرده است. قرار است 

کنفرانس گرد و غبار در شهریور ۱۴۰۲ برگزار شود.
سیاست دولت در دیپلماسی اقتصادی موفق بوده است

کنعانی درباره سیاست اقتصادی دولت با کشورهای جهان، گفت: استفاده از 
ظرفیت های کشورها مسئله ای قابل توجه برای دستگاه دیپلماسی است. تقویت 
همکاری ها با کشورهای همسایه و آمار پیشرفت ها گویای این است که سیاست 
دولت در دیپلماسی اقتصادی موفق بوده است. در این ارتباط می توان گفت با همه 
کشورها شاهد افزایش نرخ همکاری های اقتصادی هستیم. در خصوص شانگهای 
نیز عضویت ایران یک موفقیت بزرگ است. در خصوص ارتباط با مجموعه بریکس 
که یک مجموعه اقتصادی بزرگ است، باید بگویم که این مجموعه می تواند در 

ایجاد یک مکانیسم بازاری جدید کمک شایان توجهی کند.
خوشحالیم که آلبانی به صدق گفته های ایران پی برد 

کنعانی در مورد منافقین، گفت: خوشحالیم که ایران در ارتباط با سازمان منافقین 
همواره معتقد به تروریست بودن آن است. از ابتدای انتقال اعضای فرقه تروریستی 
منافقین به آلبانی در مورد ماهیت و خطرات آن به مقامات آلبانی هشدار دادیم. 
خوشحالیم آنها به صدق گفتار ایران پی بردند. متاسفیم که به رغم شناخت دقیق 
از ماهیت این فرقه، اما کشورهای اروپایی از این فرقه حمایت می کنند. دولت های 
مدعی حقوق بشر به مسئولیت خود عمل کنند. سخنگوی وزارت خارجه گفت: 
رفتارهای رهبران این فرقه تروریستی با اعضای این سازمان مصداق بارز نقض 
فاحش حقوق بشر است و کاملًا رفتار فرقه ای با اعضای خود دارند. سازمان های 
بین المللی صدای خانواده های اعضای این فرقه را بشنوند. وی ادامه داد: ایران در 
چارچوب ظرفیت های موجود قضائی درخواست های استرداد را برای تعداد قابل 

توجهی از کشورها ارسال کرده است.
کمیته به اصطلاح حقیقت یاب را به رسمیت نمی شناسیم 

سخنگوی وزارت خارجه در مورد نشست شورای حقوق بشر و هیأت حقیقت یاب، 
گفت: اقدام کشورهای غربی در تشکیل کمیته حقیقت یاب مصداق بارز سیاسی 
کردن موضوع مهم حقوق بشر و سوءاستفاده ابزاری از سازوکارهای حقوق بشری 
سازمان ملل است. کنعانی عنوان کرد: با توجه به مسئولیت پذیری ایران در ارتباط 
با مباحث حقوق بشری، ایجاد این کمیته غیرقانونی است. همان کشورهایی که 
تحریک کننده اغتشاشات در ایران بودند و با یک فاصله زمانی خود به شرایطی 
در داخل کشور مبتلا شدند که به روش های غیرقانونی و ناقض حقوق بشر برای 
سرکوب اعتراضات متوسل شدند، بانی ایجاد چنین سازوکاری هستند. ما سیاست 

یک بام و دو هوا را نمی پذیریم.
دعوت رسمی پادشاه عربستان از آیت الله رئیسی

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره تعیین سفرا میان ایران و عربستان سوال شد که 
در پاسخ گفت: سفرا میان ایران و عربستان معرفی و دو طرف موافقت کردند و در بازه 
زمانی مناسب آینده این امر انجام خواهد شد. روند روابط در مسیر درست و خوبی 
قرار دارد و پروتکل ها روند طبیعی خود را طی می کند. کنعانی در خصوص سفر رئیس 
جمهور به عربستان هم گفت: دعوت رسمی از سوی پادشاه عربستان انجام شده  و 

متناسب با روند روابط این سفر هم  در بازه زمانی مناسبی قابل انجام شدن است.
ادامه تحرکات دیپلماتیک در موضوع تبادل زندانیان

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص تبادل پیام های غیرمستقیم میان ایران 
و آمریکا در موضوع تبادل زندانیان و اظهارات اخیر مشاور امنیت ملی کاخ سفید در 
این زمینه گفت: ما از همه مسیرها و فرصت های دیپلماتیک از جمله تبادل پیام ها 
و گفت وگوهای با واسطه برای احقاق حقوق حقه ایران و در موضوع هسته ای، تبادل 
زندانیان، انسداد منابع مالی و موضوعات دیگر استفاده می کنیم و تلاش های 
دیپلماتیک ما در این مسیر ادامه دارد. کنعانی یادآور شد که این گفت وگوها و تبادل 

پیام ها با فراز و نشیب هایی ادامه دارد و روند جاری محسوب می شود.
رأی دادگاه آمریکا نماد راهزنی است

سخنگوی وزارت امور خارجه در ارتباط با رای دادگاهی در آمریکا مبنی بر پرداخت 
بخشی از دارایی ایران به مسیح علی نژاد گفت: اقدام شرورانه و راهزنی آمریکا در 
قبال دارایی های دیگر کشورها را به هیچ عنوان نمی پذیریم. آمریکایی ها با استفاده 
از قوانین داخلی خودشان نسبت به دیگر کشورها احکامی را صادر می کنند و بعد 
به منابع کشورها دست اندازی می کنند؛ این اقدام کاملا غیرقانونی و نامشروع و 

ناقض قوانین بین المللی و به دور از شأن دولت های عضو سازمان ملل است

تحلیلگر مسائل سیاست خارجی گفت: باید بهانه را به هر 
صورت از دست غرب گرفت. همکاری با آژانس به طوری که 
امکان تشدید شرایط از بین برود، یکی از محورهاست. نکته 
دیگر در موضوع مذاکرات ضعف کارگزاری فعلی در وزارت امور 
خارجه است. ما می توانیم از نیروهای زبده وزارت خارجه در 
راس تیم مذاکره کننده استفاده کنیم. می توان از پتانسیل های 
دیگر مانند موضوع مذاکره با عربستان در چین بهره برد که 
ملاحظات دولت هم تامین شود. راه دیگر البته بردن مذاکره از 
وزارت امور خارجه به نهاد دیگری مانند شورای راهبردی روابط 
خارجی است که بتواند ضمن جمع زدن بین نهادهای مختلف 

کار را به لحاظ کارگزاری در سطح بالاتری پیش ببرد.
ساسان کریمی در گفت وگو با ایلنا، درباره دلایل انتشار بیانیه 
تحریم های تسلیحاتی  رفع  بر عدم  اروپایی مبنی  تروئیکای 
ایران گفت:  واقعیت این است که متاسفانه موضع کشورهای 
اروپایی در خصوص ایران به شدت تند شده است و اتفاقاْ بر 
خلاف سنت گذشته آلمان در این مین پیشتاز است. بنابراین 
اولا به دلیل جنگ اوکراین و ثانیا به دلیل موضوعات یک سال 
اخیر، دولت های اروپایی در کنش های خود نسبت به ایران 
بیش از گذشته متوجه افکار عمومی داخلی و فشارهای موجود 
هستند. ضمن آنکه لابی اسرائیلی که تا حدی در واشنگتن 
تضعیف شده بیش از گذشته رو به سوی اروپا آورده است. تمام 
این موارد موجب شده است که ما ظرفیت سابق در اروپا که اراده 

سیاسی مستحکمی هم بود را از دست بدهیم.
وی افزود: واقعیت بعدی این است که برجام که اینک دو 
کارکرد اصلی خود یعنی کارکرد اقتصادی برای ایران و کارکرد 
محدودیت در سطح غنی سازی را ندارد، هنوز یکی از مهم ترین 
غروب ¬های  آن  و  کرده  حفظ  را  ایران(  سود  )به  خود  ابعاد 
برجام است. منطق حاکم بر رفتارهای اروپا این است که حالا 
که آمریکا از برجام خارج شده و ایران اقدامات جبرانی خود را 
انجام داده، اروپا نیازی نمی بیند که در جهت ایفای تعهدات 
این  فکر می کند  بردارد. چون  گام  برجام  اجرائیات  در  خود 
شرایط ابهام به نحوی است که امکان تندتر شدن فضا برای 
ایران و ایالات متحده فراهم نبوده و مطلوب هم نیست. بنابراین 
پرداخت هزینه سیاسی به خصوص در داخل افکار عمومی اروپا 
از نظر این کشورها به صرفه نیست. از این رو آنها هم به سهم 
خود تلاش می کنند تا از ابهام موجود به سود انجام ندادن 
تعهداتشان استفاده کنند. این بیانیه در راستای تلاش برای 
فشار آوردن به ایران در شرایطی است که تندتر شدن فضا به 

سود هیچ کسی نیست.  

کریمی در پاسخ به این سوال که آیا اروپا با این بیانیه به دنبال 
فعال کردن مکانیسم ماشه علیه ایران خواهد بود، گفت: نه 
الزاما. اتفاقا به نظر من سیاست اروپا در این زمینه قرار دادن 
ایران در لبه مکانیسم اسنپ بک است. به شما عرض کنم که 
ما چیزی به نام مکانیسم ماشه نداریم. مکانیسم حل و فصل 
اختلافات که در برجام پیش بینی شده است شرایط خاص خود 
را دارد که به لحاظ سیاسی تا امروز نظر غالب در غرب مبنی بر 
آن نیست. ولی در عین حال نمی توان دلخوش بود. شاید این 
فضاسازی ها در جهت امنیتی سازی بیشتر ایران قرار گرفته و 
نهایتا در موقع مناسب کار را برای بازگرداندن تحریم های فصل 

هفتمی علیه کشور که در برجام برداشته شده آسان کند.
لابی اسرائیل پس از تضعیف در آمریکا به اروپا روی 

آورده است 
مهم ترین  از  یکی  می دانیم  که  خصوص  به  افزود:  و ی 
غروب های برجام در ۲۰۲۵ القغای همیشگی قطعنامه های 
راه  از  نتوان  دیگر  که  طوری  به  است  ایران  علیه  گانه  شش 
بنابراین  بازگرداند.  را  آن ها  و فصل اختلافات  مکانیسم حل 
اگرچه در کوتاه مدت این موضوع در راس اولویت های غرب 
نیست ولی این تمهیدات به آن سمت می روند؛ به خصوص اگر 
دولت جمهوری خواه در واشنگتن جانشین دولت فعلی شود و 

وزن تندروی در غرب از شرایط فعلی هم بیشتر شود.
کریمی در پاسخ به این سوال که ایران به منظور مقابله با این 
رفتار اروپا باید چه اقداماتی انجام دهد تا موضوع رفع تحریم 
تسلیحاتی به یک موضوع چالش برانگیز در مذاکرات تبدیل 
نشود ، گفت: باید بهانه را به هر صورت از دست غرب گرفت. 

همکاری با آژانس به طوری که امکان تشدید شرایط از بین 
مذاکرات  موضوع  در  دیگر  نکته  محورهاست.  از  یکی  برود، 
ضعف کارگزاری فعلی در وزارت امور خارجه است. ما می توانیم 
مذاکره کننده  تیم  راس  در  خارجه  وزارت  زبده  نیروهای  از 
استفاده کنیم. البته می توان فهمید که در استفاده از چهره های 
مذاکره کننده دولت قبلی در تیم مذاکره کننده فعلی ملاحظات 
جریانی وجود داشته باشد اما لااقل می توان از پتانسیل های 
دیگر مانند موضوع مذاکره با عربستان در چین بهره برد که 
ملاحظات دولت هم تامین شود. راه دیگر البته بردن مذاکره از 
وزارت امور خارجه به نهاد دیگری مانند شورای راهبردی روابط 
خارجی است که بتواند ضمن جمع زدن بین نهادهای مختلف 

کار را به لحاظ کارگزاری در سطح بالاتری پیش ببرد.
این کارشناس مسائل سیاست خارجی در پاسخ به این سوال 
که این موضوع، روند مذاکرات را به کدام سمت خواهد برد و آیا 
ایران می تواند بر سر این موضوع مذاکره موفقی داشته باشد، 
گفت: مذاکرات احیای برجام تا اینجای کار در دستور نیست. 
مذاکراتی مانند تبادل زندانیان یا تعاملات با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی ربط مستقیمی به مذاکرات احیای برجام ندارد. 
ضمن آنکه شایعات پر تکرار و بی نتیجه که مرتبا در دو سال 
گذشته شاهد بوده ایم که گویی »کار در مسیر دومی به خوبی 
در حال پیش رفتن است و چیزی به اعلام نتیجه نمانده است« 
برای کنترل بازار ارز یا هر انگیزه دیگری مناسب این فضا نیست. 
به خصوص که تنها همواره ما هستیم که چنین شایعاتی را با 
شعف اعلام کرده یا به آن دامن می زنیم. فارغ از اصل و حقیقت 
ماجرا این دوگانگی موضع ما را به طور کلی پایین می آورد. در 

هر حال این اعلام و بعد اقدام اروپا خلاف حسن نیت سیاسی 
است و طبعا ایران را در موقعیت همکاری قرار نخواهد داد.

امکان احیای برجام در انتهای دولت قبل و ابتدای 
دولت فعلی  وجود داشت

به این سوال که  این تحلیل گر سیاست خارجی در پاسخ 
با توجه به اینکه سخنگوی وزارت خارجه آمریکا اعلام کرده 
از  یکی  اما  نیست  دسترس  در  ایران  با  الوقوع  قریب  توافق 
دلایل مسکوت ماندن مذاکرات، تعلیق از کار شدن راب مالی 
به دلیل سوءاستفاده از اطلاعات محرمانه بوده است. تحلیل 
شما چیست و این موضوع چه ارتباطی با یکدیگر می تواند 
که  آمریکا  و  ایران  روابط  تاریخ  به  البته  گفت:  باشد،  داشته 
می نگریم در بزنگاه های چنینی، دستی از بیرون آمده و زیر میز 
زده است. من مشکلی را که برای آقای مالی به وجود آمده از 
چنین سنخی تحلیل می کنم و بعید نمی دانم که اسرائیلی ها 
توانسته باشند به هر نحو ایشان را به حاشیه بکشند. اما اینکه 
علت مسکوت ماندن این است را قبول ندارم. چراکه پیش از 
آن هم چنان که گفته شد، مذاکرات پیش رونده و محتوایی در 
خصوص احیای برجام انجام نشد و این در ابتدا اهمالی بود از 
سمت دولت تازه برآمده ی بایدن و بعد هم تعللی از سمت ما. در 
عین حال شرایط فضای سیاسی بر خلاف بسیاری از موارد در 
موضوعات مهندسی پایدار نیست و شما در زمان های مختلف 
با مساله واحدی مواجه نیستید. بلکه همان مساله در زمان های 
مختلف ابعاد کاملا مختلفی پیدا می کند. کریمی در پاسخ به 
این سوال که آینده مذاکرات نانوشته را با اتفاقاتی که در مدت 
اخیر افتاده چطور تحلیل می کنید و چه سرنوشتی خواهد 
داشت، گفت: من شخصا مذاکره خاصی را قائل نیستم. این 
تفاهم نانوشته همانطور که مطرح شد، freeze to freeze است. 
یعنی به دلایل واضح در سمت ایران و به علت انتخابات پیش رو 
و غیره در ایالات متحده هیچ کدام از دو طرف در پی تشدید 
شرایط نیستند و این البته امر خیلی مهمی هم نیست. ما با این 
تصورات پنجره بسیار گشوده در مذاکرات و به نتیجه رساندن 
احیای برجام را در انتهای دولت آقای روحانی و ابتدای دولت 
آقای رئیسی از دست دادیم و کار مرتبا دشوار می شود. زمان در 
سیاست خارجی مساله بسیار مهمی است و مهم ترین تضمین 
برای هر قراردادی اجرا شدن موفقیت آمیز آن برای یک دوره 
زمانی هر چند طولانی تر است. متاسفانه به جای واقع گرایی ما 
به رقابت و اعلام مواضع پرداختیم و حالا که مولفه های جدیدی 
به معادلات وارد می شوند و آنها را پیچیده می کنند قدری برای 

کاربری مناسب از یک درک مناسب دیر شده است. 

یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی:

سیاست اروپا قراردادن ایران در لبه مکانیسم اسنپ  بک است
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. غرر الحکم : ح 536٨

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: تاکنون 
۱۳ هزار و ۹۷۶ تن گندم از کشاورزان قمی تحویل گرفته  
شده  است؛ با توجه به این میزان نسبت به سال گذشته 

۴۰ درصد افزایش خرید تضمینی گندم داشتیم.
سعید محمدی در گفت وگویی اظهارداشت: از اواخر 
اردیبهشت ماه امسال فرآیند اجرایی خرید تضمینی گندم 
در قم در ۲ مرکز سیلوی ملکی استان؛ سیلو شهید آصف 
نخعی و همچنین یک مرکز در شهرستان جعفرآباد آغاز 

شد.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم، ادامه داد: 

تاکنون ۱۳ هزار و ۹۷۶ تن گندم از کشاورزان قمی تحویل 
گرفته  شده  است؛ با توجه به این میزان نسبت به سال 
گذشته ۴۰ درصد افزایش خرید تضمینی گندم داشتیم.

محمدی با بیان اینکه فرآیند خرید تضمینی گندم در 
ادامه خواهد داشت، اظهار  پایان شهریورماه  تا  استان 
کرد: ۹۹ درصد مطالبات کشاورزان گندم کار استان که 
محصول خود را در طرح خرید تضمینی تحویل مراکز 

تعیین شده داده بودند، پرداخت شده است.
باقی مانده  پرداخت یک درصد  وی اضافه کرد: عدم 
از مطالبات کشاورزان استان قم به دلیل مشکل مسدود 

بودن حساب کشاورزان است لذا بعد از رفع مشکل، مبلغ 
مورد نظر بر اساس میزان دریافت محصول به حسابشان 

واریز می شود.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم، با اشاره به 
اینکه گندم تولید شده در قم به لحاظ کیفیت مناسب 
است، تصریح کرد: به لحاظ کمیت در تولید محصول 
میزان  حداکثر  و  هستیم  کننده  مصرف  استان  گندم 
خریدی که داشتیم برای مصرف یک ماه استان بوده است 
و مابقی نیاز از طریق واردات این محصول از سایر استان ها 

تامین می شود.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

رشد ۴0 درصدی خرید تضمینی گندم از کشاورزان قمی

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: یک هزار و 
۴۳۹ هکتار از باغ های قم زیر کشت انگور است و سالانه بیش از ۲۵ هزار تُن انواع ارقام 

انگور در این استان تولید و به بازار عرضه می شود. 
محمد علی سلامی در گفت وگویی با اشاره به این که کیفیت انگور تولید شده در قم 
بسیار خوب است، بیان داشت: اکثر باغ های انگور قم قدیمی و بارور هستند و به طور 
میانگین در هر هکتار از این باغ ها ۱۷ هزار و ۸۰۰ تُن محصول بدست می آید که رقم 
قابل توجهی است. وی افزود:  ارقام متنوعی از انگور همچون یاقوتی، مهدی خانی، 
شاهانی، بیدانه سفید و عسگری در باغ های قم که در مناطق مختلف استان از مناطق 

کوهستانی گرفته تا دشت ها ایجاد شده اند؛ تولید می شود.
وی ادامه داد: بر اساس برنامه  تغییر الگوی کشت قم به دنبال استفاده از ارقام 
جدیدی در باغ های انگور استان هستیم که زودرس هستند و محصول تولیدی آن ها 

زودتر تولید و آماده عرضه به بازار می شود که این مساله در قیمت آن تاثیرگذار است.
سلامی گفت:  انگور تولید شده در قم به دلیل کیفیت مناسب و همچنین رسیدن 
برخی از ارقام آن پیش از محصول سایر استان ها، بازار مناسبی دارد و بهره برداران این 
بخش با استفاده از تجربه بالایی که دارند علاوه بر فروش انگور به صورت خام در زمینه 

فرآوری و تولید محصولات مرتبط با آن نیز فعال هستند.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 
سالانه۲۵ هزار تُن انگور درقم تولید می شود

آلبوم موسیقی مهران مدیری فعلا منتشر نمی شود
اخباری مبنی بر انتشار آلبومی با صدای مهران مدیری و آهنگسازی مهیار علیزاده در برخی رسانه ها منتشر شده 
است که »مهیار علیزاده« در فایلی ویدئویی، ضمن تایید تولید آلبوم مشترک خود و مهران مدیری، انتشار آن را تکذیب 
کرد.این آهنگساز درباره این اخبار و نشر برخی جزییات از آلبوم مشترک با مهران مدیری توضیح داد: »از دیروز خبری 
در رسانه های مختلف در حال انتشار است که آلبوم »مهران مدیری« با آهنگسازی من تولید شده و به زودی منتشر 
خواهد شد. خواستم اطلاع بدهم که این خبر اساسا اشتباه است و درست نیست. آلبومی با حضور آقای مدیری و 
آهنگسازی و تنظیم من تولید شده است و مراحل میکس و مسترینگ آن در حال سپری شدن است. اما فعلا قصدی 
برای انتشار این اثر از سوی من و آقای مدیری نیست.«او درباره دلایل منتشر نشدن این آلبوم نیز گفت: »فعلا در همین 
حد می توانیم اشاره کنم و به زودی و پس از تکمیل فرآیند تولید، توضیحات بیشتری از این آلبوم در اختیار رسانه ها 

قرار خواهد گرفت.«

جلوگیری از خروج رائفی پوراز عربستان!
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه دوشنبه شب در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا درباره خبر منتشر شده در 
خصوص وضعیت آقای علی اکبر رائفی پور در عربستان سعودی و برخی گمانه زنی ها در این ارتباط اظهار داشت: وی 
به عنوان یک شهروند حج گزار ایرانی در پایان مناسک حج و به هنگام خروج از فرودگاه جده به دلیلی که هنوز برای ما به 
درستی مشخص نشده، با مشکل خروج مواجه می شود.وی ادامه داد: بر این اساس سرکنسولگری جمهوری اسلامی 
ایران در جده و سفارت ایران در ریاض بلافاصله در تماس و گفت وگو با مقامات و بخش های ذیربط دولت عربستان، 
موضوع را پیگیری و اقدامات حمایتی خود را بمنظور رفع مشکل انجام دادند.کنعانی با رد برخی مطالب منتشر شده 
مبنی بر بازداشت آقای رائفی پور افزود: وزارت امور خارجه و نمایندگی های ایران در عربستان سعودی بطور جدی پیگیر 

حل و فصل مشکل پیش آمده و بازگشت وی به کشور است.

توقیف نفتکش خارجی حامل سوخت قاچاق توسط سپاه
فرمانده منطقه دوم نیروی دریایی سپاه گفت:۱۵ تیرماه رزمندگان منطقه دوم نیروی دریایی سپاه در حال بازرسی 
یک فروند  شناور بودند که امریکایی ها برای ممانعت از این اقدام قانونی ، یکسری تحرکات غیر حرفه ای و مخاطره آمیز 
را انجام دادند.رزمندگان منطقه دوم نیروی دریایی سپاه در زمان بازرسی و  توقیف، متوجه می شوند که کاپیتان شناور 
متخلف با مرکز کنترل و فرماندهی  امریکایی ها در منطقه در حال مکالمه برای فرار است.رزمندگان منطقه دوم دریایی 
سپاه با اخطار قاطع به تمام پرنده های باسرنشین و بدون سرنشین و شناورهای آنها شناور متخلف توقیف شده را تا  لنگر 

گاه بندر بوشهر برای سیر مراحل قانونی هدایت کردند. 

تراکنش  میلیاردی برای 8۰۰ کد ملی افراد زیر ۵ سال!
خاندوزی وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت :۱۷۶ هزار نفر شناسایی شدند که ۷۰۰ هزار میلیارد تومان گردش مالی 
داشتند بدون اینکه یکبار به اندازه یک کارگر یا کارمند مالیات و حقوق کشور را بپردازند و حتی اسمی از این افراد نبود. 

۱۱۰۰ کد ملی نیز برای اشخاص ۵ تا ۱۰ سال داشتیم که تراکنش های بالای میلیارد در طول سال داشتند. 

کشف ارتباط سازمان جاسوسی رژیم صهیونیستی با عنصر هتاک به قرآن مجید
در بخشی از اطلاعیه وزارت اطلاعات آمده است:فرد هتاک به ساحت قرآن کریم، متولد ۱۹۸۶ در عراق بوده و از 
۲۰۱۹ به استخدام موساد درآمده است.در آینده و در محدوده ی ملاحظات اطلاعاتی و حفاظتی، اسنادی پیرامون 
این عنصر خبیث  منتشر خواهد شد.آمران و عاملان این جنایت سازمان یافته نیز بنا بر سنت محتوم الهی، تاوان عمل 

خود را خواهند پرداخت.

علیرضا زاکانی از شهرداری تهران رفتنی شد؟
علیرضا زاکانی شهردار تهران در واکنش به خبر انتخاب وی به عنوان دستیار ویژه رئیس جمهور گفت:این موضوع 
مطرح شده و در کمیسیون های تخصص در حال بررسی است و تا زمانی که در جلسه هیات دولت تصویب و ابلاغ نشود 

نمی توان در مورد آن صحبت کرد.

نیمه دوم مردادماه گرم ترین دوره سال است
احد وظیفه رئیس مرکز اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی گفت: از نیمه دوم تا اواخر مردادماه 

گرم ترین دوره سال در ایران است و اوج گرما و افزایش دما در کشور انتظار می رود.

دستگیری سارق مدال های داور فوتبال
سارق مدال های طلای دکتر "بیژن حیدری" پزشک و داور مطرح بین المللی فوتبال که هفته گذشته با مراجعه به 

مطب وی اقدام به سرقت مدال های وی کرده بود توسط پلیس همدان دستگیر و تحویل مقامات قضایی شد. 

در سه ماهه نخست امسال؛

۵۴ نفر در تصادف های جاده ای قم جان باختند
رییس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان خردادماه، ۵۴ نفر در 

تصادف های محورهای مواصلاتی قم جان خود را از دست دادند. 
سرهنگ مختار پناهی در گفت و گویی افزود: در سه ماهه نخست سال گذشته، ۵۶ نفر در تصادف های 
جاده ای استان قم جان باختند که میزان تصادف ها در سه ماهه نخست امسال نسبت به مدت زمان 
مشابه پارسال، چهار درصد کاهش داشته است. وی با بیان اینکه در این مدت، ۷۸۷ نفر در تصادف های 
جاده ای قم مصدوم شدند گفت: تعداد مصدومان در سه ماهه نخست امسال نسبت به مدت زمان مشابه 
سال گذشته، ۱۵ درصد افزایش یافته است. وی یکی از علت های افزایش مجروحان را، بروز سه فقره 

تصادف زنجیره ای در محور قم - گرمسار اعلام کرد که در خردادماه امسال رخ داد.
ثبت ۵۰ میلیون و ۶2۰ هزار تردد جاده ای

پناهی با اشاره به این که علت بیشتر تصادف های جاده ای، عدم توجه به جلو ناشی از خستگی و خواب 
آلودگی راننده بوده است گفت: بیشترین تصادف های فوتی مربوط به جاده قم - اراک است و جاده قدیم 
قم - تهران، آزادراه قم - تهران و آزادراه قم - کاشان در رتبه های بعدی قرار دارند. رییس پلیس راه استان 
قم با بیان این که ۲۹ درصد تصادف های جاده ای قم در سه ماهه نخست امسال مربوط به واژگونی خودرو 
و خروج از جاده بوده است، به رانندگان توصیه کرد: با توجه این که در فصل تابستان و سفرهای تابستانی 
قرار داریم و اکثر محورها از لحاظ ترافیکی، پرحجم است، فاصله طولی را رعایت کرده و از سرعت و سبقت 
غیرمجاز پرهیز کنند. پناهی در ادامه گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان خردادماه، ۵۰ میلیون و ۶۲۰ 
هزار تردد خودرو در محورهای مواصلاتی استان قم ثبت شده است که نسبت به مدت زمان مشابه سال 
گذشته، ۲۳ درصد افزایش داشته است. وی اضافه کرد: جاده قدیم قم - تهران، آزادراه قم - کاشان، 
آزادراه ساوه - سلفچگان و محور ورجان - پردیسان، به ترتیب بیشترین محورهایی بود که تردد جاده ای 

در آن ها صورت گرفت.
 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد

پایان کار باند سارقان منزل
 رئیس پلیس آگاهی استان قم از دستگیری باند ۶ نفره سارقان منزل هسته مرکزی شهر و مالخران و 

کشف ۱۰ فقره سرقت در استان خبر داد .
 سرهنگ جعفر عباسعلی پور در تشریح این خبر اظهار داشت: در پي وقوع سرقت هاي متعدد از بافت 
قدیمي و هسته مرکزي شهر با شگرد بالارفتن از دیوار یا درب حیاط و در پي دادخواهي شهروندی که 
هنگام مراجعت به منزل ، فرد مذکر ۳۰ ساله ناشناسي را که مدعي بوده جهت فرار از دست ماموران به 
منزلشان پناه آورده  را رویت و با رفتن وي متوجه دستبرد از منزلش گردیده شناسایي و دستگیري سارقان با 
جدیت در دستور کار کارآگاهان اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی استان قرار گیرد . وی افزود: کارآگاهان 
اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی استان با انجام یکسری اقدامات اطلاعاتی و پلیسي موفق به شناسایی 
سارق سابقه دار و حرفه اي شدند و با هماهنگي دستگاه قضائي با یک عملیات غافلگیرانه دستگیر شد.  

رئیس پلیس آگاهی استان قم اضافه کرد: با راهنمای متهم دستگیر شده تعداد۵ نفر از مالخران اموال 
مسروقه شناسایی و همه آنها نیز دستگیر شدند . رئیس پلیس آگاهی استان قم خاطرنشان کرد: در نهایت 
متهم که به ۱۰ فقره سرقت از منازل در سطح شهر قم اعتراف کردند به همراه پرونده تشکیل شده برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

کاهش آمار زایمان های سزارین در استان قم
دکتر محبی معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم از کاهش آمار زایمان های سزارین در استان قم خبر 

داد.
دکتر مجید محبی در حاشیه برگزاری جلسه کمیته دانشگاهی ترویج زایمان طبیعی گفت: در استان قم 
با توجه به کارهایی که صورت گرفته آمار سزارین رو به کاهش یافته و در سه ماهه نخست ۱۴۰۲ این آمار 

کاهشی بسیار محسوس تر بوده است.
وی گفت: مادران عزیز نگران زایمان طبیعی نباشند، به خصوص مادرانی که بارداری اول و زایمان اول 
آنهاست، مطمئن باشند با توجه به توصیه هاییکه متخصصان امر دارند، زایمان طبیعی بسیار سالم تر از 

زایمان به صورت سزارین است.
وی بیان داشت: ما در دانشگاه علوم پزشکی قم در حال تلاش هستیم تا بتوانیم مسائل زایمان طبیعی 
را در مراکز بیمارستانی گسترش دهیم و از سوی دیگر بخش های زایمان های بی درد نیز راه اندازی و فعال 

است.

معاون اجرایی حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه حوزه فناوری اطلاعات آستان 
مقدس وارد مرحله جدیدی ازمسائل فناورانه از جمله هوش مصنوعی شده است، 
گفت: آستان مقدس به دنبال این است که در حوزه های مختلف خدمات حرم، 
خدمات زائر، خدمات فنی مهندسی و فناوری اطلاعات از هوش مصنوعی بهره مند 

شود. 
هادی محمودنژاد در گفت وگویی اظهار کرد: یکی از شاخصه های مهم هر شخص، 
گروه و سازمان این است که بتواند مطابق با علم و تکنولوژی زمان خود حرکت کند 
و به روز باشد و آستان مقدس بانوی کرامت هم این مؤلفه را در دستور کار خود دارد، 

مخصوصا در حوزه های فناورانه که از مهمترین مسائل است.
وی با بیان اینکه حوزه فناوری اطلاعات آستان مقدس بانوی کرامت وارد مرحله 
جدیدی از مسائل فناورانه از جمله هوش مصنوعی شده است، گفت: این آستان 

مقدس به دنبال این است که در حوزه های مختلف خدمات حرم، خدمات زائر، 
خدمات فنی مهندسی و خدمات آی تی از هوش مصنوعی استفاده کند.

معاون اجرایی حرم مطهر بانوی کرامت با تأکید بر اینکه آستان مقدس بانوی کرامت 
از سال ۱۴۰۲ به صورت عملیاتی به حوزه هوش مصنوعی ورود پیدا کرده است، 
افزود: مدیریت فناوری اطلاعات آستان مقدس در کنار برنامه ریزی برای کارهای 

اجرایی، در حوزه کارهای علمی و پژوهشی هم کارهایی را شروع کرده است.
وی ادامه داد: تأکید آیت الله سعیدی تولیت آستان مقدس این است که با ورود به 
عرصه های علمی نوظهور همه جوانب کار دیده شود و تک قطبی به کار نگاه نشود 
و همانطور که رهبر معظم انقلاب اسلامی هم تاکید داشته اند »در دوران هوش 
مصنوعی و کوانتوم و اینترنت نمی شود با همان ابزارهای چهل سال قبل کار کرد باید 

ابزارها متناسب با زمان باشند اما آنچه تغییر نمی کند جبهه بندی هاست«.

معاون اجرایی حرم مطهر بانوی کرامت مطرح کرد:

بهره گیری از هوش مصنوعی در خدمت رسانی به زائران 

رونمایی از » نقش برجسته ساسانی«

شهردار قم با انتقاد از رهاسازی ۲ خانه تاریخی در پروژه بسط شرقی حرم مطهر 
گفت: وجود ۲ خانه تاریخی در این پروژه سبب وقفه طولانی مدت برای اجرا و حتی 

تغییرات در روند اجرایی پروژه داشته است.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد در بازدید از پروژه های عمرانی هسته مرکزی شهر 
قم اظهار داشت: پروژه پارکینگ شرقی حرم مطهر ازجمله طرح های بلاتکلیف 
چندساله شهر بود که مشارکت بخش خصوصی، عملیات عمرانی این پروژه مهم 
و راهبردی آغازشده است. قطعاً کوچک شدن مساحت پروژه، بسط شرقی  یک 
خسارت محسوب می شود. وی با بیان اینکه وجود ۲ خانه تاریخی در این پروژه 
سبب وقفه طولانی مدت برای اجرا و حتی تغییرات در روند اجرایی پروژه داشته 
است، ابراز کرد: قرار بود این پروژه در مساحتی بیش از ۴.۵ هکتار اجرایی شود که 

به دلیل وجود چالش های فراوان، نهایتاً ۲.۴ هکتار مبنا قرار گرفت.
کرد:  مطرح  محدوده  این  در  املاک  برخی  میراثی  ثبت  اشاره  با  قم  شهردار 
متأسفانه یکی از این منازل به طورکلی مخروبه است و حتی مشکلاتی در تردد زائران 
و مسافران ایجاد کرده که لازم است دستگاه متولی دقت بیشتری نسبت به این 

موضوع داشته باشد.

وی با اشاره به عدم همراهی برخی مالکان در این محدوده گفت: قطعاً کوچک 
شدن مساحت پروژه، یک خسارت برای شهر و بهسازی محیط اطراف حرم مطهر 

محسوب می شود.
میدان سپاه نیازمند احداث تقاطع غیر همسطح

سقائیان نژاد در ادامه اجرای تونل غدیر و فاز ۵ عمار یاسر را مورد توجه قرار داد 
و افزود: با بازگشایی این محور، ترافیک به خیابان شهید فاطمی، بلوار جمهوری و 
میدان سپاه گسیل خواهد شد که در این شرایط اجرای تقاطع غیرهمسطح میدان 
سپاه غیرقابل چشم پوشی است؛ پیش بینی می شود اضافه شدن بار ترافیکی محور 

عمار یاسر به محدوده خیابان سپاه در ابتدا موجب نارضایتی شهروندان شود.
پروژه ای  که  اشاره کرد  امام موسی صدر  زیرگذر  پروژه  به  ادامه  در  قم  شهردار 

حساس در محدوده مرکزی شهر قم محسوب می شود. 
ضرورت پیش بینی تمامی تمهیدات برای اجرای زیرگذر امام موسی صدر

وی با بیان اینکه شهرداری موافق اجرای پروژه زیرگذر امام موسی صدر است اما 
چالش های آن را نیز باید در نظر گرفت، یادآور شد: ۱۱ سناریو برای این پروژه در 
دست بررسی است و ما به دنبال بهترین انتخاب در این زمینه هستیم، ولی باید به 

سختی های پروژه ازجمله تأسیسات و ترافیک آن توجه ویژه شود.
وی هزینه پیش بینی شده برای اجرای این پروژه را ۱۰۰۰ میلیارد تومان دانست 
و گفت: این رقم ابتدایی است و با تعدیل ها این رقم ممکن است به بیش از ۲۰۰۰ 
میلیارد تومان برسد. سقائیان نژاد با تأکید بر اینکه اجرای زیرگذر امام موسی صدر 
موقعیت حساس پروژه و نبود محورهای پشتیبان با نارضایتی هایی و اختلال در 
عملکرد هسته مرکزی شهر همراه خواهد بود، تصریح کرد: وجود تأسیسات شهری 
وقفه های زیادی در روند پروژه ایجاد خواهد کرد که در این زمان نیاز به تدابیری 

ترافیکی ویژه در هسته مرکزی شهر قم داریم.
وی در ادامه بازدید، تملکات فاز ۵ عمار یاسر را مورد اشاره قرار داد و اضافه کرد: 
تخریب برخی املاک در این پروژه به دلیل مراعات حال مالکان قبلی با تأخیر مواجه 

شده اما سرعت اجرای پروژه موضوع مورد تأکید شهرداری است.  

شهردار قم مطرح کرد:

انتقاد از رهاسازی 2 خانه تاریخی در پروژه بسط شرقی حرم مطهر

مدیر منطقه 2 شهرداری قم :

60 درصد سهمیه آسفالت منطقه 
تاکنون توزیع شده است

مدیر منطقه ۲ شهرداری قم گفت: سال گذشته حدود ۱۶ هزار تن آسفالت در 
معابر منطقه ۲ توزیع شده است و امسال نیز همین مقدار آسفالت پیش بینی و 

۶۰ درصد از این مقدار توزیع شده است.
رضا رحیمی در گفت وگویی، با اشاره به فعالیت های توزیع آسفالت در سطح 
منطقه ۲ اظهار داشت: منطقه ۲ شهرداری قم در بحث آسفالت معابر پیشرو 
است و سالانه بین ۱۲ تا ۱۳ هزار تن آسفالت در سطح معابر این منطقه توزیع 

می شود و کلیه معابر سطح منطقه ۲ روکش آسفالت شده است. 
وی با بیان اینکه هم اکنون در منطقه ۲ خیابانی که خاکی باشد وجود ندارد، 
خاطرنشان کرد: اگر مردم خیابانی در منطقه ۲ قم می شناسند که آسفالت 
نشده حتماً به ما اطلاع دهند. مدیر منطقه ۲ شهرداری قم در پاسخ به این 
دراین خصوص  دارند  گلایه  کوچه ها  آسفالت  عدم  از  مردم  برخی  که  سؤال 
برنامه ای دارید؟ گفت: کمیته ای شهرداری مرکز، کوچه ها را بررسی می کند این 
گروه تشخیص می دهد که این کوچه نیاز به روکش آسفالت دارد، یا ندارد. در 
برخی از کوچه ها دو مبحث وجود دارد؛ به طور مثال اهالی یکی از کوچه های 
منطقه مطالبه آسفالت دارند و تشخیص کارشناسان هم بر نیاز به آسفالت است، 
اما یکی از مشکلات جدولی بوده که از قبل انجام شده است که مقرون به صرفه 
نیست که جداول و آسفالت جمع آوری و برداشته شده شود و آسفالت جدید 
انجام شود که ناگزیریم آسفالت رو انجام دهیم که از  طرفی جدول در سطح پایین 

قرار می گیرد و یا ازیک طرف درب برخی از منازل پایین می ماند.
سهم پایین مشارکت شهروندان در جداول گذاری کوچه ها

وی اضافه کرد: گاهی نماینده های کوچه ها به شهرداری منطقه مراجعه 
می کنند که نیاز است باتوجه به مشکلات موجود، به تفاهم برسیم و با برخی 
از کوچه ها نیز به تفاهم رسیده و کار هم انجام شده، اما در برخی از کوچه ها با 
مخالف چند نفر کار آسفالت کوچه انجام نمی شود. رحیمی با تأکید بر اینکه 
قول می دهیم شهروندانی که با همراهی و نظر کارشناسان فنی شهرداری 
همراهی کنند این آمادگی وجود داشته که کوچه را آسفالت کنیم تصریح کرد: 
در بخش جدول کشی هم مردم مشارکت می کنند اما مشارکت مردم در این 

زمینه زیر ۳۰ درصد و بیش از ۷۰ درصد کار بر عهده منطقه است.
وی مطرح کرد: در سال گذشته حدود ۱۶ هزار تن آسفالت در معابر منطقه ۲ 
توزیع شده است و امسال نیز همین مقدار آسفالت توزیع خواهد شد که البته ۶۰ 

درصد از این مقدار توزیع شده مابقی نیز تا پایان سال جاری توزیع خواهد شد.
مدیر منطقه ۲ شهرداری قم گفت: آسفالت خیابان ۱۴ متری امام حسین 
علیه السلام مدنظر منطقه قرار دارد این خیابان در آینده تبدیل به ۲۰ متری 
خواهد شد که به همین جهت با مرکز مکاتباتی انجام دادیم که تملکات با توجه 
به زمان بر بودن تملکات، بتوانیم تا این خیابان باتوجه به تردد زیاد آسفالت شود.

 
سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد:

نصب 1۵00 دستگاه کارت خوان
 بر روی تاکسی ها

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: ۱۵۰۰ 
دستگاه کارت خوان بر روی تاکسی های قم نصب شده است.

قاسم طالبی در گفتگویی، با اشاره به اقدامات در جهت خدمت به شهروندان 
و تاکسیرانان در شهر قم اظهار داشت: الکترونیکی کردن تاکسی ها یکی از این 
اقدامات است که در اواخر سال گذشته، حدود ۴۰۰ دستگاه تاکسی ها مجهز 
به دستگاه کارت خوان بانکی شد. وی با بیان اینکه با جلساتی که با شرکت 
تأمین کننده دستگاه کارت خوان داشته ایم، ۱۵۰۰ دستگاه کارت خوان بر روی 
تاکسی ها نصب شده است، افزود: در حال حاضر ۵ هزار و ۹۱۴ دستگاه تاکسی 
در سطح شهر فعال بوده که یکی از مشکلات، تهیه دستگاه های کارت خوان 
با توجه به تقاضای زیاد از سوی رانندگان است. سرپرست سازمان مدیریت و 
دستگاه های  از  ۲۵درصد  کرد:  اضافه  قم  شهرداری  تاکسیرانی  بر  نظارت 
کارت خوان به دلیل مشکلات ممکن است به معنای واقعی فعالیت نداشته 
باشند، اما تاکنون توانسته ایم طبق تفاهم نامه با شرکت طرف قرارداد، اقداماتی 
را در دستور کار داشته باشیم و چشم انداز این طرح آن بوده که حداقل ۴ 
هزار دستگاه را بتوانیم پوشش دهیم. وی با تأکید بر اینکه در صورت استقبال 
شهروندان و مطالبه گری در این زمینه می توانیم این دستگاه ها را افزایش دهیم، 
ابراز کرد: اگر شهروندان از رانندگان تاکسی مطالبه داشته باشند و از دستگاه 
کارت خوان استفاده کنند، راننده نیز به این سمت می آید تا دستگاه را نصب 
نماید. طالبی با اشاره به اجرای برنامه هایی برای هوشمندسازی و پرداخت 
الکترونیکی خاطرنشان کرد: از سال ۹۹ بحث کیو آر کد را در دستور کار قرار 
دادیم و روی دستگاه تاکسی ها نصب آن آغاز شد ولی یکی از مشکلات این بود 
که تمامی شهروندان باید گوشی هوشمند داشته باشند تا از طریق بارکد خوان 

کرایه را پرداخت کنند، که ازاین رو نتوانستیم موفق باشیم.

معاون سازمان پسماند شهرداری قم خبر داد:

راه اندازی اکیپ انتظامی برای تقویت 
نظارت بر فعالیت زباله گردها

معاون پردازش و دفن سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم بر لزوم تقویت 
نظارت بر فعالیت زباله گردها در شهر قم تأکید کرد.

سید مهدی میرقیصری با اشاره به وظایف سازمان مدیریت پسماند نسبت به 
مراقبت و جلوگیری از جمع آوری زباله ها توسط دوره گردان از پسماند تولیدی 
درب منازل تا انتقال به سایت البرز اظهار کرد: انتخاب یک شرکت انتظامی 
جهت نظارت در مناطق هشتگانه صورت پذیرفت و در حال حاضر تمامی 
اکیپ های کنترل و نظارت شرکت پیمانکار تفکیک با تجهیزات شرکت انتظامی 
فعالیت می کنند. وی راه اندازی خطوط پردازش در سال گذشته در  مجتمع 
البرز را موردتوجه قرار داد و ابراز کرد: راه اندازی خطوط پردازش و صنایع تبدیلی 
به منظور بهینه سازی تفکیک پسماند در مقصد شامل هزینه های بسیاری 
بوده است، لذا در جهت جلوگیری از متضرر شدن پیمانکاران مربوطه و انجام 
فرایند تفکیک پسماند براساس ضوابط مشخص شده در قانون، نیازمند تقویت 
نظارت ها و همکاری دستگاه های مربوطه هستیم . معاون پردازش و دفن 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم افزود: قطعاً نظم بخشی و اجرای قوانین 
در این حوزه ضمن کاهش جرائم خرد در سطح شهر، رضایت شهروندان را در 

حفظ بهداشت محیط و کاهش مسائل اجتماعی را به دنبال خواهد داشت.
 

مدیر منطقه یک خبر داد:

پیش بینی بودجه هزار میلیاردی توسعه 
معابر و هدایت آب های سطحی

به منظور  شهری  پیاده روهای  ساماندهی  از  قم  شهرداری  یک  منطقه  مدیر 
استانداردسازی معابر، بهبود عبور و مرور، افزایش رفاه و ارتقای سلامت روان 
شهروندان و ایجاد نظم بصری در سطح منطقه با اعتباری بالغ بر ۱۲۱ میلیارد ریال 
خبر داد. مجید محمد رضاخانی با بیان اینکه پیاده روهای شهر می تواند نقش 
اساسی در ارتقاء و تسهیل عبور و مرور شهروندان ایفا کند، اظهار داشت: تأکید 
فراوانی به افزایش سطح نوسازی معابر عمومی سطح شهر داریم و در این راستا 
پیاده روسازی معابر یکی از اولویت های مدیریت شهری است. رضاخانی با بیان 
اینکه پیاده روهای در حال اجرا بر اساس استانداردها و مطابق با اصول حفاظت و 
ایمنی، مناسب سازی و برای کلیه اقشار به ویژه کم توانان و سالمندان قابل استفاده 
خواهد بود، افزود: پیاده روسازی ادامه خیابان شهید طالقانی، خیابان فاطمی، 
بافت  کوچه های  سنگفرش  و  فرهنگیان  خیابان  ادامه  برقعی،  شهیدان  بلوار 
فرسوده سطح منطقه جزء پروژه های پیاده روسازی در بودجه مصوب بوده که 

سعی می شود در طول سال به بهسازی و نوسازی معابر سطح شهر اقدام شود.

عکاس : پیام ثانی

از  قم  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
هفته  در  "حوّا"  فیلم  سراسری  جشنواره  برگزاری 

عفاف و حجاب در قم خبر داد. 
امیرعلی عموزاده در گفت وگو با خبرنگاران پیرامون 
آثار  اکران  و  قم  در  »حوّا«  فیلم  جشنواره  برگزاری 
این رویداد در سینما ونوس تاکید کرد: این رویداد 
با مرکزیت تهران و بصورت بین المللی و با اکران آثار 
متنوعی از کشورهای مختلف و در قالب های بلند، 
کوتاه، مستند، انیمیشن در هفته عفاف و حجاب 
برگزار خواهد شد. وی ادامه داد: قم به عنوان یکی 
از میزبانان برگزاری این جشنواره برخی آثار منتخب 
این رویداد را در یکی از سالن های پردیس سینمایی 
فرهنگ  شورای  دبیر  کرد.  خواهد  اکران  ونوس 

جشنواره  این  اصلی  رویکرد  قم،  استان  عمومی 
به موضوعاتی نظیر تحکیم خانواده و  را پرداختن 
جایگاه زنان در جامعه برشمرد و تصریح کرد: زبان 
هنر کارگشای حل بسیاری از مسائل است و ما باید 
جایگاه حقیقی و والای زن، همچنین اهمیت مقوله 
خانواده در جامعه را با زبان رسای هنر، به ویژه سینما 
تبیین کنیم. وی افزود: یکی از برنامه های جدی ما در 
دوره جدید، همراهی با همه جشنواره های سراسری 
حوزه سینما در قم بوده است و در همین راستا اکران 
و  نوجوان  و  کودک  فیلم  بین المللی  جشنواره  آثار 
جشنواره بین المللی فیلم فجر در سال گذشته رقم 
خورد و در سال جاری نیز با هدف بهره مندی آسان 
و فراگیر علاقه مندان قمی، مشارکت در اکران آثار 

رویدادهایی از این دست قطعا در دستور کار اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خواهد بود.

عموزاده تصریح کرد: اکران آثار سینمایی در قم 
با وجود اندیشمندان و نخبگان متعدد حوزه دین، 
اندیشه و هنر در این استان مقدس باعث خواهد 
شد، آثار و تولیدات ملی مورد نقد و بررسی جدی از 
این حوزه ها نیز قرار گیرد، کما اینکه در رویدادهای 
و  علم  اهل  آرای  و  نظرات  بردم،  نام  که  دیگری 
اندیشمندان حوزه دین در خصوص آثار سینمایی 

منعکس و مورد بهره برداری قرار گرفت.
گفتنی است؛ سینما ونوس قم در روزهای ۲۰ تا 
۲۳ تیرماه میزبان نخستین جشنواره سراسری فیلم 

»حوا« خواهد بود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد:

قم میزبان جشنواره سراسری فیلم" حوّا " می شود


